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GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. 

You may proceed .• 

MAJOR KERR: Sir, all members of the Commission are 
, 

present, -the Accused and Defense Counsel are present. 

· AKIRA MUTO 

called as a witness on behalf ot the Detenae, having been 
·' ' . .. .previously sworn, resumed the stand and further testified 

- ..r as follows through Interpreter Commander Bartlett, assisted -

by Major Pratt Jnd Lieut,nant Asano, 

,cROSS-EXA!!INATION (Resumed) 
r-

CAPTAIN PACE: I believe th~was a question before 

the Commission at the close of yesterday's session, which 

I will withdraw at this time. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

Q (By Captain Pace) Did you testify that when a 

commander desired prisoners of war to do work for them, 

they would put a request in for such prisoners of war? 
- . 

A (Through Commander Bartlett) That is correct. 

Q What information would the request give? 

A I - am not familiar with the precise details, but it 
' 

is my understanding that the object of the work or purpos.e 

for which it was being- done, the type of labor re ired, 

and the number of individuals required, would be set forth 

in ·the request. 

Q Anci who a.pproved or disapproved the request? 

A The commander of the prisoner of war camp would 

make a study or the request, and then obtain from his .Q 

superior approval; if he approved, tor allotihg the prisoners 
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to the · work. However, : I have · had not a si~ le exp~rience 

in . this matter. 

Q You testified that that is how the prisone~s of war 

happened to be on Palawan, didn't you? 

A Yes. 

Q 'Pas that approved ·by the c01111iander of the prisoner 

or 'War camp, and his superior? 
-' .A The sending or prisoners to the · I-sland f &Palawan 

' ~ 

appears to have been done a long time in~th~ past, and I 

--- am not 1n a position to say exactly how 1 t was done at that 

time. 1· 

Q How do you }mow what happened a long time in the 

past? 

A I have heard about it later. 

Q The commander at Palawan was still responsible to 

the PW commander who let him use those prfsoners, wasn't he? 
. 

A. Yes, he had a responsibility to the cominander .or 

the prisoner of war camp with re1pect to the prisoners that 

he had working tor him~ 

Q ?ho was Yamashita•s Deputy Commander? 

COMMANDm BARTLETT: I caMot put that into words 

without more specification as to the purpose for which the 

deputy was appointed. · 

Q (By Captain Pace) . Who was second in command of the 

l4th Area Army? 
c.--A (Through Commander Bartlett) This question appears 

~ to be based on American custom, and from a Japanese point 
,,of view it ~s a question to which I cannot give an answer. 

.Q 

Q Who was Yamash1ta•s immediate subordinate? 

.. 
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A With respect to his headquarters, the Chiet. ot 

Star~ was . second in command, but this condition changed. 

with respect to units under· the -coDDand. 

-. Q What was the strength ot the 14th Area · Army on 

January 9, 194~? 

CX)mlANDER BARTLETT: Willy ou repea·t -·the question, 

please? ·' ... 
. . ' 

(Question read) 
. . 

A (Through Commander Bartlett) On Luzon Island there 

were appr~ximately 230,000. With Tespect to other sectors, 

that 
.,_ 

ls to say., in the south, having no idea what losses 
.,,,- -

"tthey had incurred, I am unable to give an e-stimate as to 

their strength. 

Q . (By Captain Pace) Does your figure for Luzon 

incl~de the 4th Air Army? . 

A It is with the 4th Air Army included. · .. 
Q When did .you lose communication with Batan Island? 

" A C~mmunications held up with Batan Island until '.April, 

after which we communicated through a unit stationed at 

Aparri. 

Q Did you ever hear of the protest of the Spanish 

Government concerning the murder of Spanish civilians in 

Manila? 

A There was a telegram telling about this that ·came 

from Tokyo. 

:Q As Chief of Starr, did Yamashita have you investi-
:.. 

gate that? 

A I did. 

Q When did you get · the telegram? 
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A· In Baguio, early ih .April. 

Q And what did you do in your investigation? 

A I sent a teleg~am to General Yokoyama, Commander of 

· · the Shimbu Grout,, inst~ting him to· immediately inveitigate ~ 

and ~end an urgent reply with respect to the complaints 

rec:ei.\ted from Tokyo. · 

Q What else did you do? ,. .. . 
tr • f' 

A At Baguio, there was nothing else that I couid do 

abou~ it. 
r-

Q Was tl')ere anything to prevent you from leaving 

Baguio? 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the question, 

please? 

(Question read) 

A (Through Commander Bartle.tt) At that time, in 

April, when the telegram arrived, American troops were· .. 
extremely active in the vicinity of Baguio, and their 

arrival was expected at any minute. Communication between 

Baguio and Manila was entirely confined to radio. 

Q What did Yokoyama reply to your message? 

A The reply telegram had a meaning to the_effect that 

while investigation had been made, Mani~a was already 

occupied by American troops and it was impossible to tell 

what the facts of_the case were. 

Q When did you get that r~ply? 

A The reply came approximately one week after my 

telegram had been sent. 

Q -You are certain this happened in April, are you? 

A ,. According to my memory, it was April,..,,, 
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Q Did you know that Spain broke relations with Japan 

because or ·· thls incident? 

·A . We heard this through the San Francisco radio newscast,- . 
and decided that this was something that must be invest1-, _. 

gated with great vigor and spee~.----

Q Did you. listen regularly to the San Francisco news 

broadcasts? 

A We cnuld hear it frequently when the wea~her co~di -

tions were favorable. 

Q Prior to .American landings on Luzon, did you regard
I"' 

guerrilla activity as one ot your most serious problems? 

A Yes. 

Q What instructions did Yamashita give concer_ning the 

control of _guerrilla activity? 

A I belie_ve, according to my memory, it was about the • 

middle of November; as a result of the ~yte eampaign, 
' General Yamashita stated that it would be necessary to break 

up the bands of armed guerrillas, and gave orders to that 

effect. · 

Q . Did the subordinate commanders report to Yamashita 

the results of .their effo-rts ,to wipe up the guerrillas? 
I -

Receiving a report that American submarines were 

landing arms in the ~cinity of Lamon Bay, an expedition 

,.,. was sent to take care of that situation, but without con"'.' 

elusive results. That was one report. 

Immediately following the issuing of these or4ers 

in November, the ' units in Batangas ·wer~ very busy preparinc-, 

defense positions., t;lnd it appeared at that time there were 
,<, 

.not many guerrillas· in that· vicinity, and we received no 
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-parti_cular r .eports tt-om that sector. .I also received a 

report that a s~all band of guerrilla~ operating on t he road 

between ~anil~ and Lingayan had been disposed of • 
.. 

. Q ~r~ · th01e the only two reports that you received? . 

. A I also received word of the mopping up of certs.in 

' gu~rrillas in the vicinity ot Fort McKihley. 

· Q How many o.ther reports did you receive? 
. f 
' .. 

A I have no memory of .any other reports. 

) F'or the entire period between November 1944 and 

Ap_ril 194,? 

A No; it is oniy a question ·or ,...t-he end of last year, 

that is to say, November and December and part of January 

of this year. 

308? 
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Q All right. What reports did you receive atter t1't? .. 
A • Att~~ arriving in. aaguio we attacked Volckman's guer-

r~llas and th~re CQnducted _punitive expedition which amounted 

almost to a battle with organized troops. 

Q . What other>reports did you receive? 

A Atter the landing ot American troeps the Amer·~can Army 

became. the large, ·prin~ipal enemy. and trom that . time on we · 

received practically no reports concerning guerrillas~ ' ... 
· 4 .. \ .Q Where did this· bat~le ta~ place near Baguio? r 

A About 20 or 30 kilometers north of Baguio and at San 

Fernando there was what. might be termed almost a "pitched ., 
battle". 

Q What day at San Fernaruio? 

A As I remember it, it was between the middle and end 

of March. 

GENERAL REYNOLDS:. The Commission interrupts. Wili­

you est~blish whether he means San Fernando, La Union. 

There is more than one such city. 

Q - (By Captain Pace) Was this in San. Fernando, La Union 

Province? 

A No. It was the San Fernando north of Lingayen Bay. 

GENERAL REYNOLDS : That is San Fernando, La union. 

Let us fix the poin_t. 

Q (By Captain Pace) What Province is that in? 

A I am not familiar with the provinces. 
' GENERAL REYNOLDS: .Then let us. have him point it out 

on the map. 

THE WITNESS (Indicating San Fernando, La Union). 

GENERAL RE:YNOLDS: The witness is pointing to San 
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F,rnaJJdo, La Un~on•. 

Q · (By Captain Pace) In the Japanese Army is. 1t cuatomary 
. 

to repo~t the ca1ualties intlicted upon the enemy to your 

higher headquarters? 

· A The .units were accustomed to report casualties in• 

flict~d on the enemy• 
. ~ 

Q . Did you receive reports that your · tro.ops had killed 

over 60,000 Filipino guerrillas? ' .
. f 

A How maey did you · say? No. I nenr heard anything 

like that. 

.. Q . What number did you ·hear they killed? \• 

" . 
A I have naver added up tht tottl--fi1ur••, and since 

the reports ca.lie in pieceme-1 
"-

I am not familiar with how 

many were reported. 

Q Can you make an estimate? 

A I am atraid I cannot make an eatimate ·at this time. 

Q Wha~ was to be done with persons who gave rood and 

money to the guerrillas? 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the question? 

· ( Question read) 

A There had been no thought given to any handling of 

such personsfonly tor general disposition ot guerrillas. 

Q (By Captain Pace)- What was to be done with men and 

women who were suspected of being guerrillas? 

A The policy set forth to me by General Yam_ashita con-

cerned only arme~ guerrillas and did not take into con­

sideration any women and children. 

Q What was to be done with persons suspected ot being 
•<) 

gu.errUlas? 

# 
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~ · . Nothing was ·ever s·a!d about any ·consideration of sus .. 

I 
pec·ts. All instructions concerned guerril~as with arms. 

Q Was awthing ever said conQerning women and children? 

. (\ Nothing was ever said . about women ana children 1n con-
, . 

,,neetion with guerrillas. ·---
Q· ~ere any orders ever issued conceming· women and ehil-

. dren in any connection? 
1 

A I -haven~ memory ·~ any _orders saying to· do thi ;r , to 
·~ ' \ ~ f

do that concerning women and children. 

Q Were there any tac111ties in the Japanese Army tor 

trying guerrillas? 

A It in a punitive e~tion any guerrillas were caught 

they would in due course be brought before a court mirtial. 

Q · When was Colonel Nagahama relieved1· 

A As I remember it, the recommendation was sent to Tokyo 

' in the middle or December and the ·relief took effect as ot 
' the 1st o.t February ot this year. .. 

Q Are you positive that he wasn't relieved in March 

1944? 

A No. He was relieved on the 1st of February an~ left 

Baguio inµnediately. 

Q February 1945; is that right? 

A Yes. 

Q What land ar.~as did Count Terauchi 's command c-over 

after November l 1944? 

A ~ncl.uding the Philippines ~nd extending west through 

Burma, all lands south ot · the -Philippines. · . . ; 
Q _Wil-1 you name them, please? 

. <) 

A S1pce I had no connection witn ~any of those plac~s 

.. 
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· I 9annot re•mber them all. 

-Q Did it include Bur•? 

A Yes. 

Q Whir• did the 1~3rd D1Yis1on coma from? 

.A T1-,t was a d~Yision actiYated here. 

Q · Where did the 8th DlYiaio~ come trom? 

A I know where they or11inated 1n -tapan_but I am not 
. . . 

amiliar with their mov•ents between the time they .• may have 
. . . ' ... 

left Japan and thl time they arrivad here. ' 1 oannot.f say 

where they came trom directly. 

Q Didn't they ti1ht in China? 
,, 

A I don't seem to be able to recall. ..,..,..-
.Q Is Yokoyama a~triend or yours? 

A He is an old acquaintance but y,erhaps not enough to 

call him a friend. 

Q After _he came to the Philippines didn't you ever talk 

to him about where he had been? .. 
A I never talked to him about anything in the past. 

Q And ~e never told you that he had been fighting with 

the 8th Divis ion in China; is that right? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts and re-­

narks that the questioning does not seem te pertain to 

matters at issue. Are you bringing out someth"ing that 
I . 

really pertains to this case? 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. The testimony ot this 

witness earlier wa~ that the troops that Yokoyaaa took 

command or here were in an unsatisfactory .state or train­

ing, raw troops sent from Japan, and that control, there­

fore, was very difficult. 
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·cAPTAIN SANDBERG: S,ir, I ~hould like to correct coun-

sel's last statement. He didn't say that all or the troops 

were untrained. 

GENERAL REYNOLDS: I believe Detense is correct on that. 

His .force certs isted of large components ot new repla·~ements ,, 

who 'were untraine~. But ·you -- may proceed. 

A I caMot remember. 
' . ~ 

Q (By Captain Pace) How many troops that you had here & 

. . . , . 
• 

., ... 
on January 9, 1945' were veterans of the China and- lfanch'ul'ian 

campaigns? 

A I cannot giv~ you any idea. I don I t know. 

Doesn't the 
~ 

Japanes& Army make any attempt to deter-.,,-
mine the. experience and~combat training that their units 

have received? . 

A · Each unit has 1ts own records, or course. However, 
' . ' to say offhand exactly how many had had what experience 

with respect to all of the troops is something that I could. .. 
' 

not do. or course, if I were to make a spe'Clal study, that 

could be discovered. 

Q Can you make an estimate of what percentage or the 

·commarxi had had combat training? 

.,_ C~OMMANDER BARTLETT: Will you repeat that question? 

GENERAL REYNOLDS: Prosecution ~ust rephrase the 

question. "Combat training" could mean "preparation for 

combat11· arid you may have in mind ."participation in. combat" • . 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS : Let us be certain. 

Q {By 
' 
Captain Pace) Can you give an estimate as to 

what percentage of your command had been in combat? 
<) ' 
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A Those who had i.d combat experi43nce I bel ien we-re 

30 or 40 per cent. . 

Q Where had they ~ -d their experience? 

A They were e1ther trom China· or who had been to some 

s~thern area and had experie·n~e there• .-_~oops from Man-

churia had had practically no combat experience. 

Q In the Japanese Army· has a commanding ·office·r autho-

rity to punish otticers under him? 

A Yes. 

Q What punishment can he ad.minister? 

A .,First, that differs with respect to ranks. With 

respect to office_;.s--there is "heavy arrest", which means 

staying right in his quarters at all times; ·111ight arrest" 

and "reprimand". With respect to noncommissioned officers 

and lower ranks, up to the maximum or 30 days garrison 

confinement. 

Q Can officers in t~e Japanese Army be ccnrt-mar_tialed? 

A From the very beginni~ that was possible. That means. . 
11of ·course 11 • 

Q Did Iwabuch1 have authority to punish the Naval lam 

troops in Manila after February 3, 1945? 

A Yes. 

Q Did Yamashita have any fishing units under him? 

A He did :oot have any directly under him, but there 

were such__units in each area who were -responsible to the 

local unit commanders. 

Q Were these commamers part of Yamash1ta's .army troops? 

A There were two types of fishing units: 
<:, 

.were Army and some that wer~ ~avy. 

some that .. 
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Q What type ot unit was the Army unit? 

A Th~se u.ttits had to~ th~ti' ~d.9sion, when American la~ing 

c~aft should apprbkch, to attack them by colliding with them 

· with sma11 boats with explosive charges in them. , 

GENERAL REYNOLDS: There will be a recess tor appro­

ximately ten minutes. 

(Short recess) ,..' ~. 
·,. -f 

. J. 

.. 

--~ 

• 
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GENERAL REYNOLDS~ The· Commission is in session.-... 
You may proceed, 

Q . (By Captain Pace) Where was the first meeting that ,_. 
. 

you ·attended with Yamashita w_h_ere he met Ricarte? 

A In the President's mansion. 

Q Presi~ent Quezon's mansion? 
, 

A It was the official residence of President Laurel. , 
. f 

Q Where was the second meeting held? 

A At Fort McKinley. 
\• 

Q Where was President Laurel's mansion located? 

A I believe it was in the ~Y center of the City of 

Manila. 

Q Where was the third meeting held? 

A The third time it was in Manila on the occasion of 
. . ' 

the opening meeting ot the Philippine Patriotic League, 

at which time the General mde h!s appearanc~ in order to 

greet the meeting. 

Q Vlhere 1n Manila? 

A I did not go at that time, and I do not know just 

where it was. 
~ 

CAPTAIN PACE: The Prosecution has no further ques-

tions. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission has questions. 

- - EXAMINAfION BY tHE COMMISliDN 

GENERAL REYNOLDS: Did General .Yamashita ever 

declare Manila to be an open city? 

A The commander or the city, or the forces . in the _Q 

City of Manila, made an announcement in the city to that 

etrect. .!l'hat is the unit which later became the Kobayasbl 

4 
• 

.. 
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-group. 

GENERAL REiNOLDS: · He still hasn't answered the ques-

t1on. 

·A · · ·General Yuashita did not make such an announcement 

himself. · • 
G~REYNOLDS :_ W1th .ret.erence to the announcement· ~ 

made by the local commander in llam.la, was this decision ·' .. . . , _. 
.. • ' . ftransmitted to the Amer~can troops? 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the question? 

1(Question read.) . -

THE WITNESS: No 1 not to th~ricm troops. 

f GENERAL REYNOIDS: Is- there any question 'in t;!ie mind · 

or tl'\f! witn~~s as to what we mean by the term "declaring 

Manila an open city"? . 
A What I said was not -- I did not understand it as · 

the eXP,_ression "open city." What I mean tq convey is 

that General Yamashita did not .desire to have tighting 

in the _city. ' -

COMMANDER BARTLETT: I :find that the word used by 

the Japanese for "open city" is "open city" .for want of 

a better word, and my attempt ot the translation of it 

.was probably misundeJ-stood by the witness.• 

GENERAL REYNOLDS: Ask the witness whether he 
I 

understands the meaning of the term 11o_pen c~ty~' as . it ·1S -- --- - - --,, .. - - -
defined and discussed in the Geneva Convention. 

A I am not· familiar with the details, but ·I believe 

I have a good knowledge o~ the·general meaning of .the 

term. 

GENERAL RE:iNOLDS: Iri his judgment w~s the ann0U11ce-
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__ment · made by the local commander in Manila a direct decl~a­

tion that Manila would be an ope~ qity within the meaning 
' ' . 

of the Geneva Convention? 

·THE WITNESS: It was different. 

GENERAL REYNOIDS: The Detense may proceed. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Colonel Clarke) General Muto, why. didn 1t ~Qeneral' .. -f'Yamashita· deciare Manila .an open city? 
. . 

A General Yamashita gave serious thought to the ques-

tion of declaring Manila an open city, dnd the first reason 
., ' 

that he did not do so ~ that in order to do so it would 

be necessary for h im to make an announcement to that errect 

to the entire world; that he did not possess the authority 

to do so. 

The -second reason is that Manila, having 
I 

·been the 

, _,principal supply base for th'e _southern sector for three .. 

years contained an enormous am6unt of military supplies, 

that with the American landing, as imminent as it was, · and­

with the transportation facilities available to the Japanese, 

it would hav bem impossibie to render Manila a city not 

-to be defended • 

.Since it appeared useless to advise Tokyo with 

respect to an impossibility, it was determined to evacuate 

Manila in a tactical manner, and having withdrawn as 
-

much of the stpplies 
' 

as possible, endeavor to keep the 

figh~ing out or the city. 

EXAMINATION BY THE COMMISSION (Cont'd) 
-~ 

. GENERAL REYNOI.DS: The Commission finds 1 t diffi-. . . •,. 

cult to reconcile this statement_with your preceding 
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statement thnt Genere.l Yruna.shitr-. wished to avoid combat · 

in Menila. Do you ·desire to discuss the nntter? 

A I would like to explnin 1t, 1f _it en~ be pointed out 

to rie in whnt respect the two s~.te~ents ~ppenr not to be . 

consistent. 

GENE1:tAL RE~OIJ?S: . In .the one cnse the witness bns ,· 

testified thct General Ynnashitc gave orders for the 
· ... . .. 'evncuo.tion of the city, which the loco.l ' troop coJl)c.nders. . . 

fo.1ied to execute. In the current discussion the -witness 

is sto.tine _thnt General YruJc.shitn couJ,..d not decli-.re the 
., 

city c.n open city .because of the supplies which he J?1Ust...--
protect and clenr. 

A I understand. Vlhnt I wish to . convey is this: That 

v~Lile General Ynnnshitn wished to cle~r the city of Jnpnn-

· ese troops r.nd supplies ther~ uere in th~ ci~y large 

nunbers of r-.ir force nnd nnvy .troops who :iivere no;t subject 
"' to his connand, an4 thl-:t if having no.de en nnnouncenent, 

a decl~rntion ~r en open .city, these troops uere left i~ 

the city, then despite his o.nnouncenent the fncts of the.,., 
· cl'.se w0uld hl'.ve been tho.t the city would be defended, nnd 

~ he p~-1ferred t~ try nnd TJake the city, in fact, nn undefende<! 

city to the extent thnt he could without nclcing any declnrn­

·tion to that effect. 

GENERAL .REYNOLDS: Since Genernl:- Y~l'.shi-tz:,. . considered 

the qu~stio~ of decinring M~ilc an open city, did he nt 

· -~h~t tine give any consideration to the evacuation of the 
;. 

civilinn population? 
• 

A There was nlso considered .rind n conclulion reached 

thnt it was itlpossible of nccocplishment. 
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GENEILU, REYNOLDS: Why? 

A .. At that time the etficien~y of the railroad was very 
.. 

low. Th~ number of ·motor transport vehjcles available •as 

v~ry low, and weather permitting the city was subject to 

qonstant bombing by American air forces. - In addition, if . 

the Japanese army. were to ·assume the responsib-~lity of 

mov.ing these people tnere would arise the problem of re,d­

ing them, _and taking a1.1 these factors into consider~~i:~n ..... . 

it was determined that tbeevacuation of the civilian popul~­

tion was an impossibility. 

GENERAL REYNOLDS: Did General Yamashita issue an)' 

orders to his local · commande~in the Manila area· which 

would have directed them to prevent civilians leaving the 

city ·who wished to do so'l 

A On the contrary he h~d made lmown his wishes that 

any civilians who desired to leave the city would be per-

, mitted to go gladly. 

GENERAL REYNOLDS: In view of ·that statement why 

were they held· in the city in such localities as the Intra- · 

mu:ros? • 

A If s~ch·was done, then that was directly contrary 

~ to . the f!3Xpressed wishes of General Yamashita. 

GENERJIL .REYNOLDS: You ·may proceed. 

COLON& CLARKE: Is •that point cleared up, sir? 
...:. 

GENERAL REYNOLDS: Yes-. -

REDIRECT EXAMINATION (Cont'd)
' J 

Q (~y Colonel Clarke) Was it true that civilians did 

not wish out of the city, but on the contrary came into 

the City ot .Manila? 
' . . . 
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,,,--­
A Appe.rently sone or th.em wished to leave the city, 

nnd .the·· some tine othe;rs ~esired to come in~o the city. 

I cannot give you cny iden or mmbers, but thero w~s such 

a covenant go!Jlg on. 

· · GENERAL REYNOLDS: The_G-et1t1is sion interrup~s. Since 

counsel has started to explor-e the poi~t, we IIUst hnve it 

clear. The wo.y the question was phresed vrould be ~oo br69,d .... 
I'"'\ over a. long perio~ of tice, but the 1:mtter to which_;e ·nr~~­

·c.frecting our attention 1rlefo1ves the period of the .defense. 

or the City·of Manila with Anericr.n troops occupying parts. 
i-

of the residentie.l nreas. Now, it v,111 be neces snry to 
.,,,,-

nsk tha witness whether there was nny grent dennnd by 

d.,rilinns to enter the city during the period ·of actual 

fi ghting. 

Q (By Colonel Clarke) Were there v.ny civili~ns that 

entered the City of Manila during the period o.bout Februarr;, 

1945'? 

A I · wns at Bnguio at thc.t tine end I do not know of 

cond·i tions v,hich prevailed in Februnry. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. Proceed. 

COLONEL CLARKE: I beli~ve there wns n question being 

nnswored by General Muto at the tine the l~st question was 

nskec1. 

Will you read the original question bo.ck? ·"'- - - - -- -- -- - ._..!..._.., ... 
I think it had to do with M~ln not being declnred 

nn open city~ 

. GENERAL REYNOI.DS: If thc.t is the question involved 

he has given a thorough discussion on it. Unless ther~ :~s 

·something else· you wruit you no.y proceed. 
\ 
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COLONEL ..GLARKE: I did not lmow whether he was 

through with that question or n9t. 

GENERAL REYNOLDS: Well, you may explore and see. 

COLONEL CLARKE: I think it has been entire-ly covered,· 

sir • 
~. 

Q (By Colonel Clarke) -On cro~s examination yesterday, 

you were asked whether or not you were a perticipant in · 

the young officers revolt in. the Japanese Army. Do you '. - · .. . ' f 
know enything about that revolt? 

A At that time I was a mo.jor and was no longer a young ., 
of'fic·er -- a lieutenant cblonel, and ,a no longer a young 

offic~r. At that time there' was a Marshal Muto, a very 

great man in Japan, and I am wondering whether that has 
, . . I 

nut risen a little confusion between the Marshal and my-

self as General Muto. 

. <, 

• 
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Q Were you dr were You not a participaht in the revolt? -

A No conn~ct1bh dt all. 

Q You were asked .on cross-examination whether there 

were any . troops ~n Cavite. under General Yamashita in _October, 

November an~ December, 1944. Your answer- was that you do 

not, remember if any troops were there; but, it any army 

troops were there, yes. 

A Yes. 

Q Were there any navy troops in Cavite at that time? 

A Since Cavi te wa·s navy territory, there were naval 

troops there. 
., 

.,,,-
Q \l.'ere any naval troops in Cavi-te at that time under the 

command of General Yamashita? 

A What months were those? 

Q October, November and December, 1944. 

A No. 

Q You testified that Marshal Terauc;hi left Manila in 

November of 1944, is that correct? 

ft I said so yesterday, and there is no mistake about it. 

Q At ·that time, did the command of Marshal Terauchi 

cease over the 1roop~ in this area? 

A No;·his command continued afterwards to include the 

· Philippines. 

Q When did the .Southern Supreme Command cease to have 

any control over the troops in the Philippines? 

A The 30th of August of this year. 

Q. Was General Yamashita's headquarters subordinate to 

the Supreme Southern Comipand until that date? 

A Yes • . 
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Q Yesterday you testitied that 1ou· had not heard any.-

thing co~cern~ng a report that prisone~s of war were 

starving_to death?. 

A Yes. 

Q And ~ter you testified, ~n_answer to the question 

as to whether o~ not you thought the rate or death in .the 

army of ·starvation was about the same as the prisoner or 
. 

war camps, that in your opinion the rate was higher in. the 

Japanese army. 

CAPTAIN PACE: What page, sir? 
\• 

COLONEL CLARKE: ,.30'76 and 307?. 

GENERAL REYNOLDS: If ~ou aregoing into that 

question, it will also be necessary to establish dates; 

because obviously, when the Japanese army withdrew into the, 

hills they raced a different situation than they did. prior . 

to the defense of Manila. That is to say,, they faced a 

different 'situation in March, April and later months, than 

they did in October, November, December and January. So 

if you are going into the question, you must do it by dates. 

COLONEL CLARKE: There is an apparent inconsistency, 

and I was attempting to clear up the inconsistency. He 

said he didn't know of any starvation, and later he said 

the rate was higher. 

-~------'- _ -~~~~A_L R~_~O~ S: . -~_oµ are_quite ~ight, but in ex~ 

· ploring it, since you have op0ned the subject, the Commission 

desires that it be established by dates: What was the 

condition from October 1 to January 1, for example, and 

what was the si.tuation from February 1 to, say, April 30? 

Then -we will be able to visualize what the situation really 
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was. Really the Commission is concerned wtth the .matter 

· only .for the per-iod prior to the liberation of American 

prisoners of war and civilian int~rnees, which took place 

on February 3 or thereabouts. 
. . 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the lasf two 

questions, please? 

(The· last two questions were re·ad by the reporter 

as horeinabove recorded.) 
.. . f' 

A (Through Commander Bartlett) Yes. With respect 

to that --

COLONEL CLARKE: wait a minute. I want to ask hi m 

· another question. 

Q (By Colonel Clarke) Is your opinion bas~d upon the 

proportionate rate of death between October 1944 and the 

surrender, in September 194~? 

A (Through Co~ander · Bartlett) I had nev·er heard ·of 

deaths from starvation among the prisoners, ' but when the 

Counsel told me that there had been and asked me whether 

I thought t .here were -- now they compared with deaths in 

the Japanese army, I told him that I thought that the deaths 

in the Japanese army from starvation were probably greater. 

COMMANDER BP.RTLETT: ~'111 you road that answer, 
\. 

please? 

(Answer read) 

COMNANDm BARTLETT: I would like to change that 

word "Counsel" to"Prosecutor 11 •• 

' GENERAL REYNOLDS: That, indeed, was -his testimony, 

but we want to know if . it refers to the period prior to 

February 3. 

" 
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lrs rbase-

. 

: · Also, . . 
. a: great deil or labor. 

s·pr1ngs .

- . 

COLODL CLARICE: Yea, air. I wan.t to establish 
> • • 

whetlter he •cant the entire· period at that time. 

Q (~y Colonel Clarke) Can you give us the proportion. . 
ot deaths by etarvatioo as between prisoners of war and 

Japanese -soldi:era, for the month~ ot- October, November and 

Deceni'.t)er 1944? 

MAJOR KERR: It the Commission please, this w1 tnes 
-stated yesterda that He did not know what deaths had ... ' ' .. 

occurred in tlfe prisoner of war camps. I -submrt, therefore, 

that •there is no roundation ,laid for that question at ttµs 
.,

time. 
~ 

GE?lERAL RE?BOLDS: Well, _111 another part or his testi-

mony he has compared_the de•ths in the Japanese army with 

the deaths in the prisoner or wa camps; now we would like 

-an 81\SWer to that ·question a_s to the dates. 
,__ 

Will ~ou read the last question, please? 

(Question read) 

GENERAL REYNOLOO : . Let him answer that question..-
Q. (Through CoDDDander Bartlett) I,c~nnot give you an 

accurate ·stateme~t, but I can give
\ 

you my impression. 

Q (By Colonel Clarke) And what will be the basis of 

· your impression; what kn~wledge will you have upon which .. 
to base that impression? 

i on my-knowledge of condit.fotis 'in -the .· -

military hospitals serving the troops .in the City of 

Manila,, which were ~bsolutely full .of ·malnutrition cases. 
~ 

. .. 
at 1tha t . time, in spite of the heat we were requiring 

. 

'~rom such troops. And from that 

my opinion that probably the death .rate was greater.. 
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among · the Japanese soldiers than among prisoners or war. 

··GENERAL REYNOLDS: There will be a recess for 

approximately ten minute,. 

(Short recess) 
-

GENERAL REYNOLOO: The_gommission is in session. 
J 

You may proceed. 

Q . -· (By Colonel Clarke) · In making your comparisqn as to 
.. ..the pro-rated deaths between the army and civilians,· of . , 

"' • . ;-·
starvation, you stated that you baied your opinion, insofar 

as the mi11.tary was concerned, on the hospital deaths? 

A Yes. ., . 
Q Upon what information de"y°ou base your opinion as to 

the prisoners or war death? 

A I used the information that I received here,. with 

respect to deaths of prisoners of war. 

COLONEL CLARKE: ;hall we go into the January, 

February and March on that basis, sir? .. 
GENERAL REYNOLDS: I doubt if it will b~ productive, 

but. if you would like, you may do s6. 

Q (By Colonel Clarke) In speaking of t~e labor groups 

of prisoners on Palawan yeste~day, you were asked a question 

as to whether or not the commanding officer on Palawan 

was responsible to the commander of the prisoners of war. 

·-· ('.,r!:~sla_~ed ~o the witness by Commander Bartlett.) 

Q You answered· that_ the commanding of f1 cer on Palawan 

had a responsibility to the commander .of the prisoners of 

war. 

A The borrowing unit commander had complete respon~ibi-

11ty for the prisoners, and -in case anything should go wrong · 
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tbe_r_e, his waa 

- answer ·I 

Q Was th~ t 

A I believe that I 

such a 9uestion. 

Q 

believe it was a pe~missible use. 
' 

GENERlL REYNOLDS: We 

.to inq.~re as ·.to his view~ 

tne .~l~~ged mass~cre~ 

the full responsibility. That is the ,. 

intended to give yesterday. 

the answer you cave yesterday? 
" . . 
will always give that anawer to 

· 

Was that the answ~r you ·1ave yesterday? 
I • ~ f 

A I -believe I gave the same answer yesterday that -I. , . ". 
-'\ lo .f 

. gave today. 

COLONEL CLARICEi The reason tor this is, sir, that 
!" . 

afterwards we were mrormed that the interpretation did 

not bring out the saise ot his .afiiwer, sir. 

GENERAL RBYNOLOO: 1 think we can leave the point, 

because I don't think there· i1 any questipn that in this 
. ,.---

--- . ' ·case his answer 'or today and the answer ~of yesterday were 

identical as to their meaning. That is-, we would accept the 

two answers as -beihg_identical. 

The Commission, however, will in~errupt to inquire 

or t-he w1 tness whether the use or American prisoners or war 

on that Palawan Airfield was in accordance with the terms 

of the Geneva · convention for the use or prisoners or war. . . 

And edd th1s statement: "In the opinion of the witness". 
. . 

(Translated.to the witness by Commander Bartlett.) 

T~ WITNESS: (T~ough Commander Bartlett) If the------- - - -- -~--....- ---- --·-- ---
time when that project was sterted was 8 time when there 

~as· no likelihood or attacks by American aircrat~ then I 
·, 

will then find .1 t riecessar~ 

on the matter at the time .of 
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THE WITNESS: · (Through Commander Bartlett) I beli&ve 

tha"t when .corufations were a~ they then were, it was no 

longer a·n appropriate use for prisoners. 

GENER/,L REYNOLDS : Proceed. 

COLONE~ CLARKE: That is al,1, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Is there anything further from 

the · Prosecution? 

CAPT/.IN ·PACE: We have three questions, sir. ·.. ' ..
. f 

GENBR~L REYNOLDS: Let us restrict it, please, to 

three. · 

CAPT~IN. PACE: Ye~, sir. 

RECROSS- EXAMINATION 

. Q (By Captain Pace) When did Yamashit a l earn that 

the Imperial Headquarters had . directed that naval forces 

would be under the army for land combat? 

A That was way before; in fact, when~ was at Sumatra 

the same orqers were g1ven to us there. And when General 

Yamashita arrived here, he found those long-standing orders 

already here. 

Q Were they in effect here when he arrived? 

A Those orders had ·gone all over the ~outh Sea Command. 

Q V'hen did Yamashita talk to Laurel about declaring 

Manila an open city? 

- .,.- _COLOtJEL .CLARKE: We don' t believe the. t tha t was in 

the testimony at all, sir, that he talked to Laurel about 

declaring Manila~ open city. 
' CAPTAIN PACE: It is e leading question, sir; I can 

make two questions out of it. 

GENERAL REYNOLDS: We are restricting you to three 
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questions. In view ot the objection by Counsel and the 

recollecti9n of the Commission as to this testimony, th~ 

question will not be answered. · 

CAPTAIN PACE:. I will- rephrase· it, then. , 

Q (By Captain Pace) Did Laur~l talk to Yamashita 

about declaring Manila an open city? 

A There was ~o such talk from President Leu.rel to 
. . ' 

Gen·eral _Yamashita. 

Q Are you politive ot that? 

J. . As tar as r am concerned, r am positive. 

GENERAL R~LDS: How many questions now rrom the 

Defense? 

COLONEL CIJ,RKE: About one or two, sir. 

GENERAL REYNOLOO: We will grant you two. 

REDIRECT EX/IMINATION 

Q (By Colonel Clarke) Were these orders concerning 
.!. 

. .. 
the transfer of command of naval land troops to the army a 

standing order from Tokyo? 
' 

A It is of the nature of a standing order. 

Q When would that order. become effective in operations? 

A It would automatically take etfect with the commence-

ment of land operations. · 

COLONEL CLARKE: That is a_ll, sir. 

GENERAL REWOIDS: tfrt1'.ass this · w1 tness is recalle~ 

for some essential purpose by t ,he Defense or Prosecution 

or Commission, he wi~l be considered excused. 

COLONEL CL~RKE: I think we will put him on to • 
. <, 

· ·complete the map • . 

(Witness excused.) 
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,CAPTAIN SAIDBERG: In connection wtth Gener.al lluto•s 

testimony the Detenae wishes .at this time to innte· the 

attention ot the Commis.sion to an excerpt .trom Prosecution's 

Exhibit 399 1n evidence. This ..is a letter-· trom the L1a1.,son 

Committee tor the -Iiij,erial Japanese Army and Navy dated the 

'5t.h ot this month an_~ 1~ is .addres!led to Colone.l Munson, 

General start Corps·, United States AJ'IIIY; - G_-2; sUbS!9~t: 
. . . . ' . 
11 Placing Naval units 1n the Philippines· _under tlie c;ommand 

or General YAMASHITA". 

111. The Liaison Colllllittee (Toqo) or the ·Imperial . 
~apanese ~Army and .Navy 11 the ofticial means or liaison 

. 

be-.,,- . 

tween the Impe_r--ial Japanese Army and Navy and the armed . 
forces or the Supreme Commander tor

. 

. the Allied Powers. 

112. Tlw. undersigned, Lieutenant qeneral S. Arisue, 

.IJA, is _the Chairman or the. ~iaison Colllllittee (Tokyo) ot 

the ' Imperial Japanese Army, and Navy". .. 
There were~ questions that :were asked and the 

most pe_rtinent at this ti~ was the secom question. · 

GENERAL REYNOLDS: While we .are· to consider the 

_documept, read both questia,s and both answers. 

CAPTAIN SANDBERG: Yes, sir. 

113. A request has been received by the Liaison CODl-
. 

mittee tl}rough the-·or:fi ce or Colonel Munson, GSC, G-2, ror 

t~ _original Japane,e records answe~in~ the two following 

· questions: 1. - Did General YAMASHITA, -1J'omoyuki, command .· . ' 

all Navy forces in ~ila during January and February, 
' 

1945'? a. Did YAMASHITA 1S command extem to actual· control • 
over _Navy F9rces in land action a~ter commencement ot 

hostilities in or near Manila? - 1hat the ,request included 
-, 
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a request tor the answers to the _two said questi~ns in the 

event that the Ol'iginal Japanese records were unavailable. 

114. A search ror orig;nal Japanese documents which 

might have borne on the two said ~u•stions has been .made but 

none have belm found. Many original Japanese records were 

destroyed prior to t~e cessation ot hostilities. 

11 5'. To the best ot the kno~ledge .and belief or the 
& • . 

Liaison Committee the answer to ,t!le ... firs. , question is, while . 

not all of the · Navy personnel on the. land throughout the 

Philippines was under the command or General YAMASHITA during
1-

JAnuary an~ February, 1945', the Navy personnel on the land 

in the city of 
~ 

.Manila during January an~ February, 1945', was 

under the command of General YAMASHITA. 

· 11 6. The answer to the second questia, ( that is, as 
I 

to control) is oot known. It is known that General Yama-

sh:1. ta was in or arc;,und Bagu;o during Jan'lJ:'lrY and February, J. 

1945, and that it' the_re was any communication between him 

and the Japanese forces in or near the city Qf Manila during 

the period in question the communication was very poor. 

11 /s/ S. Arisue 
/t/ S. Arisue,
Lieutenant General," IJA 

11Chairman 

GE~RAL REYNOLDS: The comments of counsel are noted. 

The Commission should state that the reply to the secom 

question -must also be-weighed against the testimony ot tne 

Japanese commanders who have discussed at some length the • 

communication facilities available in Baguio and the Shimbu 

Group and the efficiency of the radio facilities even to • 
-~ 

dates. That 1s ·to say, _the quality or rad_1o communication 

had been discussed by the Commami~ General of the Shimbu 

3111 . . 



• • . l 

Group perioo<by period, starting in in January and · continU-

ing until well atter the tall or , Manila. 

CAPTAIN SANDBERG: Yes, s_1r. 

CAPTAIN REEL: Colonel H1ros~1 J{ashimoto. 
J 

HIROSHI HASHIMOTO 

.called as a witness on . behalt ot the Defense• being first . ~· . . . 
duly s~orn, was examined and testit_ied. as .if'ollows through 

... 
Commander· Bartlett, assisted by Maj~r Prat and Lieutenant 

Asano. 

DIRECT EXAMINATION
\• 

Q (By Captain Reel) What i~ your name ? 
.,,,,,.-

A Hiroshi Hashimoto. 

Q And your address? 

A Tokyo City; Ushigome Ward; Benten Street, No. 44. 

Q And your rank in the Japanese_A~y? 

A I am a full coionel. 

Q And you are now~ prisoner or war? • 

A Yes.• 

Q When did you come to the Rh111pp1ne Islands? 

A First day of November or last year. 

Q · And where did you cane to in the Philippine Islands? 

A I came by a.._ir to San Fernando. · 

Q And what was your mission here? 

A I was enroute to the Island of Mindinao to join the-------:----_ --- - · ---
staff of- t~ 100th Division• 

Q . Did you ever ·get to· Mindinao? - . 
A I never did get away • . 

• 
Q And why _didn't you get to Mindinae? 

A There was no air transport available to go tbere. 
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Q · Did you assume a position here in Luzon? 

A Yes • . 

Q And what was that position? 

A -· On the statt o·r the Manila Defense. 

Q And was thnt"called the Kobayashi Corps? 

A Yes. 

Q .-Now, was this Kobayashi Corps mad~ up of'., munerous 
' . .. 4divisions? 

A Yes. 

Q About how many men were in the ~Kobayashi .Corps? 
,, 

A There were ,at that time five battelions of' infantry• 
.,,--

Q And whera were they located? 

A At Santa Mesa. 

Q And that is when you first crune here? 

A Yes. ' 
Q Now, at some time shortly atter that were most of these 

troops transterre_d away from the City or Manila? • 

A . They went to Wawa_, which is on the east or M~la. 

Q Now, were any of the Kobayashi Corps left in Manila? 

A Yes. 

Q About when were these troops transferred to Wawa? 

A The transfer started about 10 Janu~ry and was practi-

cally complete by 25 January. 

Q These troops that wera left in ~la, how me..ny were 

ther.e? 

-A About 1800 in the City of MM;ila. 

Q And were these the so-called Noguchi Detachments? 
" A Yes. 

Q And was there a Colonel Noguchi here in charge of 
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them? 

·A Yes. 

Did you stay in Manila with the Noguchi Detacl)ment? 

. Yes.. 

Q All r1 ght. l_iow,· before we come to tha~, do you know 
~ 

when-~he order was iss~ed to move the bulk of the Kobayashi 

Corps o~t t:o Wawa? 
. ·' 

I think it was about the end , ot Dece~ber ·. ~- .. · · 
"" . : 

Q And where did that order come from? 
-· · " ' 

A · That came from the Shob:u Group. 

Q Is the s hobu the 14th Army Group? 

A Yes. 

Q What was the mission of the 1800 men of the Noguchi 

Detachments who remained 1~ Manila? 

A · First, the maintenance of order within the City of 

Manila; next, to guard mil;tary ·supplies remain~g in the 
. . . 

City · or Manila, and to guard the lar~e bridge across the 

Pasig River -- "bridge" or "bridges". 

Q Where were these Noguchi troops placed within the City 

of Manila? 

A Po·st Office; Water Works Office; YQkohama Specie Bank; 

Freight Depot; the City Office --

CAPTAIN REEL: The City Hall? 

.COJ.4MANPER_ BARJL$TT ! The Ci~ _!{~ 1 -_ _ 

A (continuing) -- the Legislative Hall; •Intramuros. 

That's all • . 

Q' (By Captai~~eel) Now, how big a detachment was in 

In:tramuros? 

A Approxi:rm tely 10n men. 
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Q· And where in Intramuros were they? 

A Along the ea~t -~dge or the Walled City. 

Q And 19' that near the Manila Hotel? 

A It is about 800 meters from the Manila Hotel. 

' .. \. 

1-
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I ' • ' . 
. , . · . ·'' ·~ . 

Q. Now, yoti have to~d uM Where thl detacbmeiitfl ~ere .. 
placed. ,Why were they placed 1n the spots that you Ha•e 

·,'? 'name.d? . 

A Aa I said betore, their mis'tion was to guard 

bridges, and they were placed ·1n the vicinity ar the ~ .____ 

bridges that they were to guard. 

Q Were they also placed at locations where supplies 

. were? 
• • ' . • 4. 

\ ' II> ../ .
A Sentries were put around supply--poi,n~s / 

Q Now, you stated that one part of the mission was to 

guard}:he supplies. Were the supp! ies being moved out 

of the City or ·Mao,H:a at that time? 

A Yes. 

Q And who was doing that moving? 

A At the first part of the time the line ot comunini-

cations was doing that. 
' Q And "line of communications" is equally _trans ated 

as "cpmmissai:-iat"; it is "hei-tan" on the chart? 

COMMANDER BARTLETT: That is what it is. 

Q (By Captain Reel) Did these Noguchi detachments 

have. any instructions to destroy supplies? 

A There were no orders, and it was not part of their 

mission. 

Q T~ey were simply to guard them while others were 

moving them out, is that correct? 
' 

A Yes. 

Q And why wasn_' t any order given to destroy th~s~ 

supplies in the event the Ame~icans should take Manila? · • 
-~ ' 

·_A . This· was stuted about. the middle of November · and 

\ 

'I • • ~ 
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it has been en~icipated that the trenspor;tation ot these 

supplies would be completed'before the arrival of the -

American troops. 

Q When did your intelligence lead you to expect the 

Americans would arrive? 

A As I under3tood it or estimated it it was expected 

after the 20th of February_. 
, • 

Q . "Now, in addition to these 1,800 ~o-guchi_datachment,1 ... .. 
were_ ~here a large number of na~al tro~p~ in t ae City of 

Me.nila? 

"A Yes.
( 

1· 

Q And cnn y~u tell us, with reference to that map, it 
.,,,.,,-

you wish, jus~ where they were locnted? You ~ight explain 

those red dots are not units. 

A. There . is an Escolte-Street just north ot the river, 

as I am indicating on the chart, ·and there,_ were some 

troops there. There wer,e c.. few in the Walled ~ity, as I 
..

point co the south of the river • . 

GENERAL REYNOLDS: Let me interrupt. Are th.ese 

Army troops or Navy· troops? The question dealt with Navy 

troors. 

COMMANDER BARTLETT: I asked the witness the ques- · 

tion: "Are all these troops you are speaking of Navy 

troops?" The answer is, "Yes." 

THE WITNESS: Naval headquarters was the third 

house, or third building, to the south of the Legislature. 

:The main force was dispersed along south of that, ns I 

indicated. There were many naval troops in the neighbor~ 

hood . of Nichols Field~ There were naval t;r'(>ops at 
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,,,---­
McKinley-. In the neighborhood or San Juan there were 

·· ·naval troops. 

Q · Now, do you know how many naval troops there were 

in t~e places that you have pointed out? 
.,A · I cannot give Y..Q!l an acct.U"ate .figure: 

. · Q Well,' an approximation, then• 
. . . . . . . 

A At Escolta there were one or two hundred; .at the 
I "' 

. north gf the Walled City, on the river bank; a.~ui two 
'c: ' .. 1 

hundred; at San Juan, about a thousand or ·i rett more. 
- . 

The rest or the naval forces were all south or that along 
. 

the shore •., · 
\• 

Q Is that in the P«say region? 

A Yes. 

Q Now, can· you tell us, roughly, ho• many naval troops 

; there were altogether in the City or Manila? 

A From 15,000 to possibly· 20,ooo. 

Q Were there naval troops in the Maiate and Ermita • 

areas? 

A I don't know. 

Q Were there nayal troops in the area between the 

naval he·adquarters and Nichols Field? 

A Yes. 

Q Were there any of the Noguchi det~chment 1n that 

southern part of the City between the 
• 

naval hea~guarters 

and. Nichois Fi~ld? 

A . No. 

Cl Now, when did you first hear of . the ~ericans coming 

to 'Manila? 

A The 3rd of February. 

-
'. 

• --; .... ; 4 -
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,,,,,.-
Q Before I eJrplore that further I want to ask a ques-

tion ··that deals with one that I · asked before . Do you 

.know where the naval storehouses were located? 

A There were some at Escolta; there war~ 
~ 

also many 

supplies in the large building in which the naval head­

quarters were located south of the Legislature; as I said 

before. 

Q Now, back to the )rd ot February, what oocur_red . o~ .... 
f!f. • :; 

the 3rd or February? 

A At the Far Eastern University, the first contact 
r-

be tween American ~and Japanese troops occurred. 

Q And about what time of---the day was that? 
~ 

A 1830 to 1900 hours. 

Q And where were you at that time? 

A • I was in my detachment headquarters at the post
' 

oftice.-

Q ' Did s_gmeone bring you a report of this engagement? .. 
A I heard about this contact when I went to the post 

office and contacted the unit involved by telephone. 

Q Were there some troops ot the Noguchi unit in that 

battle? 

A There were about ,o troops from Noguchi at the Far 

Eastern University. 

Q Were they guarding supplies at the Far Eastern 

University? 

A Yes. 

Q Now, what was your reaction when you heard of this 

engagement on the 3rd of February? 

A _ I was·. extremely surprised at this arrival of the 

. " ..., ...... , 
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• "' • - ~II , . 

·tt'o6~, ·~ Wai triglitenM! ·: 
. 

Q And why •ere you aui'ptiied? 
V 

A I had not expected Ameri6an ~rdo~s to arrive sd 

quickly-. ., 

.Q Did you report. to-- the c~lonel, Colc;,nel Noguchi, im• 

· mediately atter hearing this? . 
~· 

A Colonel Noguchi discovered, knew thi~ at the same 
. . : ' ' " . t'ime 'that .I did. .. 

Q Now, what was your opinion at the time as to. whether 

or not this constituted the beginning of~a tull-scale in­

vasion or Manila by ~he Amerio~ troops? 

A It was my opinion 
~ 

at the time that this was . a mere 

reconnaisance unit and Colonel Noguchi was of the same 

opinion. 

Q . Now, what did you do after reporting to €olonel 

Noguchi? 
•A I established a liaison with Colonel Kobayashi, 

the commanaer of the Kobayashi unit, . who was, as I said 

before, at Wawa, outside the City or Manila. However, 

by reason of static and the extraneous noises, it was 

~xtremely difficult to hear or make myself heard over the 

telephone, and as a result on the following morning, the 

4th, I went out to Colonel Kobayashi to apprize him or 

------hiS.:. 54-tuation.._ __ _ ,.. 

Q Is that Colonel, or Major General? 

A Major General. 

Q And what time on the ·4th of February did you leave 

Manila? · 
. . 

'--- - A - I-t was- ver..y-....ear].y -in.. the_moming of the 4th, 
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possibly one o'clock or two o'clock. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 

1:30 ~is atternoon• 

•(Whereupon, at 1135 hours, 23.. November 1945, · a recess 

was taken. until 1330 hours, 23 November 1945.) 
~ 

·' .. .
' · 

., 

.. 

) 
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AFTERHQQI SFBSIQN 
(The trial was r~sumed, pursua.nt to recess, at 1330 

hours.) 

GENERAL REYNOLOO : The Commission is in Jession. 
- 4 i• 

You may proceed. 

MAJOR' KERR: f ir, all members of the Commission are 

present, the Accused and Defense Counsel are pres.ent_. · .. .' 

GENERAL REYNOLOO: Read back the last eix que~tJ.ons .. ~-

and answers, please. 

(The ~ortion of the record referred to was~read by 
•the reporter as above recorded.) 

, .,,.--
C}PT.AIN REEL: Sir,,..__ the guard officer in charge ot 

prisoners has not yet brought the witness over ·.from the 

stockade. We lnquired about it and have been sending after 

him for the last 20 minutes. 

GENERAL REYNOLOO: How far is it? 

" CAPTAIN REEL: From here to the stockade, sir? I 

think it is only about 100 yards • 

. GtNERAL REYNOLOO: Do you know, Major Kerr, whether 

the MPs have· gone over after him? ~ 

MAJOR KERR: · No, sir. This is the first word I 

have had of it. I didn't know he was -not here. 

CAPTAIN REEL: I think Captain Williams 1s out after 
.-ecc..-_ _ 

:nn, n-r . 
. G~NERP.L RE~OLOO: 

the witness. arrives. 

(Short recess) 
.,, 

GENERAL. ~EYNO~DS: 

N REEL:. Yes ·s1r. 
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HIROSHI HAS5IMOTO 

the witness on -the stand at the time of recess, })-aving been 

previously duly sworn,'was examined and rurthe7 testified 

as· follows t~ough Interp .eter Asano, with the assistance 

of Commander B,rtlEttt 'and Major Pratt: . 

DIRECT EXAMINATION (Resumed) 

Q (By Captain Reel) No~, when you l~ft Manila on the 

4th of February, was· th&re a~y fighting going on in Manjla? 

A (Through Interpreter Asano) I have heard that there 

was some fighting goirl;I on in the vicinity of ~anto Tomas 

University on or about the 3rd ~of February• 
.,,,,,,--

Q Did you see any fighting? 

A No, I haven't. 

Q Did you rep.ort to General Kobayashi in Wawa? 

A Yes, I did; I ~eported to him over the telephone. 

Q And was that the first report he had rec,ived of the 

occurrences on the 3rd of February? 

A Yes, it was the first report. 

Q Now, did. you stay at General Kobayashi's headquarters 

at Wawa after that? 

A The first report over the telephone was unsatisfactory. 

Therefore, I pers·onally went out to Major General Kobayashi's 

headquarters and stayed there ever since. 

Q / Now, was communication kept up between Colonel 

Kobayashi's headquarters and .the City of Manila? 

A The communication between Major General Kobayashi's 

headquarters and army headquarters in Manila was maintained. 

·In the case of telephone, -it was maintained until the night 

or the 3rd or the early m'?l"ning of the 4th. However, the 
---· - ---- -

T • 
\ . 
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~ 

•ireless c9mmunication was 'maintained until on or ,u,out 

the 18th ot 'February. 

Q, And between -the time of your arrival at General 
- . 

Kobayashi's headquarters and the 18th or February, did you
. . . , .. 

get -reports or what was goin on in -Manila? 
,) 

A We had been· listening in to some of the c·ommunica tions 

' that were sent to headquarters or ~himbu Shudan, and thu_, _ 

we learned what was going on in Manila. 

Q Did you get or hear any reports of the killi~ of ', 

civilians in Manila? 

A No, I never~heard of' such reports. 

Q Did you get or he~ r anyreports of rape in the City 

of Manila? 

A No, I never did ·heaT such a report. 

Q Did ·you ·get or hear any reports of atrocities , 

occurring in .the Clty of Manila? 
•A No, I haven• t heard of any such cases., 

Q Now, when you say there was wireless communication, 

w~s· t~at wireless telepho..ne or Morse Code wireless? 

~ It was wireless code. 
' 

Q · And t o your knowle_dge, in the Japanese army was there 

such ·a thing as wireless telephone? 

CAPTAIN R.EEL: That is, voice transmission; explain 

that it .means "voice transmission~' • . 

A -(Through Interpre..ter Asano) In the battle or 

Manila, a radio telephone wasn't being used• .. 
Q (By~ Cap.tain_· Reel) ~ow, approximately what time did 

it b~come apparent to you or your headquarters· that thete 
. . ' 

·. would be a battle in· Manila?------ -- ....-.~-----"-------: 



INTERPRETER ASANO: "1111 yo~ read that ,que"stion, 

please? 

(Question read) 

A (Through Interpreter isano) The battle of Manila 

.became··apparent on or about the lOtp of Feb~r.y. 

Q And what happenia on or about the .10th of February 

·that made that a ppar_ent? 

A One reason that city fighting in Manila was.i awarent 
• • ' .. t, 

.was because the American forces had crossed _tbe ri,r;er near 

San Juan and had penetrated the naval defense there. 

(At this point the witness left t~e stand and 
" proceeded to the map .of Manila and vicinity and indicated .,,-

thereon.) 

THE WITNFSS: (Through Interpreter Asano) And on 

about the 9th or 10th of February, I received a report from 

the unit stationed near Paco Station, stating t hat there 

was a pitched battle going on around thet neighborh~od. .. 
Q Now, at any time was an attempt· made by the Noguchi 

Units to get out of Manila? . 

A This unit attempted to withdraw from the City of 

Manila by way of Paco Station, and there engaged American 

{orces, and pitched battle was ensued there; and that area 

was taken or lost on about two or three occasions. 

Q So that the battle at the Paco Station resulted 

from ~he attanpt of the Noguchi .units- toge~ out of Manila? 

A That is wnat I estimate. 

Q _Now, did you get any re.ports from naval units? 

• A No, I ~ven't. • 
Q Now, on or· about the 10th of February, did the 

.. 



. , 

Kobayashi. headquarters ·draw·up plans to extricate the 

Noguchi units? If "extricate" is too long a word, then 

."to get them out of the, city". 

A Yest 'J'8 did plan to rescue' or evacuate the Noguchi 
. 

unit !rom the City of Manila.., and the plan was supmitted 

, to the Sh1mbu· oroup headquarters. 

,) 

When was this? 

On · or about the 10th of February. 

Q 

·' A ' · ... .... 

Q What was the plan? 

A The number or men used for this plan was about 
I" 

5,000 frpm the Shobu -- Shimbu Group. The p~an was to, 

attack ~rom the direc~on ot"Caloocan, ijipo, Quezon 

Ai? Field, and Antipolo. 

Q And at the time of this attack, were the. Noguchi 

units to ·attempt to break out from the city in th~ sa•e 

direction? 

A · We received a wire to the effect th~t the Noguchi · .. 
unit will. attempt escape offense on the 14th of February; ·. 

therefore attempt at rescue from the outside began on the 

14 of February. 

Q What happened to this venture? 

A Because resistance of American for~e confronting the 

,Shimbu Grou~ w!s so stiff·, that this plan was not 

,effective. 

Q Now, was there-any other purpose, other than rescuing 

· the Nogu~hi units, in sending these 5,QOO men towards the 
' city from the ea~t? 

A This r,escue plan had two purposes: The first.c:, was to 
------ . _ .. I 

break up :the offensive _preparatiolrl)eill'g ms:de--by-the·-Amer--tean 

3126 



. . 
orthodox manner. 

. 
CAPTAIN R~L: 

.sir, requires leading sometimes. 
' 

Q (By Ca~tain Reel) 
. 

elative .t9, the defense or occupation of Manila? 
----+--.. ~.. - -

A - The purpose 

rorce1 situated east oft.he S~bu Group, and the secondary 

purpose was to rescue the Noguchi unit 1n the City of 

Manila. 

. Q . was J. t any part of the plan to try to re1;ake the .. .., 

City of Manila? . ---
. A No, t.here _was no _plan i~cluded in ~etakin• of .Manila. 

~ 

CAPTAIN REEL: "No plan included .in retak~g oi -
. .... ,. .. ""· 

Manila" J is that the entire translation?-

IN'l'mPRETER ASANO: Yes. 
. . 

CAPTAIN REEL: Then I had better ask ,it again. · 
" q_ (By captain Reel). Was it part of the plan t.ha t this.,,--

force ..or ;,ooo were to take Manila? 

A No, it wasn't the plan to retake Manila. 

Q Why not? 

A We khewthat the recapture Qt ..Manila wa1. difficult 

~nd absurd, because we only possessed infantry and we ~id .. 
' - not have any artillery svpport. · -

Q And was it part or the g.eneral plan that there should 

be no occupation or Manila by tne Japanese troops? • 
I 

}IAJO~ KERR: If the Commission please, the Prosecution 

obje.cts again to l~ading or the witness. 

GENERAL REYNOIDS: The obje~tion is sustained. 

These importan~ questions should be phrased in a more · 

.... 
The difficulty or interpretation, 

I 
' 

will rephrase it. 

Wha-t was the Japa_~se plan 
. . 

·- ' .! • 

or the tro~ps stationed in Manila 

. ' 

, 



---

· to maintain order, gua~d bridges, and to'1uard the military 

supplies. 

CA:PTAIN REEL: l don't think that answers the 

question; I will ask it again. 

(By Captain Reel) Does. the W11;ness know about a· _, 

"plant~ evacuate Manila? 

A (Through I~terpreter Asanp) It was our plan to 

evacuate the city completely after the. supplies-were 
. . . ' .. .. 

evacuated. 

1· 
,, 

J. .. 

•. . 
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Q And ~hen you say "our p1an there", you mean the 

Noguchi unit? 

A No , that is the plan we received from the Shimbu 

group headquarters. 

Q Was that plan ever changed so .far as rou lmow? 
.___ 

A No. · 

Q ?tow,. thi·s battle, the tail~e of the rescue mission, 

did that occur in the hills ·east ot 'Manila?. " . 
. 

~ 
. , . 

'A The rescue operation_.tcok plice_to the east of 

Montalban and ·U. P. University and to the north at 

Novaliches. 
\ 

Q And that is outside of the City of Manila?..,,.,--
$; Yes, it is. 

Q Now, go back for a minute to December 1944 or Jan-

uary 1945, do you lmow anything about a proclamation that 

was posted in the City or Manila? 

CAPTAlN REEL: Will you read: that question badk? .. 
(Question rea..d.) 

THE WITNESS: Yes, there was a prociamation issued 

to the public in the City .of Manila. 

Q (By Cap.ta:in Reel) Just posted on the walls in the 

city? 
s . ' 

A Yes, the .proclamation was posted in the conspic-
. , 

uous places in town and was also ·published in the news-

papers. 

Q In uhat languages? 

A In the newspaper .the proclamation was written in 

·English, Japanese and Tagalog. 

Q And the posters? 
_<) 

3129 



A The posters were written 1n llliilish an4 .Japaneae. 
. .. 

· Q And to th_• best of your ,rec0l.lect1.on, what was the 

·subjeet matter of these posters or proclamations?
' . . 

A I don• t remember very _well, _but I believe ~e con-

text of the proclamati~ said something l _ike thie, · to this-- . ., 
effect, that Manila will now be a battlefield and that 

the iJUU1.b1tants· should cury on their-dal l.y routine. 
~ ' ., 

Q · Wei-e any .plans made relative to .evacuation ot civilians 
. . ' · ... 

ti;fJ•om Manila? · .. ·. I •• ; 

A No, we did not have ADY' conclusive plan .of -.vacua-

tion ot civilians ot Manila. ~ However, -we expected con-
.~ . 

gestion ot ~fie if anyth~ or such nature took place. , 
"-

Therefore, we had drawn plans and stationed sentries as. 

traffic controllers. 

Q. And were the ientries stationed to facilitate 

traffic out ot Manila for people who wished to go? 

A , The plan to post sentries was to: ~ve them J:llaced .i. 
. .. 

in a strategic point or at~ strategic point so that they 

could instruct -the civilians regarding the matter or· 
evacuation. 

Q Were signs put up advising the sentries ot the · 

proper roads out or the city? 

A No, there was not. 

Q No~, I ·think you ·testified that the Noguchi units 

had no orders to dest~oy ,buildings. I wil~ ask you-
whether you .lmow of a naval ~rder to naval units to 

destroy builditlls1 
,} 

A I do· not know. 
,--;--. .. ~'. CAPTAIN REEL: That ··is all. · 
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CRC6 S EXAMINATION . 
. . 

Q . (By Captain Hill--). When did you become chief ·ot 
' -sta.tf ·for General· Kobayashi? 

A The ~atter par.tot ·March of . this year • 

. Q Then you were ·not chief ot staff during the time · 

about which .you have testified? 

A It is so • 
. ~ 

Q And during the period from November 1944; when you 

arrived here, until March 1945, you were merely in charge 

of Japanese civilians and ·the transportation or supplies ·~ 

in this .~rea, .. is t~t ...not true? 

A ·. Yes, it is. When the battle started on the 4th ofr-_., 

'February I had to do something with bp~ions or war. 

Q I believe you testified in 
~ 

your direct examination 

that wnen you first learned of the Americans entering the 

City ot ·Manila that you were in your headquarters in the.. 
post office, is that correct? 

INTERPRETER ASANO: Will you please re'ad the ques-

tion? 

(QUes.tion read.) 

THE WITNESS: No, I stated that I reported to the 

post office. 

Q (By Captain Hill) Where were you when you first 

learned of the Americans· enteri~ the city? 

A The first news of American forces ·entering Manila 

was. heam by me while I was eating supper at the Rainbow 

care. , 

Q Isn't it a fact · that when you first heard the news 

or the Americans entering Manila you were drunk in the . 
. <, 

,. 3131 



~ -

Reinbow Night Cl~b .in i.(amla? 

, A - Absolut~ly not so. -, 
Q Do you knqw this gentlem~ by th~ ·side of me here 

(indicnt_ing Mr. Bonuvar)? 

- A Yes, · I do know him. 

Q And has- he intervi·ewed you on two different occasions 
. ~ 

·re.cently? 

A Yes, he has. 

Q Did this gentleninn, Mr. Bonuvnr, interview' you o'n· • 

11 October 1945? 

A I met him sometime., -this year, but· I em not sur~ of 

the date. 
-Q Woll, on that day, on the 11th of October, didn't 

yo'l.l state to Mr. Bonuvar that on the night of 3 February 

1945, \/hen you learned of the news of the Americans enter­

ing Manila, that you viere drunk in the Re. inbow Night Club? 

A No,I did not. 

Q Did you sey to Mr . Bonuvar ·nt that time that you were 
. ,. -

drinking in the Rainbow Night Club on the night of 3 Feb-

ruary 1945? 

A . I was eating supper, that is all. 

GENERAL REYNOLDS : The Commission interrupts. The 

night life of the witness may constitute on interesting 

interlude, but-does it hnve o:ny bearing on this case? 

C.'\.PTAIN HILL: It goes to the credibility of this · 

witness, whethe~ he is telling the truth about any of 

these matters. , 

GENERAL REYNOLDS: Very well, proceed. 
\ . .<:t 

-.,_,.,.... !----'(By_ C.ap_t?.in· Hill) Now, I will ask you .if during 
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the month of December, 1944, 
. 

in January 
. 

194~, if dynamit~ 

and other explosives, incl;uding gasoline, were not placed 

in var.ious bUildings 1n the City or Manila, to your lmow­

ledge? 

A No, I -haven't, except that i have heard th~t there 

was a ~lnn to destroy the br~dges. 

Q I want to ask you it you did not, in your conversa-
. . 

tion with Mr. Bonuvar., on October 11th of this rear s_ta~e 
. . - . 

to him that buildings had been alroady londed with dynamite 

end gasoline ready to be blown up? 

A No. 
.,,--

Q I will .ask you if you-0id not tell Mr. Bonuvar that 

thQt was done on orders or General Kobayashi? 

A No. · 

Q And if -you didn't further state to Mr. Bonuvar at 

thllt time that all of this . wns done by ,Colonel Suznki as 

chief of staff to General Kobayashi, that he wns . directly 

in charge of placi~ dynamite and gasolin~ in the buildings? 

A No. 

Q You were in Singapore, were you not, in 1941, under 

Yo.masM.ta? 

A Yes. 

Q Does the fact that you served under Yruneshitn there 

influence you· in any uay in not telling this Commission 

the tr-~th in this hearing?-

CAPTAIN :REEL: Sir, there is no evidence tha~ this 

witness is not telling the truth. We object to that ·as 
. . 

~.. . most improper; that is a m~st improper question• 

HILL: I think ,1-t is perfe.ctiy ~roper, your 
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I; 

. . 
Honor. I am attac~ the- c:redibility ot ~~s wi~•••, ,,.---
and. 9ur *'•1:7Utta.i teatimon, 'fdll set out everything that -

we are a8ldq hill ~re, . 
CAPTAIN REEL: · It is a noYel way ot at~cld.ng ~ 

,I , 

credibilitr ~t the witneos here. 

GENERAL' REYHOIDS: ~· ColQlllia·sion teeia that the ~a­

.;_.tio~ should .~t be asked. -~eh~b7._their Ter,. nature wouict 
~ ,. .. . . 

, degrade the witness_. You can get the saae intorlQation 1n •· 
·' 

a mor,e adroit manner. 

CAPTAIN HILL: I will withdraw the question•. 

q (By -Captain Hill) Do. you have any knowledge ot '" 
" atrocities being committed by the soldiers under Yamashi,~ ..,--, 

in the Singapore· campaign? 

CAPTAIN REEL: We object, sir; the~~ is no c~ge 

here ot anything like that. This case ha1 to do with 

October . 1944 and not Singapore or any other plaoe. 

CAPTAIN HILL: Well, it is a similar- offense, your 

Honor. 

• · GENERAL REYNOLDS: The objection i~ sustained. 

Q - ·(By Captain Hill) Do you know· whether o~ not the 

detachment ot troops that you left here in Manila did 

actually destroy 
' 

any of 
\ 

the buildings here ·1n Manila? 

A No, I do not knqw. 

Q You have told the Commission that one ot the mis- • 

~ions of the troops or detachment ot troops that you let~ 

here in Kanila was to main~n order. Does that include 
, . 

as one ot their ,dutiea the prevention ot atrocities ~ere ' 

in Manila? 
.<,A Ot course that i~cludes such matters. --~---- __________....;...____ 

... 'lo 
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. . 
Q When did you f'.irst fi~ out the atrocities that 

had been cQmmitte·d by_the 1apanese so1diera and sailors 

here in Manila? 

- A I hav~n't heard anything regarding the matter yet. 

Q D~ you know ~hat happened to General Kobayashi? 

CAPTAIN REEL: Wasn't this last question answered? 

May we have it read back, please? 

(Record read.) 

GENERAL REYNOLJ2S: Let's reph~ase the question or 

repeat the question, rather, and get a very carefully 

translated reply • 

. CAPTAIN REEL~ We would like to ask ·th;,.J:.nterpreter 

if he gave a tull literal translation of all that ·the wit­

ness said. 

GENERAL REYNOLDS: The manner prescribed by the Com­

mission will ac<X>,mplish the same thing. Repeat the question, 

·please.• 

(Question re-read.) 

CAPTAIN REEL; I think it was the question .before 

that that the ·witness gave the answer, and it was not all 

translated. 

G~·RElNOLDS: I think that is the very ques­

tion at is sue. 

COMMANDER BARTLETT: While the examiner was asking 

that question the witness volunteered some extraneous 

information. The interpreter said;. "Let that go until 

you answer this questio1!," and then repeated the .question 

just read by the reporter. The answer was as given by 

the interp~eter. 

I 9 
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\ 
• . I • ' 

,. ~ extrane:o~s matter was not ~ranalated. 

_GENERAL 'RB'ritotDs: Talie the t}l1.rd qiie~tion trom the 
' , . ; . . ~ 

I , f 1 • 

bottc>m ot the 11,tt the thh-d queatipn back and read that • 
. ,.. 

(Reco~d read.) 

CAPTAIN REEL: TJiere wa~ further iiitormation given 

bf the .witness to the answer to that ;que~tion to th& 
. etf4!ct that "when we drew up that plan we didn't toreaee 

there w·ould be any atrocities." ... ·.. 
· GENERAL REYNOLDS: We wpuld rather get that trom the 

chiet interpreter. 
. ~ ... ., 

COMMANQER BARTLETT: The interpreters were all 
~ 

li~tening to the question. 

GENERAL REYNOLDS:. Ask him the question again and• 
get a new ·rep~y. 

(Reco~ read.) 

GENERAL ijEYNOLDS: Incidentally, that ,is a perfect 

example or a sentence that is too long. and grammatically 
I 

disjointed, a question too. long to go through and have the 

witness give the answer back by translation. Read the ....... 

question ag~in. 

(Question re-read.) 

· THE WITNESS: At firs~ our plan was to maintain 

order regarding the military supplies, bridges and so 

forth and maintain order that way, because there was a 

report that a number of guerri~las' had enter~d the ·City 

or Manila. .. 
'> 

GENERAL REYNOLDS: Now, ·r ·ead the second trom the 
' ' -

·last question back, ple!\,s.e.· 

~-:----~----1 Reeord- r.ead -as- reques.ted~). 



-
' ,,,--

THE WITNESS:· And I had dis~r_ibuted ·troops to pro-

tect th.e _water and electric syste~s ot the city also. 

GENERAL REYNOLDS ·: Now, read the next question, the 

last question. 

·{Question read as requested.) 

THE WITNESS: . I never did receive such a report. 

GENERAL REYNOLDS: And noo read the final question; - ' 

if there was another question. ' .. . 
{Question r~ad ~s requested;) 

• f 

THE WITNESS: He is dead. 

GENERAL REYNOLDS: In this series of repli~s the ., 
witness ha~ introd1-1ced the ~ubj~ of guerrillas. The 

Commission desires the Prosecution to explore what orders, 

if any, he received or issued or what ~ctions he took, 

if any, to control this inflov, of guerrilla act1vities. 

Q (By -Captain Hill) Did you receive any orders in­

structing you what to do with guerrillas that had entered 

Manila? 

·A _Once I received an order to mop up the guerrillas. 

Q When did you receive that order? 

A Id~ ~ot remember very well, but it must have been 

in the latter part of November or early December. 

"'' Of what ye~r? 

A Last year. 
,- ' 

Q And from whom did you receive that order? , 

A That order crone from General Yamashita. 

Q ~d w!lat -did you do, if anything, relative to carry-

ing out that order? 

A By the order of .Major General Kobay~spi, which was 
-~ 
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.. ._ . 

given to each unit, a ·detachment ·or each unit was ordered 
... ·. -

to assist the ltempe1-ta1 or the ~ap~eae miii~ary police 

in ar~eating ' the guerrillas. 

a~:~oLDS: -. .You may inquire now whether he 

actually undertook this "mopping~up'pr.o-gram an4 the -methods 

employed. 

CAPTAIN HILX.: Yes, a.ir • 

GE?m\AL REnf()IDS: I~~luding the meaning ot the term ., 
• 

"mopping-up." 
l 

Q .. (By Captain Hill) Did 1;he Noguchi unit at. that time,~ 
take action towards :the guerrillas ~ c_arry out the orders 

~r Ko't)ayuhi? 

A Yes, the .order was carried out. 
,, . 

Q Tell the Commission what the Noguchi unit did 1n 

carrying out that order~ 

A At that time the Japanese military poli~e detachments 

were lqcated in four sectors of the city; north, south, . 

east and west, an~ pur tro~ps were dispatched to reach 

these de~chme1:1ts to assist in arres_t~ng of the guerrillas, 

. and- our m~in duty w~s to be s~ationed as sentries on the 

outskir,ts of a certain l;U"ea· nhile the M. P.'s made the 

arrests and while our troops wore stationed as sentries 

on the outer boundary ot the area, the M. P. 1s ,,ent inside 

and investlgated and ·made arrests: 

· ·'oENERAL REYNOLDS: The Commission will ·recess for 

approxim~tely ten. min~tes. 

(Short recess.) 
~ 

-;3s- - ---~ 
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GENERAL REYNOLD.S s The CoQlll'liSs ion is in ses ion. You 

may -.~roceed. 

Q . (By Captain Hil~) Explain to the Conmiission the mean-

ingot "mopping up" as used in connection 
1 

with th$ guerrillas. 

- A . (Through Lieutenant Asano) Guerrillas are . person or ., 

persons that are armed and takes action against the Japanese 

Army. 

Q What I want you .to explain is the meaning -of the,i wo"rds' . . " 

"mopping up". · ' · f 

A The main purpose is to capture the guerrilla and ·to 

obtain information. However, in most occasi~ns we are --

The main purpose 
~ 

is to capture the guerrilla and obtain in-,,,--
formation. However, guerrillas are armed and this consti-

tutes hostile action and in due course are shot. 

Q Did the Noguchi units continue to work with the M. P.'s 

in Manila during January and February of 1945? 

A Once we received the report that there were a group . .. 
of guerrillas hiding around Fort McKinley and Japanese M. P. 

unit was ordered to suppress the.m. Therefore we assisted 

the M. P. units • 

. CAPTAIN HILL: Read the question back • . 

, (Question read) 

CAPTAIN HILL: I ask that tha.t apswer be stricken' 
as not responsive. 

GENERAL REYNOLDS: The answer may be stricken from the 

record. 

CAPTAIN HILL: Will you read the question again? 

(Question again read) 
' GENERAL REYNOLDS : Pose,~e question again• 

,<., 

.. 
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' .
(Through Lieµtehartt Aii~f\o): ftt the latter 

· the ltf. P, •• ih •nila ~- ·City 

ae>i'i-~ction·, It was -in the -

.. 

pa.rt o
~

, 

(Tranal$tetl by Lieutenant Aaal\o) 

THE W'ITNESS 
I, # • ' .. 

·t J~nuarj we did. assist ... '· 

r Mani~a. I wi~h- tel make a latter 
• • #' • t I 

part ot D4ceinb~i4 hat air unit assisted the Y. P. unit's in 

Manila City. 

Q (By Capt.ain' Bill) Did they &1Si$t the ... M. P. units 1n 
,, w 

January and February ot ·'-45'? . . ' · '. 
A No:. 

Q Then the "mopping ~P" ot ·the guerrillas was ano,ther 
. ,... ' ~ 

missien of the Noguchi unit which you have not mentioned? 

A No. It wasn't M mission. ,.-' 
Q Do you know the date ot the proclamation w~1ch you 

testified ·about in your direct examination? 

LIEUTENANT ASANO: · Read the questiQn. 

·(Question read) 

A I believe it is on abrut the 5th or 6th -~t January 

of this year • 

. Q (By Captain Hill) Vlhen did the Japanese commence the 

construction of pillboxes and other means or defense within 

the .City of Manila? 

A When the air offense or air attack-was started Qn 

Manila air-raid shelter. ,tas alrea~y const~ucted in this 

area arid at the same time they were usable as fortifica• 

tion. 

Q Pid the Japanese ·const.ruct pillboxe~ 1n· various parts · 

of the City ~ Manila? 

A I do_n•,t · think they hav~ construct·e<4many. 

· Q -- n1a they const ruct -otber -meaft$ot ."-detens:.--1n-the-&-1-ti·-·--:-,.-..:.,,......1...,,...,..;..,1 
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, ' 

-~ 
or Manila? . 

.A No. 

Q Were meet~gs held by start officers of Kobayashi's 

command relative to the defense or Manila? 
.. 

A Once or twice. 

Q Were not regular weekly meetings held among the offi-

cers to discuss the defense -or the City? 

A No. 
. - ' .. . 

Q Referring again to a conversation or .interview with 

Lieutenant Booth ot the United States Army on October 16th~ 

did you tell bim that such weekly meet1nts were held in 

various neighborhoods· a~ company commanders for the di:,­

cussion and formatl on of defenses of the City? 
"" A No, I haven't. 

Q When did the Japanese lay the mines in the streets 

or ·Manila and at various other -important points? 

A In the latter January we made preparation to lay mine , . .. 
in the principal points or the main roads. 

Q And when were dynamite aqd other explosives placed 

under the bridges across the Pasig River? 

A On or about the 20th or January dynamite were placed 

on two of the bridges and the other bridges were left alone. 

Q And wasn't this done upon the order of General Yama-. . 
shita? 

A Probably it is so. 
-

Q Well, isn't it so? 

A · I -do not remember exactly, but it could have been from 

General Yamashita•s headquarters or from General Yokoyama's 

head-quarters. 
-~ 
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, . 

Q Ret•rr111g again to the int•rvin that you liadrith 
L_ieutenaht Booth ot .the UnJted .Sta.tes Army on 16 Ottol;,er. :. .. ' 
194$, didh•t you t-1i -li1.Jil bt t~ Otde~ to destroy ~11 of 

. the bridge~ was given by Yama1~ta and 4idrt•t you -wwer 
. . ' 

.. ,.that they were given by him? 

LIEt11'ENANT ' ASANO: Will you ·read the ·que.stion again? 

(Question- read) 

A -(Through Lieutenant Asano) I do not r•ember as t9 . 
' . . ' · 

'• .. .. fwhat I said then. · 
' 

CAPTAIN HILL: That's all. 

GENERAL R!YNOLDS: The Co.mmission woula like to inquire 
' 

of the witness it he has · aey--recoileetion or the number 'ot 
. . . 

guerril~as who were rounded up and shot while his unit was 

as~ist'ing the Kempei Tai. 

(Translated by Lieutenant Asano) 

THE WITNESS: I do mt know. · I have ·heard that -hidden 

caches ot weapons were confiscated. .. 
CAPTAIN REEL: Will y~ read that answer? We couldn't 

. understam it. 

(Answer read) 
. 

GENERAL· REYNOLDS: Apparently he does not understand 

the 
~ 

question. How many guerrillas were rounded up by his 

. unit and the Kempei Tai . in the City ot ~nila? 

(Translated by Lieutenant Asano)
r 

THE WITNESS : I do not lm:ow. 
. . 

GENERAL REYNOLDS: Ask him it it were ten. thousand, 

approrl?J\ately,• 

.(Translated by Lieutenant Asano) 

•THE WITNESS: No·. . 
' '· 

. . 
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'GENERAL REYNOLDS : Five thousand. 

(Trans~ated by Lieutenant Asano) 

THE WITNESS: We assisted the campaign during a raid 

on a certain barrio near Fort McKinley and that was the only 

.occasion ·we had anything to do with the Kempei Tai. So 

therefore I do not know nnich regarding the .arrests. 

GENERAL REYNOLD$: Ask the- report.er to hunt b~ck am 

find his statement about guerrillas. ,, 
& • 

. ' 
COMMANDER BARTLETT: There is more to th&t ans•er. 

GENERAL REYNOLDS: What is it? 

COMMANDER BARTLETT: The re is more tp that answer. 
~ 

THE WITNESS (Through Lieutenant Asano): our unit sur­,.,,,-
rounded tm barrio arxl the Kempei Tai went in there . to search ...,, 

and arrest. 

GENERAL REYNOLD_S: Ask the reporter to hunt back and 

find the statement or the witness about subduing ' guerrilla 

activity in Manila and his unit's connection with the Kempe!.. 
Tai during that process.• 

CA.PTA.IN HILL: I think it was just prior to the reeess, 

sir. 

REPORTER CONKLIN: Mr. Racklin, one of the other reporters, 

sit, was reporting at that time. With your indulgence . I shall . 

call him, sir • 

GENERAL REYNOLDS: We are seeking the place where the 

witness-made the statement that numerous guer~illas had 

~ntered the City or Manila and that he had some connection ... 
with s:ubduing them. We want to know wha~ he said. 

REPORTER ' RACKLIN: "Q Did you rece(ve any orders · 

inst~ucting you what to do with guerrillas that hl d entered 
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Manila? 

"A Once I received on order to mop up the guerrillas. 

"Q When did you -receive thct order? 

"A I do· not ,;emember very well, but it must have been 

in ~he latter part of November or early December. 
., 

"Q Of what ye~r? 

"A . Last year. 
~ 

"Q And from whom did you receive that order?, 
. 

~ 

.. . 
"A That order came from General Yrunc.sh1t" 

- ·. .. .. ; 

"Q And what did you do, if anything, reie.tive to 

carrying out that order? 
1-

11A ., By the order of Major Genero.l Kobayashi, which 

wo.~ gi·ven to enJh ,unrt; a detachment of each unit was 

orjered to assist tho Kempei Tai or · the J npe.nese military 

police in arresting the guerrillas. 

"GENERAL REYNOLDS: You m!'.y inquire now r1hether he 

actually undertook .this 'mopping-up' progrrun and _the methods 
' 

employed, including the meaning of the term 'mopping-up,."_ 

GENERAL REYNOLDS: Go ahet-.d. 

REPORTER RACKI.IN: "Q Did the Noguchi unit nt that 

time tnko action towards the guerrillas o.nd carry out the 

orders of Kobayashi? 

11A Yes, the order was cc.rried out. 

"Q Tell the Commission what the Noguchi unit did in 

ccrrying out that order. 

"A At tbe.t time the Japanese milite.ry police de­

tachments were located in four sectors of the city; nor~h, 

south, east nnd west, ~dour troops were dispetched to 
~ """ -. . 

each of these detachments to essist in arrest;i:ng of the guer--
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rillas, . and our main duty was to be statioitecras sentries 

on the outskirts ot a certain area while the M.P.'s made 

the arrests .and While our troops were stationed as sentries 

on the outer boundary ot the area, ~he M.P.•s went inside 

and --investigated and made .arrest_s. 11 

Then there was- a recess. 

GENERAL REYNOLDS: Will you read his story that. the 
' ...... 

only assistance rendered in connection with gu~rrillas was .. 
at Fort McKinley? ' 

REPCRTER CONKLIN: 11Q Did the Noguchi units continue 

to work with the M.P.'s in Manila during January and February
1-

of 1945? ~ 
.,,,-

"A Once. we received the report that th~re were a group 

of guerrillas hiding aroum Fort McKinley and Japanese M. P. 

unit was ordered to suppress them. Therefore we assisted 

the M. r. units. 11 

Then a motion to st~ike the answer as not responsive ~ 
.. 

was made and the motion was granted-. 

-"The Witness: In the latter part of January we did 

assist the M.P.'s in Manila -- City of Manila. · I wish to 

make a correction: It was in th~ latter part of December 

that our unit assisted the u. P. units in Manila City. 

"Q Did they assist the M. P. units in ·January and 

February of '45? 

"A No. 

"Q The-n the 'mopping up I of the guerrillas was 

another mission of the Noguchi unit which you have not men­

tioned? 

"A No. It wasn't rur mission." -~ 
0 



. ,,---
. . 

GENERAL REYNO~S: Does the Prosecutio11 intend to ·pre-
~ 

sent the document from which ~o~ ~v~ been reading to the 

Commission? 

· eAPTAIN HILLt We irtterld ih rebuttal, . str, to put on 
., 

· the witness . stand the otfice~s that had .the . interview with 

him and have_ them reci_te t;he substan~e of their .intervi~ws. 
~· 

GENERAL REYNOLDS: Does the Defense nave . f\.µ:tber exami-

nation or this witness? ·.. .. 
' 

.. f' . 
.. 4 

CAPTAIN REEL: Yes, sir. 

REDIRECT EXAMINATIQN 
., 

Q (By Captain Reel) Now, as I understand it, the duties . .,,.,.-
of 'the Noguchi units relative to guerrillas except for the 

incident at Fort McKinley were simply to act as sentries; 

1s that right? 

MAJOR KERR: If the C~ission please, . this is redirect 

examinatibn, and lea~ing questions certainly are not called 
..

for -- p·arti~ularly .as leading as that one. 

CAPTAIN REEL: Sir, _it is perfectly proper on ~edirect 

when a matter ~s been brought out on cross to refer to that 

matter in so many wo_rds. 

GENERAL REYNOLDS: The testimony or this wi~ness has 
/

been so contused that the Commission desires that it be 

approached by the simplest am most direct method. 

CAPTAIN REEL: I will withdraw the question and re­

phrase it, sir; 

. <, 

.-
.i . ., 
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Q 

,,,--
Q (By Ceptein Reel) With the exception of the incident 

X . 

at' F~rt ··McKinley, was the duty of -the Noguchi detachment, 

in so fnr as guerrillas were concerned, merely to act o.s. 

sentries? 
. 

A ·Yes, our duty ues securit only. 

CAPTAIN REEL: . Cc.n thc.t be interpreted as "sentry," 

or "lookout"? 

GENERAL REYNOIDS: It would hcve the srune mecnfng .. _ ' ... 
. .. . r 

Let us go ahend. "Security," "sentry," "military look-

out," in o. uiilito.ry sense are similnr terms. 

And during the months of 
\• 

J cnuc.ry 

end Fcbruo.ry, 1945, you did no~en hnve thnt function, 

is tho.t correct? 

A No, ,vc did not hc'.Ve much to do with M. P. 's, because 

our principal duties were to gunrd the bridges end tho 

supplies, and we didn't hcvc much time ·to assist the M. 

P.'s. ' .. 
Q Now, you spoke of c.n or\er from General Yt-.nmshitn 

relative to guerrillas. \ 

Cll.PTA.IN REEL: Trc.nslc'.te thc.t, will you, beco.use we 

hcd better breek this question up. 

(Translcted to the witness by Interpreter Asr.no.) 

Q (By Captain Reel, continuing) Rending from 

Prosecuti9n!s Exhibit 4, the co.ptured order dated 11 
•

October o~ ~e 14th Army , group -~ 

(Trans~ated to the witness by Interpreter Asruio.) 

Q (Continuing) I will ask you if the order which 

will ·be re~d tq you is not the order you s~w. 

CAPTAIN .REEL: I will now rend thl'.t ·; -then I wil.l 
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give it t ¢ you so you can translate it. · 

"In vie~ of the spe_cial characteristics 

of the Philippine operations, subversive ac­

tivities of the residents and attacks in our 

rear by a~rborne raiding forces must be con­

sidered. In order to avoid mistake~ in con~ 

duct~ng ·, the operations, take precautions 

against armed guerrillas, subjugate them 

quickly, and put a stop to their -activities." 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) .,,­
GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

The Interpreter may proceed. 

CAPTAIN REEL: Sir, at the suggestion of the Chief 

I~terpreter, I will ask the Interpreter. to inform the 

witness that what he is abput to read was translated 

originally from Japanese to English, and this is an 

attempt to reconstruct from English back to the original 

Japanese. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

(Translated to the witness by Commander Bartlett.) 

THE WITNESS (through Interpreter. Asano): Yes, I 

do m1derstand. 

Q (By Captain Reel) Was that the order to which you 

had reference'? 

· A (Through Interpreter Asano) · I think -- I believe 

that it was this order ·that I was referring to. 

Q ·Now, relative to these mines .and dynamite under 
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bridges, was it .part ot the ,mission or the :Noguchi units -
to slow up the ·American advance 1n order tp ~rotect the 

supplies? 

LIEUTENANT ASANO: Will you read the question, 

piea.se? 

(Question read.) 

(Through Interpreter Asano) ·At first we were under 
,, 

the impression that the Americans would land at Batangas, 
·.. 

and if -the enemy should approach the City from the direc­

tion or Batangas our intentions were to delay the American 

-movements by blowing these ., bridges up. 

Q (By Captain Reel) And that was --JJart of the order 

~hat came down from higher headquarters, is that correct? 

A Yes, it is. 

Q Now, there has been some ques~n about who that 

order came from. Let me ask this: Was the chain or 

·command -through which any order would issue, 
' 

from General 

Yamashita to General Yokoyama, f'rom ·General Yokoyama to 

General Kobayashi, from General Kobayashi d~wn to your 

units? 

CAPTAIN HILL: If the Commission please, every 

question that counsel has asked has been leading, very 

much so. I have tried to be as lenient as ios·sible, but 

/I don't like to_ have him put every single word into the 

witness' mouth. 

CAPTAIN REEL: Sir, we ·appreciate the leniency of 

counsel for the Ptosecµtion, but may I point out that on 

redirect ex8Dlination, to shorten mat_ters up and save t ·ime, 

it is pertectly proper to bring out what has been brought 
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· ou.t in cross in so many \!Ords •-

GENERAL REYNOLPS: To settle this particular question, 

the Commission will assume that the- answer will be "Yes," 
I 

and you-may proceed with another question. But yo~ are 

cautipned to use shorter sentences, more direct sentences. 

CAPTAIN. REEL: Yes, 'sir. Just one more matter. 

Q (By Captain Reel) The construction or air raid 

shelters, I think you testified was at the time of air 
·' 

raids, when the air raids started. Do you know when tnat . , . •· 
. 'I" - f 

was? 

A I believe it was since November of last year. 
\• 

GENERAL REYNOLDp : You just said you had one more 

question. ~ 

CAPTAIN REEL: One more matter; just one or two 

questions on the matter, sir. I don't believe I said 

"question." If I did, I will not ask further. 

GENERAL REYNOLDS: We will permit you a little 

latitude. 

CAPTAIN REEL: Thank you,' sir. 

Q (By Captain Reel) And was there any construction 

of pill boxes or air raid shelters after the plan to 

evacuate was put into effect? 

LI~ENANT ASANO : Will you read the question, 

please? 

(Question read.) 

A (Through Interpreter Asano) I believe they weren't 

being constructed at~that time. . ~ 

CAPTAIN, REEL: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: Does . the Prosecution have anyth~-
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• 
or real value to ask this witness? 

CAPTAIN HILL: No questions, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The witness is dismissed. 

(tfitness excused.) 
., 

CAPTAIN __mt: Sir, at this time ·we wish to otter in 

evidence a statement, which we do ·not have the original or, 
but the Prosecution haa. It 

.
is a statement 

-· 
a copy ot which 

. ., """ 

was given to us by the Prosecutio~, and· we -ave made photo-

static· copies or that copy. 

(Photostatic copy or statement of 
Liese ~Lotte Stamer de Perez was 
marked Defense Exhibit- K tor 
identification.)_,,...-­

CAPTAIN REEL: This, sir, is a statement marked 

Defense Exhibit K tor identification, which was referred 

to earlier in this proceeding. The Commission will re­
.> 

collect that on one occasion a group of· nine or ten state­

ments were put into evidence by the Prosecution, and we J. .. 
asked the Prosecution whether or not they intended to put 

in this tenth or eleventh statement, that of Liese -Lotte 

Stamer de Perez. 

GENERAL REYNOLDS: Are you in a position to state the 

page 1n the record where this occurred? 

CAPTAIN REEL: · I a,m not at the moment, sir, but I 

shall be glad to locate it. 

· GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAP'XAIN REEL: At that time, the chief or Prosecution 

sta-ted that he did not intend to- offer it because it was 
. 

purely cumulative. We now wish to offer it. " 

We call attention only to certain 
-~ 
short parts of 
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this ·statement • . On the page nUJDbered 73, the _fifth ques 

tion and answer set, beginning: 

"Q. Were the soldie;rs navy or army? 

"A. Navy. 

11Q. How do you lmow? 

11A: Because a Japanese captain living near 

our home, here, told ma that there w.ere no more 

army men left in the city. In fact, I saw them 

moved out. -.. 
"Q. When did he tell you that? . 

11 A. The 2nd or 3rd of February, 1945. 

"Q. Who was this" captain?_ 

"A. Captain Yuwasaki. ~ 

11Q. Where was he living? J 
"A. In a house next to ours on 1502 Looban, 

Paco, Manila, P. I. 11 

Then on the same page: 

'. 'Q. Did the Japanese accuse your bus.band or 

Domingo Alontaga or any of the ot~er men of 

being guerrillas or saboteurs or anti-Japanese?
I 

-"A. My husband was not a guerrilla nor was 

Domingo nor did they engage in any anti­

Japanese acts. I don't lmow about the other 

people but I did not see any anti-Japanese acts 

being committed by them. I have heard that 

there were some guerriilas livin~ on our 

street and : I have heard also from a Filipino 
~ 

whose name I dori't know, that Colonel Martinez 

who was killed on ·the street was a leader of 
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74 

gue~rillas· and ·had an underground office pp- . 

posite his house." 

The rest ot the statement -has to do with the parti­

cular atrocity which was taken up at the time. 

There .is .one turt}ler thing; at the bottom of page 

· ,; GENERAL REYNOLDS: You are givi,.ng _the Commission. too 

piecemeal an approach to this document. You started on 

the bottom of page 73 --

CAPTAIN REEL: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: You read part of the an·swer • 
., 

CAPTAIN REEL: Yes, sir. Do you .want me to read the 
~ 

whole answer? 

GENERAL REYNOLDS: The whole answer, yes. 

CAPTAIN REEL (reading): "But the Japanese who 

made us go to -Padre F~ura Street and Taft Avenue 

and the Japanese who were at that corner, and 

killed my husband and the other ~en did not 

mak~ any accusation • . Later, I saw Juanito, 

Mrs~ Jimenez houseboy who escaped. He told me 

that before the Japanese machine-gunned the men 

at the corner, the Japanese asked them whether 

they were guerrillas and the men answered no. 

Then the Japanese asked them, 'Do you want t~ 

/ die, or are you-ready to die?' Juanito said 

that all answered no, but the Japanese machine-

gunned them anyway.. Juanito also told me 
. • 

that 

my. husband was bayoneted to death while standing 

w.i.th the Qthe.r men~ Juanito_saicLthat he actual-
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ly: st1w 1 t el'!;hough he did not ,.,ant . to teil me.'' . · 

Then the sixth ques~ion· e.nd c.nswer group_down the 

pcge:• 
"Q Do you know why the Je.pon~se killed those 

men? 
.. 

"A ·1 don•t · know but I presume that the whole 

street·wns condemned to death due . to the fo.ct 

thnt Colonel ML-.rtinez 1'cs the leeder of the · 

guerrill~s and had his office in the house of 

Mrs. Jimenez where we stcye~.. It was e.n under­

·ground office of the guerrillos ond Colonel· 

Mnrtinez should not have ,,permitted us to stny 

there." 

We offer that str. tement in evid 
~ 

nee. 

· GENERAL REYNOLDS: Are there comments by the 

Prosecution? 

Y.AJOR KERR: If the Commission pleo.se , I ,,ould like 

to cr.11 the Commtssion' s c-.ttention to the last question 

r.nd answer on pr.ge 74: 

11 Q Did you see e.ny guerrilln r.ctivities your­

self? 

"A No, I did not. But I presume from who.t thl'. t 

Filipino told -me, there were guerrillas ~mong the 

people on thct street ~nd perhr.ps beer.use of that, 

the Jr.ponese shot P.nd killed many innocent people . 

,- like my husband r.nd Mr. Jimenez. 

11 Q Did the Jnpl'.nese make r.ny e.ccusc.tion age.inst 

ony of the men ~t 'the time of the shooting or be­

fore it? 

-.,. 
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,.-A. No." 

GENERAL- REYNOLDS: The document i .s accepted by the 

Commission for such probative value, it any, as it shall 

be held t~ possess. 

(Detense ~ibit K for· identifi·- w 

cation .was received 1.neridence 
and so marked.) 

GENERAL REYNOLDS: A properly certified copy should 

be prepared or. furnished, to be included with the record · · 

in the case. This part.icul~r copy, a photostat, bears no • 

signature. 

CAPTAIN REEL: The original copy is in the hands or .. 
the Prosecution. The only copy we hpe, sir, is the copy 

I
they gave us. t 

MAJ~ KERR: If we have the original, sir, of course 

we will be very glad to make it available to the Defense 

so they may have a properly certified copy made. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN SANDBERG: At this point, we should like to 

invite the .attention or the Commission to certain excerpts 

from the report of the XIVth Corps, which has already been 

introduced in evidence. Certain of these excerpts become 
. 
pertinent at this time and have not ·yet been read to the 

Commission. 

MAJOR KERR: If the Commission please~ is it the 

C_ommission' s desire at this time that we argue on the 

eviden~e which h8:5 been already introduced~ If so, the 

Prosecution will no doubt have some comments to make ·in. 
-

return, after the Defense has made its comments; and .it 

--- -wou1d_-seem -rather- extraordinary at this time t~ _go into 
. <) 

. . 
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certfln exhibits and .proceed -to comment ·upon 'thea, rather 

than putting in new evidence. 

GENERAL REYNOLDS: What is the pqrpose? 
. . 

CAPTAIN SANDBERG: Ir the Commission plea~e, it is 

not our . intention and ~e did nqt state that ' we wish to 

argue at this· point; but yesterday we introduc-vd into 

evidence~cert~in ex~erpts rrom the XIVth Corps Report ~d 

state~ at -that time that we would .call such portions ot 

them as being pertinent when they _did become pertinent, 

rather than reading them then• 
. 
GENERAL REYNOLDS: All you propose to do now, the.n, 

is to reter to certain pages? 
., 

CAPTAIN SANDBERG: That is right. ,... 

GENERAL REYNOLDS: 'Proceed. 

CAPTAIN SANDBERG: Page 86 and page 87: 

"The enemy strength in greater MANILA was 

estimated to be 18,000. Of this number three~, 

fourths were supposed ·to be navy -personnel, 

and one-fc:>urth army. From various sources 

ana from the nature of his resistance at the 

. entrance of the city, it was deduced that 

within the city itself (1) there were few 

if any organized c oifl5a-u--un:tts- ~2) the iffi81!17 

defense would be of a passive nature, (3) 

enemy communications were crippled, (4) most 

enemy weapons had been recovered f-rom destroyed 

aircraft and sun.ken s~ip.s 1 and (7) there was 

_no enemy reserve or mobile combat torce. As 

it was later proven, th~ enemy expected th~~-
-~ -...,--, ,---=:::: 



---

American forces to approach trom the · South. 

Thus as ~he two divisions moved into the 

city from the N~rth, Beu: Admiral Mitsuji. 
Iw.atuchi, the overiµl detense commander,. , 

found. his · organized positions facing the__ 
' wrong way, his poorly-equipped · troops about 

0 

hal~ the -strength of the Americ~ roroes,'his· 

command deprived or communications, · and his 

forces without hope of assistances trom air 

or naval units. However, the stubborn · 

resistance of the garrison di~ credit to his 

truculence as a fighter, and the ruthless,_.,...­

destruction of property \'las a reflection of 

the tenacity of his efforts. 

"No doub~ when peace comes the enemy 

will argue that it was American shells that 

destroyed MANILA, but such arguments can be 
' 

refuted by unquestioned evidence. As the 

troops or the -37th Division approached the 

PASIG they were met on every side by the 

sound of explosions and falling buildings. 

That these demolitions were previously planted 

and instal+ed is authent-icated by· captured 

Order No. 43 dated 3 february from the 
/ . 

Imperial Naval Defense Command:" --
1 

I may say, sir ; that w~ have read this order bef_ore; 

I think we can dispense with the rest of it. 

Now, on page 123 of ~he Report: 

"At Fort ?antiago, ·.the fighting continued 
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} all day 1n and ar01U1d th& ruined l!Uiid1ngs, 

thick· wa1ls, ancient dungeons, and numerous 
. --- -- - ' 

tUMels _Emd recesses which harbored ·en91117, 

~d which one by one -were tUffled int o death-

· traps · by hand gr.enades, flame throwers,~ 

gasoline poured down into the holes and ig-
. . 

nited. ·The Battalion took Fort· santiago very· 
, 

quickly but did not .;subdue it until nightfall." 

And on page 1;7: 

"The enemy's pl~ing, as usual, was 

sound and detailed, and his orianization or 

the ground was expert. His CQmmunication.­

proved to be poor, contributing to a lack or 

coordination between commands and a sometimes 

woetul misconception of our situation and move­

ments. Quantities or ammunition, weapons, 

· equipment, vehicles and tuel destroyed .or 

merely abandoned by the enemy 1n the path or 

our advance, cpntrasted with the shortages 

of these same items - most frequently or 

transportation and uniforms~ in immediately 

adjacent areas, alf was attributable to weak 

overall organt zation and the- ·confusion caused..______ 

by our .rapid movements_. Captured documents 

. revealed ambitiously planned penetr~tions, 

demolition missions, and banzai charges -

nearly all heroically -termed 'suic_ide missions' -

which time after time _.materialized only as 

in~pt and easily deteateq ·eftorts by disorganized 
\ . 

.• 
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gr·oups i .The eneiny•s· sele.cti.on Or. thEi hours .. 
1 or darlmess for nearly all._or his local. . 

.. . offensive actions _failed to giye him the 

advantage it had pr6vided against unprepared
. . . 

. .. 
troops earlier 1ri the ·w~ and in jungle 

terrain of the South Sea Islands." 
~ 

And from. pages 2?6 , to m: 
"However, as previously encount·ered, enemy 

forces, the defenders of the approaches ~o the 

city or MANILA showed a marked tendency to 

withdraw. Information later obtained shows ., 
that these -northern approaches to MANILA 

(PLARIDEL - CALUMPIT - MEYCAUYAN) were out- ---­

pos_ted by small detachments only. Although 

several captured Operations Orders of these 

units stated their mission was 'to destroy 

or annihilate the enemy,' events shqwed the 

execution of intelligence and delaying missions . 

only, with the enemy withdrawing eastward after 

brief contact. 

11 It was determined that· the bulk of the 

MANILA DEFENSE .FORCE (otherwise lmown as the 

K013AYASHI -HEYD~) w1thdrew t'Pom th~ City, 

prior to our entry, and occupied defensive 

positions i~ the SIERRA MADRE (MONTALBAN -
' MARIKINA - WAWA area). However, some e_lements 

of this .force remained in th~ horthern sector 

. and on the· southern outskirts of the City, arid 

~r~ _e_ngaged by our forces." 
.,.~....,,..._a-. -- -- - - .,_ -

. "' 
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249 and 2,0 or the Report: 
"' 

"The text of the broadcasts made 21 and· 

1 March follows: 

"ATTENTION ALL _OFFICERS AND MEN OF THE 

IMPERIAL JAPANESE N~VY·: 

"Ever since our attack on the city or 

Manila you ha~e fought bravely and you have · 

fought well. You were or~ered to engage us 

·in the center of this city with the Walled 

City and this building as the core or your 

defense. ., 

"You were ordered to hold . us away from ..,..--
-TAFT Avenue and the sea. You destroyed the 

bridges to hold us on the other side of .the 

river but you failed. You were o~dered to 

engage us to the front so that the Army could 

sweep down from the h11ls in an annihilating 

· attack from our rear. You were promised that 

your Wild Eagles wo~ld blast our ·planes from 

the sky yet you see our little observation 

planes watching all your movement~ and telling 

our artillery where to shower you with shells. 

Your planes did not come on the 8th, the 11th, 

the 18th, and on the 24th. Could your leaders 

have lied to. you to make you cfl'rY on the hope­

less fight? 

"Your Army was going to· attack from 

NOVALICHES and then they were going to attack 
•

from MONTALBON and MARIGUINA • . They did neither. 
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Th} Army - artillert 

... 

~as.go~ _to . s_ilenc~ ~ 

trom the north yet each hour our artillery 

fires on you with ever· ·increasing f'ul:Y• Your 
. . 

comrades thought that they would find safety 

-at Yalaban, but instead they. iaet death _in the 

rice paddles there• . 

"Your lite is yours to take or t9 keep. ~ 

as you destie, but . is it true loyalty to the 

Emperor to throw away your li~e for a cause 

that is now hopeless? 

"Fate has g,iven you three choices: 

11 (1) You can commit suicide." 

11 (2) You can hold out a tew hours and 

be blown to dust. 

11 (3) You may come to an honorable under­

standing with ,tis and live to serve the new 

Jap~ when t he war is over. 

11 1r· you surrender (come under the protection 

of) to us you will not be humiliated or disgraced. 

Our troops will not fire for 30 minutes during 

the time you may .come in to us ; 11 ' 

And finally, from page 262 of the . Report: 
. -

"The SHIMBU .SHUDAN (41st Army) controlled 

all the enemy forces in the ~ILA area, excep_t 

the MANILA NAVAL DEFENSE. FORCE (See Inclosure #3).
/ . 

Its Commanding General, Lt. Gen. YOKOYAMA Shizuo, 
' 
had ·rormerly commanded th~ 8th Int. Piv. 11 

GENERAL REYNOLDS: The comments of Defense are noted. · 
.-
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1ST LIEUTENANT LLOYD S. ·MILLEGAN 

rec~lled as a witness on behalf· ·of the Defense, having been 

previously duly sworn, was examined and testified . further 

as follows: 
. . . 

MAJOR KERR: - You have.been sworn previously? 

THE WITNESS: Yes. 
,; 

MAJOR KERR: You have testified previously at this 

proceeding? 

. THE WITNESS : Yes. 

MAJOR KERR: I will remind you that you are still 

under oath. 
V ' {.., 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Sa~dberg) Will you state your name, 

rank and .organization again? 

A Lloyd S. Millegan, 1st Lieutenant, 0-1686259. 

Q What is your present assignment? 

A Executive Officer, Philippine Research and 

Information Section, Counter Intelligence Section, Head­

quarters AFPAC. 

Q Does that section have custody of the documents 

pertaining to the Japanese occupation of Manila? 

A Yes, sir. 
-

CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this as our next 

exhibit? 

.7- ( Phot cs tat of The Trj. bune of 
December 19, 194~, was marked 
Defense Exhibit L for 
identification.) 

Q (By Capt.sin ~andbex:g, I show you Defense Exhibit L 

and ask you .if that is a true photostatic copy of the first 
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an~ sec~d page of ·the Ma~ila Tribune ·ror Tuesday, 

\ 
December 19, 194~? 

A Yes, sir, it 1s. 

CAPTAIN SANDBERG: The attention of the Commission 
, . 

is invited to the ·article ·1n the lower lefthand corner. 

"Evacuate City, Guinto Reiterates. 

"Ip view of the ex..treme uncertainty of the procurement _ 

of foodstuffs, the evacuation of the City of Manila by the 

pe~ple whose presence he. e is unnecessary _is still timely, 

Military Governor Leon G. Guinto reiterated Monday. 

"The Governor stressed the point that the government 

is exerting .its best efforts to try to procure fo~uffs 

from the provinces and bring them to Manila to r elieve the 

food situation in the Metropolitan area, but emphasized the 

fact that their procurement and their shipment to Manila 

_depends on a number of circumstances which the government 

has to surmo~t before it can succeed. 

"Governor Guinto, therefore, is bringing home to 

tne people of Manila who need not stay here, if they have 

adequate p~aces to go, to leave the city for the provinces, 

where foodstuffs, especially rice are selling "cheap." 

GENERAL BEYNOLDS: The Commission inquires whether 

Governor Guinto 1, a Japanese or a Filipino official? 

CAPTAIN SANDBERG: I would state that he is a Filipino 

designated as Military Governor of the city, I believe, by 

the Japanese authorities. 

GENERAL REYNOLOO: Are iou offering this? 

CAPTAIN SANDBERG: I offer that in evidence. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 
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Commission s t bje~t to whlltever probative value, if'. any, 

it m~y be held to posaess. 

(Detons.e Bxhib1 t L tor 
identification was received 
in evidence.) 

CAPTAIN SANDBERG: ~ill . you mark this, please? 

(Photostat or the Tribune of 
November 15,. 1944, was marked 
De1'ense Exhlbit II for · · · 
identification.) 

Q ' (By Captain Sandberg) I show you Defense Exhibit 

M and ask you it th.at is· a copy of the Manila Tribune for 

the 15th of November, 1944? 

A Yes, sir. 
., 

.,,,,,­
CAPTAIN SANDBERG: The attention of the Commission 

is invited to the overall headline: "Archbishop's Palace., 

Bo~bed! 

"Foe Raiders Also Wreck Ermita Block. 

"Guerrero Familes Suffer from Latest Enemy Terror 

Attack. 
,. 

"United States planes -raiding Manila on Tuesday 

indiscriminately dropped _bomb~ on the historic palace of the 

Catholic Archbishop of Manila in Intramuros, which received 

a direct nit; on the yar4 of the~Apostolic Delegation; and 

on a resi_dential neighborhood in Ermita• 

. "A bomb dropp_ed in the center of a group of Guerrero 

residences on A. Mabini, Isaac Peral and Cortada streets, 

reduced_, -0re than hair of the bloc~ to ~uins • .At' least ten 

persons were believed to have been kill~d, among them Dr. 

Luis Guerrero, _Jr,. 

"The two houses occupied by :Dr • . Luis Guerrero and 

his family, t he- house and pharmacy owned by _Francisco Gasas,- . . , 
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the houses oi ~ose Guerrero and lions, Cesar Ila, Gu<irrero 1 

auxiliary bishop or Manila, were -completely demolished. 

The other ho~ses including that of Dr. Alfredo ·t •. Guerrero, 

directly behind . this group ~f houses were partly damaged by the 
. . 

concussion of the bomb and by. the fire which started 

·immediately after. 

·"Entire Block Lett irt Ruins. 

·, "The da·maged homes formed 121ore than one half of the 

blqck bounded by Isaac Peral, A. Mabini and Cortada streets, 

while the houses on Isaac Peral across from the Guerrero 

residence wero also d~molished by the concussion of the., 

bomb and destroyed by tire. These houses formed one ha_.l-f-

ot the next block- formed by Isaac ·Peral, /,. Mabini, 

Cortada and San Luis." 
/ · 

We will dispens e -with reading the rest and refer 

the· -Commission also to the- photograph on the first page, 

captioned: 

"Amid the Ruins. His Grace Michael J. O'Doher·ty, 

Archbishop of. Manila, views . the ruins of 'the historic palace 

on Ar~obispo Street in Intramuros, seat of Catholicism in 
, 

the. Philippines for more than 3oo ·years • . The palace was 

wrecked by a bomb indiscriminately released by au. s. 
r·aiding _plane on Tuesday." 
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MAJOf KERR:· The PrQsecution ·o~jects to . this offer 

of the exhibit on the grounds that it is wholly immateriai. 

The 
\ 

Prpsecution is not claiming the JapB.?es·e .destroyed 

or damaged this particular structure at this particular 

time, and· I, therefore, tail . to see the relevancy of this 

exhibit. ,. 
GENERAL REYNOID~: The document is considered to have 

probative value md is accepted by the Commisslon for such 

probative value as it may be held to pos~ess. 

(Defense Exhibit M for identi­
fication was received in 
evidence.) 

CAPTAIN SANDBERG: I will ask to have this m~rked 
.,,,-

as the next ·exhibit. 

(A photostat of "The Tribune" 
dated December 17, 1944, 
was marked Defense Exhibit N 
for identification.) 

Q· (By Captain Sandberg) I show you Defense Exhibit N 

and ask you if that is a photostatic reproduction of the 

first ·page of the Manila Tribune of December 17th, 1944? 

A Yes, sir, it is. 

MAJOR KERR: If the CQmmission please, in connection 

with .the previous exhibit the Prosecution would like to 

point one item out before we pr~oceed to the next proffered 

·exhibit. OQ page 1 of the Tribune issue -for November 15th, 

we call the Commission's attention to the following item 
,, 

under the heading "Compulsory labor servic~ for all able-

bodied citizens prescribed in new order. 

"President Jose Laurel on Tuesday promulgated 

Executive Order No. 100 prescribing compulsory labor ser-

., 
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vice:r the c! nstruction or repair ot roads, bridges 

,.and other publ~c works, · 1nclud~ng ··air fields, port works 
. -

"< and. other military establishments." 

I believe that it is unnecessary to read the balance 

~. of tha.t article. 

': .. · GENERAL REYNOLDS: The comments or tho Prosecuiion 
,; 

are noted. 

CA~AIN SANDBERG: The attention ·ot the Commission 

is invited to the article in the lower lett-hand· corner. 

"U •. S. Raiders exact toll on civilians.• 

"Enemy air raiders which. attacked Manila .for the third 

consecutive day on · saturday continued exacting toll amon~ 
-~ 

the civilian populat_ion. Scores were killed and wounded 

in Paranaque, Bagungdiwa, Mandaluroung, Ba.gumpanahon and 

other city districts. . . 

"'Th~ ·total plane-flights for. the d~ numbered 230 

over the 'Manila area. Reports from othe~ regions said 

that there were some planes over the Clark Field area 

and Lipa, Batangas.- "On the Escolta, one man was killed and six, includ-
. 

ing women and children, were wounded at about 11 a. m. on 
. -

Saturday when.~ shell exploded right on the street. 

. · 11Spli1;1ters and shrapnels struck pedestrians crowding. . 
· the busy street, but prompt action by .the police _and the 

/ 

Civilian Protection Service prevented panic~ Damag__e to 

property was slight, however." 

I believe it·- is unnecessary. ~o read the balance. 
. 

MAJOR KERR: If the Commission please, the Prosecu-

tion objects ered- exhibit 

/' 
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it is wholly .irrele~ nt. Here ag·ain the materia l -involved 

does not relate to any one of the instances alleged by 

the Prosecution ·to have been committed b~ _~e Accused •. 

We submit that i~ has no bearing whatsoever on this ' case. 

GENERAL REYNOIDS: The document .is accepted by the 
. . 

Commission for such probative value, if any, as it may be 

. held to possess. 

(Defense Exhibit N for identi­
fication was r-eceived in 
evidence_.) 

CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this as the next 

exhibit? 
.,

(A photostat of "The Tribune" 
dated January 11, 1945, was .,,-
marked Defense Exhibit O for 
identification.) 

Q (By Captain Sandberg) I show you Defense Exhibit 0 

and ask you if it is a true photostatic copy of the first 

page of the Manila Tribune for Thursday, January il, 1945? 

A Yes, sir, it is. 

·cAPTAIN SANDBERG: The attention of the Commission is 

invited to the leading article, column 3: 

"Foo Bombers kill scores in Intramuros. 

''Whole family wiped out -- civilians hard hit. 

"Stalking over Manila on Tuesday night, enemy raiders 

bombed Intramuros, killing scores of Filipino civilians 

and blasting ~uildings and residences. 
/ 

"One bomb scored -a direct hit on the residence of 

Dr. Gavino Pobre, former city councilor, o~ Solana street 

near Cabildo. Practically the entire Pobre famiiy was 

reported wiped out. 

"The building o-ccupied by the Philippine Constabulary 

.. 
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· Academy No. 2 nearby was also hit. 

Scores, it' is believe4~ 

"More Casualties. 

'• 

"The search tor victims runong the d~bris .was started 

at daylight Wednesday and continued until the afternoon; 

~ere killed. 

"More casualties were reported Wednesday when the . 

enemy continued ~eir attacks on the. city, bombing sevoral . 

points ~d strafing civilian centers, Many persons were 

wounded. They were treated at the different hospitals and 

clinics. At least three persons were wounded on J4ulawon 

Boulevard Wednesd~ morning by splinters and shrapnels. 
. .,,--

"On the Manila north r~ad through Meycawayan, 

Bulacan, more casualties wero registered when enemy planes 
. .. 

s,1oopod dov,n and strafed people on the road, most of Whom 

were on their way to nearby towns to .procure rice and 

foodstuffs. 

"Sleepless Night 

"City residepts passed a sleel?less night as the 

raiders kept up the.1r operations until v.ery late. Total 

glackout. was strictly enforced and the authorities enjoin 

city ·residents to ~bide by _blackout regulations strictly 

for their ow.n safety and· for the g~neral satety o~ the 

other citizens. 

nThe lntramuros raid ca\il;Jecl one of the greatest 

number of casualties., The blasted area is "'OD the block 

between Magalianes and Solana $treats. Fire started 

followin~ the explosion. 

· of .the San Francisco church, 

n lntrainuros. 
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"Many among the \?ounded were taken'to the City Hall -
where they were given first aid treatment. The more 

seriously wounded were· treated at the Philippine General 

Hospital and other instiwtions. 11 

The Defense ~ffers Exhibit O into evidence. 

MAJOR KERR: . The same objection. 

GENERAL REYNOIDS: The_objection is no.t sustained, 

and the document is ·accepted by the Commission for such 
·... 

probative value a_s it may be peld to possess. 

(Defense Exhibit o for identi-
1fioetion \VEtS received 1n • 

-evidence.) 

CAPTAm SANDBERG: Will you Ill4_rk th~as the next 

Defense exhibit? 

(A photostat of "The Tribune" 
dated November 14, 1944, was 
marked Defense Exhibit P for 

· 1dent1fiont1on.) 

Q (By Captain Sandberg) I show you Defense' Exhibit P 

and ask you if it represents pages 1 and 2 of the -Manila 

Tribune for November 14th, 1944? 
. 

A Yes, sir, it does. 

CAPTAIN SANDBERG: The attention or the Commission 

is invited to the l~ad article in the first column: 

"Enemy Terror Tactics. Hit New High as Raider.s Bomb, 

Strafe Residential Sections. 
r . - • 

"Hundreds of Filipinos Believed Killed or Wounded 1n 
-

Manila Raid -- Many Houses Wrecked -- San Nicolas, Intra-

muros Suffer. 

"Enemy terror bombing tactics hit e new high. in 

Manila yesterday as formations of raiding planes indis-

.. 
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criminately .•trated and dro~pe~ bombs on resid~tial sec-. . 

tiol;lS ot the c1~, caus1ng 'de~~ or injury to hundreds ot 

Filipino civilians and heavy damage to Filipino property•. . 
"Hardest hit. 1.n the Monday raid were the -districts 

• 
. . . 

of San Nicolas, Intr~.os, Pandacan, 'Santa Ana, P~co and 
. . . 
~ 

! Se.mpaloc • .. ~e downtown section .had its first bombing scare 
,I •as low-tly1ng en~ planes roared over the business cen~~r. 
,. f 
' . .. 

"The hospitals were ,illed with the woundea. ·.. 

"Police reports until last night were incomplete, 
' but it is believed that humreda were either killed or ., 

.wounded." 
,._

I believe it is unnecessary to t-ead the rest. 

GENERAL REYNOIDS: Any comments by the Prosecution? 

MAJOR KERR: The Prosecution objects tor the same 

reasons as previously -stated. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

The document is accepted tor such probative. value,' if any, 

as it may:be held to possess. 

· · CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this as the next 

exhibit? • 
(A photostat of "The Tribune" 
dated October 4, 1944, was . 
marked Defense Exhibi't Q for 
identification. 11 

,,.. Q (BiY Captain Sandberg) I show you Detonse Exhibit Q 

·and ask you if it is a true photostatic copy of the Manila 

1'.ribune tor v.re~esday, Oc;tober 4th, 1944? . 

A Ye·s, it fs • 
. ' 

CAPTAIN SANDBERG: The attention of the Commission 

~ . iLinvi:t,ed... to the · article on the -third column: just under 

the chart:. 
..- 3171- ..... 
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"Evacuees 'Grow in Number Daily • 

. "Driven by the ever-worsening· food situation in the 

city a,nd attr·acted by th~ coming harvest in the provinces, 

groups of evacueQs have continued to increase in number, 

according to records available at the special transporta­

tion service of the Bureau of Public Welfare. 
. . 

"For the month of September around 80o provincial 

folk were dispatched to the provinces by the weltnre ' ... . 
. . f 

bureau free or charge on the railroad. This number was 

but a small part of the total number of migrating pro-
\• 

vincianos who in their eagerness to reach home are resort­

ing to all kinds of transp~rtati1Sn: by bull cart, push cart, 

by trucks and even by hiking on easy stages. 

"There aro to date more than 1,000 prospective 

evacuees who are awaiting their turn to be shipped by 

the welfare bureau; and there are seven times mo~e than 
' 

this number whose applications are still pcndin_g. Majority 

of the later applicants are willing to pay for _their own 

passage and are only seeking the help of the bur~au to 

secure them railroad tickets. This shows the eagerness, 

it was obsorved, of the people to go to the provinces. 

"As the rates of transportation fnre, especially_ 

on trucks are considered beyond the reach of the evacuees,
• I 

.most of whom-are indigent and laid-off employes, they are 

planning to appeal to the_proper authorities to make the 

necessary representations to the truck .mYners and operators 

to lower their prices at reasonable level." 

Attention is also invited to the lead article on ~Qe 
right-~and side: 

~. 
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''R1oe O~der Seeks -~_eople •-a W«iltare," describing .. 
the rice situation in October, 1944. 

The D.etenae otters this document in evidence. 

G~ BEYNOLDSi Any comments bY ~the Prosecution? 

MAJOR KERR: · None• -
. u 

., 

.• 

.... .. 
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The document ts acqepted by the · 

Commissio~ tor any probative value -that it may be held to 

(Defense Exhibit Q tor identi­
fication was received in evi­
de~c~~) 

CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this as o:ur _next 

exhibit? 

(Defense Exhibit R was marked 
for ~dentification.) 

Q (By Captain Sandberg) ·I show you Defense Exhibit R and 

ask you if it is a true photostatic representation of pages
I 

1 and 4 of the Manila TribUne for October 21, 1944. 

A Yes, sir, it is. 

CAPTAIN SANDBERG: Attention of the Commission is in-

vited to the article in the first column entitled "Rice 

Supply Committee Organized. 

"Eight Filipinos, Two Japanese Named Members. 

11For the purpose of studying 
' 

and devising ways and means 

of insuring an adequate supply of rice and corn in order to 

alleviate the present economic distress and to avoid the re-
. 

currence o~ the present acute shortage of these cereals, 

President P. Laurel, through Administrative Order No. 28, 

on October 13 created a joint committee composed of eight 

Filipinos and two Japanese. 11 

I believe it is ,,.unnecessary to read the balance of 

GENERAL REYNOLDS: The document is -accepted by the 

Colll_!llission for such probative -value, if' any, as it shall be 

held to possess. 

,. 
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. .. 

(Detense Exhibit R tor i~entiti~ 
cation was ··received in evidence.) 

CAPTAIN 
, 

SANDBERG: Wiil you mark this as our next · .- -

exhibit? 

-. · (Photogra})hic copy ot "The ·Tribune..!.!_ 
dated January 21, 1945' .was marked 
Defense ·Exhibit S tor 1dentifi­
.cation.) 

Q (By Captain Sandberg) I show you Detense_Exhibit S 

and ask you if _it is a true photostatic rP~~~~entation ·or 
• I 

the Manila 1ribune for · sunday,January 21, 1945. 

A Yes, sir; it . is : 
# 

-CAPTAIN SANDBERG: . The attention or the Commission is 

invited to the article in the ' lower letthand corner: 

"City Trying to Help, But Family Be~ds Must Procure 

OWn Food. 

"The .o~ligation to bring in foodstuffs to feed himself 

and his family 1s a matter . for the f9tmily head to handle di­

rectly_, because. ~f the extreme difficulty of carrying prime 
' 

commodities from the provinces as a result of the invasion 

of Luzon by the American troops •. 

"This was explained by Military Governor .Leon G. 

Guinto· in a speech he delivered _.at Plaza. Moriones on Friday 

af-ternoon. Tne Governor is conducting a speaking tour in 

t~ interest of _peace and order in the .metropolitan area. 

"While he had said "that the city government is help-
-less in solving ·the city's food problem in the face o; the 

increasing danger' to the city becaus·e of t12,~ invasion, 

Governor Guinto, nevertheless, is trying to help by in• 
. . .

viting the rice producers and dealers and ot~r prime com-

- to-try to bring foodstuffs 'into Manila • 
.. 

' 
.. 

' 
31?5 

' 

modity merchants

http:delivered_.at


I -
I It they could do ~ o, he said, ·the dealers ~h9,ig.d ask reason­

able prices or exchange their commodities with goods the 
\ 

city residents may have." 

- r ·believe it is unnecessary to read the balance. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative -value,if any, as it may be 

held to possess. 

(Defense Exhibit S for identi­
tica tion wa·s received in evi-

, dence.) 
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·next exhibit? 

t . 

. 
C/lP'l'AIN S JIIDBERG: Will you mark this as the Detenae' s 

1 

(Photostat or the Tribune or 
January 1, 1945', was mrked 
Defense Exh1~1t T tor 
identification.)._ 

Q C,:~Y Captain Sandberg) ·I show ·you Defense Exh1bi t T 

·· marked' ro~ identtfication and ask yo'u· it that represent·. a 
• < • 

. true photostatic reproduction· or the Manila Tribune for 

· Monday, January 1st, 1945'? 

A Yes, sir, it does. 

CAPTAIN SANDBERG: The Commis~ion's attention is 
\• 

invi·ted to the article in the lower lefthand comer: 

"Evacuation or City in Full Swing. 

"The evacuation C?f the City or Manila will be carried 

out to the fullest extent until only about one third or the 
. . 

people remain in the city, and compos·ed mainly of the 

essential ·e~ements, it is .indicated at the City Hall. 

"Military Govemor Leon G. Guinto calls on every 

Manilan to •ke heed -ot the advice to evacuate t he city w1 th­

_out delay, considering only, if nothing at all, the question 

of personal safety. The earlier the people act accordingly, 
~ 

it is stressed, the be-tter for ali concerned, especially 

women and· children. 

"It 
/ 

has been noted in the last few days, it is 

pointed out, -however, that many peopl~ ot:,Manila have taken 
. . . 

·the advice and left the city .at onc·e. ' Finding no mean~ of 

tra~sportation, the people, ' in many cases, walk their way 

to the provinc~s. tong carav~ns of men and women, young and 

_1y· see~ trekking their -~ay either to southern :or 

~orthern Luzon, carrying their baggage and belongings either 

· • 3177 ··,•' 
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/ , .' 

on their. backs or on their shoulders. 

"Better Life outside. 

"The provincial folk who will remain in the provinces 

and the people of Manila who evacuate Manila for the provinces, 

it is assured, wil:l. not ·re_gret hav ng made that choice. 

It is impressed upon ~hem· thet what they sorely la-ek in 

Manila, theY,; Will surely find in. pl~nty in the rural s ections 

of the country where food is available at much lower cost. 

"Thus, it is affirmed," 1t ·c~n be clearly seen and 

understood by ~ven the simple-minded people tha t life in 

the provinces at this time is much rosier ' than in Mani l a 

whore the sp0cter · of starvation is hove:f'ing in many homes." 
~ 

CAPTAIN SANDBERG: We will ask to intr.Qduce this 

document into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative value as it may be held to 

possess. 

(Defense Exhibit T for identi-
fication was received in · 
evidence.) 

CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this for identi­

fication? 

, 
(Photostat of the Tribune of · 
January 4, 1945', was nerked 
Defense Exhibit U for 
identification.) 

Q (By Capta"in Sandberg) I show you Defense Exhibit U 
.,,. 

m8rked for identification am. ask you if that is a true 

photostatic reproduction of the ManiJa Tribune for Thursday, 

January 4th, 1945? 

A Yes, sir, it is. 

CPPTAIN S t. NDBERG: The attention of the Commission 
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1s i~vited ~o the .art.icle in the lower righthand cori;ier: 

"Many People or Manila· Leavi.ng · in Respons e to 

Governor's Orders. 

"In r esponse to the urgent call of Military Governor 
- .

Leon G. G~into-, many familie s or Man~l.a have l eft for the 

province and many more are· packing up their things pr..e.paratory 

to evacuating the city.
', 

"These people ·are l eaving for the provinces for only 

by doing so will they feel in thems elves the s ense of 

personal security from · the scarcity of foodstuffs and bullets. 

Those . who have decfded to precede the others in the 

evacuation of Manila· did so in order to avoid congestion. 

"The scarcity of foodstuffs in Manila an~ the mt>Unting 

cost of living h~re, it is pointed out, continue to be s erious. 

While private1ransportation is virtually paralyzed, it 

is said, the supply of food in Manila will r emain acute , and 

if this si-tuation persists, as all indications seem to 

indicate it will, the people of Manila will certain face 

starvation. 

"' Go to the provinces · and go ther e at once,'' 'is the 

Governor's insistent adv.ice for the Manila people ." 

We offer this document into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by tho 

Commission for such probative value, if any, as it shall 

be deemed to posy ess. 

(Defense Exhibit U, for identi­
fication was received in 
evidence.) · 

CAPTAIN S/\N]?BERG: Your witness. 
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CROSS-EXAMINJ TION 

Q {By MaJor Kerr) -~o you know who published the 

Manila Tribune during the t~me of the Ja~nese occupation? 

A_ I believe the publisher was a Filipino. 

Q isn•_t it a fact- that the' publication wa·s dominated -

and controlled by· the Japanese propaganda organization? 

A The Mapila TribWlc started operating .in January ·or 

1942 and continued thro'Ulh the first tew days ot February 

1945. It was staffed by FilipinoB. T~ere were Japanese 

advisors there dm-ing the whole period of publication. 

Q Do you know whether or not it _was actually controlled 

and its pews columns censored by th~ Japanese r,-resentatives? 

A There were Japanese-advisors ther e~that went over 

the· news. 

Q Does the CIC r egard the Manila Tribune for that 

period of time as a reliable source of information? 

A Sir, I studied ,the Manila Tribune from 1942 through 

.and have used them on various studies which the CIC has · 

compiled. I found as to actual events, that the actual 

events taking pla·ce, that they are reliable for that period. 

· We have confirmed that .from other sources. 

,__Q The stories of the actual events, however, are colored, 

are they not, by the Japanese poi~t of view? 

A I assume it 1~ the general point of view of the whole 
,,- ' . 

. newspaper during the Japanese occupation. 
-

Q. That is the general point of vic,w would be strictly 

pro-Japanese, is that corre~t? 

A It could hardly be otherwise during tl:le Japanese 

occupation. We took that into . con,ideration when we used it. 

i- • 
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The actual events, however, are . true. 

MAJOR KERR: That is all. 

CAPTAIN SANDBERG: Thanlt you, that is . a·ll. 

(V'i tness excused.) 

GENERAL REYNOIDS ~ Do you have anything .e-ise ready 

for today? 

CAPT/lIN REEL: !fo, nothing in particular. We have 

other witnesses but we will . put them_ on tomorrow. 

GENERA.L REYNOIDS: The Commission will recess until · 

8·:30 tomorrow morning. 
r-

(Whereupon, at 1630 hom-s, 23 November ;945, the 
. ~ 

trial was adjourned until 0830 hours, 24 No~ember 1945.). . 
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lB.QQlll!ll!ii -
oBNERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

You· may proceed. 

· · MAJOR KERR: Sir, all mambers ot the Coamission are~ 
-present, _the Accused and Detense couns-el are present. 

GOICHI KIRA. 

called $1 a witness on behalf ot the DetenJe, be~ .first 
. . ' 

duly sworn, was examined and testified t )u'ough ·tht~rpreter 

Asano, assisted by Commander Bartlett and Jlajor ·Pratt: · 

DIRECT BXAKINA?ION 

Q (By 
~ 

Captain -Reel) W tis your name? . _,,.,---
. A (Without-aid ot Interpreter) Kira, Goichi • 

Q (Through the Interpreter) What is your rank in the 

Japanese Army? 

A (Through the Interpreter) Major General 1n the 

Intendance. .. 
Q Are you a pr1soner or war? 

A Yes. 

Q What do you mean when you say ·11 1ntendance"? 

A Head of the lntendance Department in the 14th Area 

Army. 

Q What does the Intendan~e Department do? 

A The duty of the Intendance Department is to aid and 

administer in the preparation and planning or supplies 

and food to the 14th Area Army. 

Q· Did th1s include supplies other. than food? 

A Yes. • 
Q Clothing and other necessities? 

. <) 

INTERPRETER ASANO: Will YO\\ read the ques~ion? 
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(Question read.) ' 
~ •. 

A Yes. .... 
Q (By Captain Reel) And did it include the fiscal 

part or the procurement ot suppl~es, the financial part 

or the procurement o~ supplies? 

A Yes:, I ~id hancµe matters regarding finances ~t the 

supplif:ls. 

Q Did you actually procure the .supplies, or did you 

requis1tion . them .trom some other group? 

.A Both. 
.,

Q And what was your relationship with tha commissariat? .,,,,,,,,-
A My duty is to assist _the commandug --orticer and the 

duty or the line or communication officer independent, 

therefor$, I did not have much to do with him. 

GENERAL REYNOLDS: there is ~his one word that we 

· wouid like to have clarified. We understood the witness 
' . 

_to say "independent" 1n the last answer, or did he say 

"Intendance"? 

Will you re~d the answer? 

.(Answer read. ) 

GENERAL REYNOLDS : ,Mr. Reporter, how do you spell 

the word "lntez:idance11 ? 

REPORTER RACKLIN: I-n-t-e-n-d-a-n-c-e. 

CAPTAIN REEL: It is related to our quartermaster. 

Q (By Captain Reel) You say you had nothing to do 

with the chief or the commissariat. Do you mean ,you had 

no direct connection with the chief or the COlllJDissariat? 

A Yes. 

Q When did you· come t9 the Philippine Islands? 
.. 
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. . 
A In August of 1944. 

Q And was it y~_duty to be conversant with the rood 

situation in so far as the Army was concerned? 

A · Since some time. has passed and I do not have a 
' ' 

record with ·me I cannot give a detailed answer but I 

will answer what I Imow·. 
~ 

Q Well~ the question •rely was a foundation question• 

.Was it part ot your job to-handle the food situation, in 

·so tar as the Japanese Army was concerned? 

GENERAL REYNOLDS: The .Commission will accept the 

fact that the duties are related, and ·that they pertain 

to the witness within the structure of the Japanoe Army. 

CAPTAIN REEL: All right. 

Q · (By Captain Reel) Did these duties include knowing 

about the food situation in so tar as prisoners ot war 

and civilian internees was concerned? 

A Yes, it does include the matter and I do lmow some-

thing regarding the matter. 

Q All right. Now, will you tell us, to the best of 

. your reoollection, _what was the food situation when you 

arrived in the Philippines in August of 1944? 
. ' 

A Up to that time the activities or the American 

submarines were very s trong, and regardless ot the actions 

taken by the American suanarinas some supplies were coming
/ . 

in from Saigon, French Indo-China. 

Q And was this largely a rice supply? 

A Yes. 

Q Now, atter that did· the food situation become worse? 

A Since my arrival to the Philippines the activities 

• 
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ot aircraft and submarines 1n this vicinity was intensitied, 

t~us· our plan was disrupted 1n importing supplies rrom­
Indo-~China. 

Q And what was - the extant ot that disruption? 

A I don •t ~ow, but ships tram Indo-China weren ot 

only c~ryihk ric~ and f'.ood, but were carrying weap_ons, 

also, and _I am not very much tamiliar with the number or 

ships sunk. 

Q Well, in .October, 1n late October ot 1944, did a 

shipment ot rice arrive that was destined tor the southern 
,, 

islands? ,,,-
A I do not remember very a~curately, but 1 believe 

that it was September or last year. 

Q And did this -rice get to the southern islands? 

A Supply trom Saigon to the 14th Army was very 
r 

ditricult at that time. Therefore we contacted the head-

quarters or the southern Army and managed to requisition 

that rice for the 14th Army. 

Q Now_,. did you requisition all or the rice? 

A • In the first place that rice was intended tor the 

troops under the command or. the southern Army., and I was 

not -- strike that.• 
I

I believe that the whole lot was taken by the 14th 

.Area Army. This lot or rice .did not belong to the 14th 

Army; .and it belonged to the subordinate units of the 

southern Army, and it was not within my jurisdiction to 

handle the rice 1n this area. 

GENERAL REYNOLDS: The answer given is too long to 

work well through an_ interpreter. You i:nust break it up 

~ --·- -
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4.nto shorter sections and let us have it piecemeal, or 

otherwise we will mak• serious Jlii:atakes: 

COMMANDER BARTLETT: Will you -strike out the entire 

answer physically, and we will repeat~~? 

. "This rice belonged to subordinate units or the 

southern area Army, and since it did not belong to the 
,; 

14th Area Army J.t was ·not wi.thin my purview. · However, it 

is my belier or understanding that all of that rice was 

diverted to the Philippines. 

Q (~y Captain Reel) So because .or necessity tor rice 

in the Philippines the southern islands wer, cut off from 

their supply in so tar as this ship was concerned? .,,,-

A As I have mentioned before, I believe that all or 
the rice was- landed in the Philippines. 

Q . Now, was this rice used tor pr-isoners of war and 
. ~ \ 

internees as well as for the Japanese Army? 

A Yes. 

Q When the Leyte campaign started did it become 

necessary to send more rice .to Leyte? 

A Yes, very much• 
. 

Q And was the result a cut in the allotment ot rioe 

in Luzon? 

A.· As I have mentioned before, the food .situation was 

in such a state that we had to requisition the rice that 
.,- . 

was intended tor- the .other area, and that was a condition 

in the Philippines. At that time we .were short or food 

in Luzon, but since we had to send an enormous quantity 

of rice to the Leyte campaign we had to use up all our 

extra supplies and suppl~es stored tor. operations. Due 

• 
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•· to that the rice supply in Luzon ,ms prac'ticnlly exhausted 
\ . . 
o.nd . the daily rations to the tr.oops were t.irst cut trom · 

400 to 300 grams m d had to be cut to 100 gro.ms per day. 
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Q Now, in the latter part ot November 1944 did another 

shipment of rice arrive from Cagayan? 

A Yes. 

Q. ·And how many · tons were : tn that shipment, approximately? 
. . . 

A Approximate1y ·16,000 tons. 

Q ~ow, was any of .that rice sent to Leyte? 

A Yes. 

Q How much? 

A Approximately half was sent to ·Leyte. 

Q Did·_ 1 t ever get there? 

A Large ·quantity didn't get ta Leyte due to the intense 

activity of aircraft ~nd submarines of ~e Amf!ricans. 

Q Now, the remaining 50 per cent was kept here. What 

· was that used for? ~ . 

A It was distributed among the Army personnel and POW 

camp and civilian intern¥ camp. 
' 

Q And how long would this supply last? 

A It was my estimation that it would sustain the troops 

little over a month and it shoule last until the end of 

December. 

Q And that would sustain the · troops ard prisoners or war 

and internees for a month? 

A Yes. 

Q On the basis or what ration would that sustain the 

soldiers, P.w. 's and internees for one .month,? 

A The standard of rati~n per day at that time was 600 

grams. 

Q Well, would this rice give everybody 600 grams for 

one month? 
.. 
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·A I thi ught we could manage for a month. 

Q ,,.ell, the question wEi s this: Was the standard ration 
I 

cut bel6W 600 grams? 

A It was my contention thPt in the last of December there 

would be more ric~ and, figuring on a· long war, outting down 

on daily rations was imminent. Therefore w~ had to ·make 

this supply of :tice go as far as possible a~ the _d.aily 

ration of the . brmy was cut, and in the place of cut r ation 

potatoes, pUinpkins and corn were supplemented. 

Q To how many- grams of rice was the ration cut? 

A I recollect that the figure sent by the Commanding 
., 

Officer of the 14th Area Army we. s within 400 grP.ms per day • .,,-
/1ccording to the information I received, e~ch /l rmy group 

cut this ration further in order t o make the supply of food 

last longer. 

Q And how much further below 400 grams did they actually 

cut it? 

A .The cut of ration in ea ch /l rmy group was not uniform, 

but in some uni ts the d·aily ration was cut to 300 and in 

other instances maybe more. 

Q · Now, just before the nmerican landings in Luzon was an 
. 

attempt made to get More rice fpom Cogayan? 

A We had been sending out a success_i ve demand or requisi- . 

tion for rice like an arrow. 

Q J\nd what happened to the requisition? 

A Regretful to say, no rice arrived. 

Ct.PT/ IN REEL: May I ask th~ ·interpreter if the phrase 

"like an arrow" doesn't mean translated into English "urgent". 

GENERf-L REYNOLDS: We will ac~_ept "urgent" as the 
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_appropriate translation of what he said, 

LIEUI'E~ANT ASANO: I can only translate what he says. 1 

CAPTAIN REEL: Yes. We understand that that is a · 

proper translation. 

LIEUTENANT ASANO: He -said "like. an arrow" and I can 

. only translate what he says. 

GENERAL REYNOLDS: You ar.e doing all right. 

A (continuing) As a crurse ot matter. it .was my conten-

tion that the supplies did ~ot arrive due to the intense 

activities of the American submarines and au:crafts. 

(By Captain Reei) Now, _wasn't there some ric, ·raised 

right in the Cagayan Vall·ey? 

A According to what I have heard, Cagayan Valley was the 

main source of the rice supply for the Philippines. 

Q Now, why wasn't that rice used in the area of Manila? 

A The Army planned to import rice from Cagayan Valley. 

However, due to the shortage of fuel, shortage of motor 

transportation and also due to distance this plan was not 

put into effect. 

CAPTAIN REEL: Did the witness say something about 

,. "a,1r-ra1ds 11 ? 

LIEUTENANT ASANO: No, he didn't. 

Q (By Captain Reel) Let me ask this: Upon what source 

did you depend for your supply of fuel and gasoline? 

A I did not have anything to do with fuel supply. There-

fore I don't know anything regarding the matter. 
~ ' 

Q Well, do you know whether or not fuel had to come in 

here by ship? 

CAPTAIN CALYm: If the Commission please·, I submit 

. " 
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} · 
that the witness already said that he knew nothing about it. 

C9un~el has been putting···the answers in~o this witrieJS 1 

mouth all morning and we have not objected·, but I believe 

that. it has gone far enough. 
. . 

GENERAL REYNOLDS i ';t'he objec~ion of Pro~e
. 

eution is 

sustained.~ 

Q (By Captain Reel) Will you tell us what, if any, 

-effect air-raids and guerrilla activities 'bad in preventing 

·the transportation of rice into Manila? 

A Regarding the supply is· it for the Army or for the 

civilians? ,, 

Q Well, first tell us about the supply ~for t6eA~y. 

A Late December the Army undertook to collect new rice 

in the Central Luzon. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts. There 

will be a recess for approximately ten minutes, but du!ing 

the recess .the Commission desires Prosecution and Defens~ 

t.o confer to see whether or not some of these matters cannot 

be agreed upon by stipulation as a means of saving time. 

CAPTAIN REEL:. Yes, sir. 

(Short recess) 
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.·GENERAL REYNomi The Commission .is in session. 

You may proceed.
\ 

--: 
·CAPTPIN REEL: May we have .the last que~tion and 

ans.wer read, please'l 

(Question and answer read) 

· Q. . (By Captain Reel) Did that attempt fail? 

CAPTAIN REEL: So . the witness will understand, strike 

out that question. 

Q (By Captain Reel) Did the attempt to get rice from 

Central Luzon to the Japanese army fail? 

A The supply didn't come in_according to what we ~ 

planned. · 

Q All right. Now, just before United States troops 

landed in Luzon, approximately early in ·January, was a supply 

of rice left in the prisoners of war anq internment camps? 

A Yes, we· left · some for the prisoners. 

Q And how long a supply? How much? ' 

A According to the report I got, the PW camp in Los 

Banos got about two or three months' supply, and the same 

with Cabanatuan. And according to what I have heard, the 
.

supply in the PW camp in Manila should have lasted to. the 

end of January. 

Q Do you have reference to Santo Tomas? 

A Yes. 
-

GENERAL REYNOLDS: Will the Defense establish the 

ration strength in the Island of Luzon? 

CAPTAIN REE!,: For the month of January? 

GENIBAL PEYNOIDS: For which this witness was 

-responsible, the ration strength. How many JI1en per day was 
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); 
he feeding?

I 

CAPT~IN REEL: Yes, sir. 

Q . (By Captain Reel) In Luzon during the month of 
. . 

January 1945, how many m~n .were you responsible for reeding? 

A At that time, communication was ~ossible only in 

Luzon, and to ·: my es~imation there must have been about 

250,000 that were handled by~· 

Q And did that 250,000 include the Japane1e army, 

prisoners. ot war· and irttetnees? 

A Yes. 

Q Now, what, if any, was the difference between....ttie 

kind or rations tumish,d to the prisoners of war and 

intern~es, and the Japanese soldiers? 

A There was no difference. 

Q .. · Now, did you at any time have conversations with 

General Yamashita relative to the · food situation? 

A · General Yamashita was very. much concerned regarding 
. . 

food supplies, and on many occasions asked me regarding the 

conditions. 

Q Did General Yamashita speak to y~u about food 
. -

supplies in the prisoner of .war and · ~nternment camps? 

· A Yes, General Yamashita often mentioned the food 

supply situation in internment _camp and in the PW camp, and 
/' 

s·eemed to have had . much cone ern regarding the s.i tua ti on. 

And he said it wouldn't do if it were bad. 

Q What, if anything, did Gen~ral Yamashita say relative 

to the treatment of prisoners of war and internees, as 

compared wi~h Japanese soldiers? 

CAPTAIN ·REEL: Strike out that question • 
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Q (By Captain Reel) Did General Yamashita say any-

tnin~ _about the food to be supplied to priso~ers of war · and 

civilian internees as compared wfth rood to be supplied to 
-

the Japanese ·soldiers? 

JI He expressed his desir~ that internees and .trre PW's 

should be wel~ taken care of. I have heard his desire that 

the food situation shouldn't be worse than the army, should 

not ·be a~lowed to be worse than that ot _the army. 

Q And at about this time, namely, the first of January, 

did you move to Baguio with General Yamashita's headquarters? 

A Yes. ., 

.,­
Q And what, in brier, was the food situati..on in the 

headquarters at Baguio? 

A The food situation as an army, as a whole, became 

more difficult, and therefore we had to cut dov.n ration even 

at the headquarters, and potatoes and wild grasses were 

supplemented for the shortage. 

CAPTAIN REEL: Was that "wall gr_asses"? 

LIEUTENANT ASANO: "Wild" grasses. 

Q (By Captain Reel-) Now, d_id General Yamashita issue 

an order relative to pilfering or stealing food from Filipi~ 

civilians? 

A (Through Interpreter Asano) On October 19, 1944, 

General Yamashita issued an order regarding the forced 

· requisition from the ciyilians, an~ included in that order 

was a clause forbidding pilfering from the civilians. 

CAPTAIN REEL: Now, sir, I ' should like to ask the 

witness a question for the Prosecution_, as to the- meaning of 

a certain word, a type of food that ·came in sometime during 
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the Prosecution'~ · evidence~. 

q · · (By Captain Reel) Can the witness · tell us what 

"lug_ao" is? 

., 

A (Through Interp~e~er Asano) I do not know. 

Q Well, can you· tell us wh,a t ''kay•\ is? 

T~ ·1.¥1TNE8S: (1'!1 thout aid or Interpreter) Kayo. 

A (Through Interpreter Asano) Rice soup. 

CAPTt.IN REEL: That is all. 

Sir, may I state for the purposes of the record that 

it is our belief tha t"kayo" and "lugao" is the same thing, 

!'lug~o" being a Tagalog word. 
·"'-

GENERl L REYNOLDS: It isn't particularly material. 
' 

The Comission understands that "lugao" is a thin, watery 

soup made w1 th rice. 

CAPTAIN REEL: I 1h1nk that is what it is, sir. 

,CROSS-EXAMINATION 

Q (By Capta in Calyer) Do you speak English? 

A (Through Interpreter Asano) A little. 

Q Did Yamashita·•s order regarding requisition of food 

prohibit purchase of food from civili~ns with Mickey ~ouse 

money? 

A . No. 

Q When wes the food ration at the Baguio headquarters 

cut? 
. 

A As soon as I arrived at Baguio. 

Q When was that? 

A About the 4th or 5th of January. 

Q Did that cut involve anythi_ng other than the rice 

ration? . 
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A Principally rice. 

Q What was the norma1 ration of the Japanese soldier? 

A At wartimes, 850 grams. 

Q or what? 

A Ri'ce. 

Q What else? 

A · As a principal staple food, that was a r!?tandard •. ' 
Q Did the Japanese soldier also get vegetables? ~ . f' 

.. 

A Yes. 

Q Meat? 

A - Yes. 

Q Fish? 

A Yes. 

Q Fruit? 

A At times, yes. 

Q Eggs? 

A At times, yes. 

Q Anything else? 

A Such condiments as shoyu, miso and salt. 

Q .Are those different types of seasoning? 

A Yes. 

Q You testified that in November and December 1944, the 

standard ration was 600 grams of rice per day, is that 

correct? 

LIEUTENANT ASANO: Will-you read the question, please? 

(Question read) 

A (Through Interpreter Asano) If I said that, if they 

figured on 600 grams per day, it should last to the end of 

December. 

3197 



~ 

Q (By Captain Calyer) What ration was the Japanese 
·. . 

soldier getting in No~ember? 

A As i have said before, the ration of rice was 

suc·cessively ~educed. 

Q What was the ration of-rice in November? 

A ~t critical moments, it was cut down as much as 200 
-· 

grams, ., .. . 
Q What was it in November? .. ' . f ' 

· t. That is right; it was in November. 

Q What· was the ration in November? How man)" grams per 

day? 
_,,,,...-

J,. 200 grams per day,- at the most, when things were ~ t 

their worst. 

CAPTl IN REEL: Sir, I believe one of the difficulties 

here is in the interpretation or the time element. If it 

is made clear tla t it is in November,. I think that we -- .. 
tha tis, the Prosecution can get a direct answer to the 

. question. 

CAPTAIN CALYER: I don't understand the Interpreter, 

but I think the question is clear enough. 

Cl!PT/1.IN REEL: .It isn't the question, sir; it is 

the interpretation. 

GENER!.L REYNOLDS: Are you objecting to the inter­

pretation g·i ven? 

CPPTfiIN REEL: Si~, we understand that the question 

of time has :not been made clear in the interpretation of 

Prosecution's question. If it is clearly brought out to the · 

witness that the month of November 1944 is what .is beini 

asked about, -the particular time investigated, I thin~ ~e 

-
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will ·get -- the . Prose~ution would get a satisfactory ans~ 

to its question. 

COMMtNDER BPRTLETT; The question hRs been correctly 

put, and I think a read~ng of the last three answers will 

disclos·e thPt the- Answer thllt the Prosecution is l ooking for 
. . 

is in the record. 

GENERt L REYNOIDS: The Commission questions that the . 

a·nswor is correct, based on his former t estimony. H?w_ever, 
' ~.I think there is no question but what the answer as given. .., . f 

in the r ecord is the answer given by the witness. 

There is somothing wrong with his whole arithmetic 

computation. The witness sta t ed he had 8000 tons ~eft, after 

he mede R shipment to Leyte -- a fun we assume to be 2,240 

pounds; and, os the Commission r ecalls, he announced that 

issues were made on the basis of a 30-day supply, which was 

subsequently reduced by the P.rmy commanders and troop 

leaders to extend the time which that rice would last. The 
I 

witness issued it on a 30-day basis, as we understand it. 

He has t estified th? _t his ration strength is 250,000; there are 

28.3495 grcms to an ounce; it is a straight exercise in 

arithmetic, and none of tho witness's figur es have come 

~nywhere n~~r the caiculation which is s o easily verified. 

So, I believe, before we go into this grpms per day 

business, there had better be some checking by Defense as 

to the strnight, simple Prithmetic involved. 

Cl.PT/IN REEL: Yes, sir.. 

GENER! L REYNOLDS: '"e ere not getting anywhere this 

W~.y. 

Ct.PTt.IN REEL: May we simply remind the Commission -~ 
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'. I 

that the witness testified on direct examination as to what 

. , he called a "standard" ration, not as .to what the actual 
. ' 

ration was. The ·actual ration, we understood, was considerably 

less than the ' stander~ ration.. , 

GENERAL REYNOLOO -: Is there any questio in the mind 

of Defe~se that the_witness sai.d he had_8,000 tons_ in _that 

one s_hipment, that he had issued it on a 30-day basis, and 

that· his ration strength was 2$01 000? 

CAP.TfIN REEL: That is correct, but the 30-day basis 

was stretched. 
1· 

GEN}!:Rl,L REYNOLDS: Not by tne w1 tnes,, but by the 

field commander. He .estimated that, anyway. 
~ 

So far as his testimony is concerned, it becomes 

a straight exercise or simple arithmetic. Now, he has 

varied all over the scale. from 8~ grams down to 200 grams, 

and the figures he has given aren't subject to such . 

variation or any variation. 

CAPT~IN .P.EEL: My recolle~tion, sir, is that his 

figure of 600 grams y.ras called a "standard", apparently a 

basic standard that should be lived up to, but there is no 

testimony that it ever ~as or that it was intended to be 

standard on a. 30-day basis. 

GENERAL REYNOIDS: V'ell, if Defense wishes to do so, 

the Commission will listen . to your computations to verify 

-th!.. straight, simple arithmetic which this witness has put 

into the record: 8,000 tons issued on a 30-day basis, and 

sq fo;rth. 

ClPTAIN REEL: We have no ·such computation available, 

butwe will have them. -

GENER/IL REYNOLDS : · Anytime. 
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Q When was the first cut in rations after you ~8J!le 

to the Philippines? 

A The first reduction was done by order of the command-

·ing officer and it .was in early December. However, due 

to the actual shor.tage of rice there took pl~e an actual 

reduction of rations prior to that · t1me. 

Q When was that? 

COMMANDER BARTLETT: Just a minute. 

THE WITNESS: Prior to that time in DeceJnber, from 

December -- pardon me, Sep~ember. 

Q {By Captain Calyer) By whoig was the cut ordered 

that you mentioned in December? 

A The army commander~ 

. Q Who was that~ 

A General Yamashita. 

Q On your direct examination· you stated that the · 

f~gure set by the commanding officer of the 14th Area 

Army was 400 grams of rice per day. 

A Yes. 

Q Is that the figure to which it was reduced in 

December? 

A Yes. 

Q When was it cut again? 

A Since then there was no order regarding reduction 

of food, but actual reduction in ratio1!_ had taken place. 

·Q When did that take p+ace? 

COMMANDER BAftTLETT: , Just a minute, please. _ 

LIEUTENANT ASANO: . Strike the whole answer. 

THE WITNESS: Due to the conditions and lack of 
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., 
' tood the ration was -- -

COMMANDER BARTLETT: w111 you strilte that out, 

please? · 

. THE WITNESS: Tha~ was the last cut made by order. 
" 

However, actunl l~ck ot r ations caused subsequent cuts 

in the amount ot rood dai 1-y issued to the troops • 

Q (By Captain Calyer) When did those cuts occur? 

A Since September. 

Q Subsequent to the cut ~n December, 1944, when were 

other cuts 1n ration made? 

A As I have said ~erorc, ~the cut in food has started 
1· 

since September. .,,--

Q Were there nny cuts made after September, 1944? . 

A Yes, there were. 

Q When? 

A Since December. 

Q When were they mado? 

A I do not .recolleot the dates. 

Q Did you make any investigation ot the food supplied 

to prisoners or war and civilian internees? 

A I did not make any special investigation, but I 

have always received general reports concerning the mat­

ter. 

Q ,, From whom did you receive those reports? 

A In general it came from the_line of communication 

commander. 

Q I believe you ' testified that you were respons~ble 

for feed~ng prisoners of war and internees·, is that 

correct? ..., -.. -- . 

" 
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CAPTAIN REEL: Sir, I do not believe there is any ~ 
testimony~ that effect. I think it was the responsi­

bility of the commissariat • . 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, my 
rccollec~ion is that the witness testified at ~ne point 

that· he ,was· responsibla for feeding about 250,000 people 

in the .Luzon area, including prisoners of ·war and civilian 

internees. ,. 
GENERAL ~NOUlS: '.The Commission will accept that"' • ;i

,:, 

as correct unless the Defense cm find in the record a 

contrary statement, for .such is our recollection• ., 
CJP TAIN CALYER: If that is j:lle understanding, I 

will withdraw· the question and proceed with the next 

question. 

( GENERAL REYNOLDS: The Commission would like to 

hear that question .answered. 

CAPTAIN Cll.,YER: Will you put it again, please? 

(Question read.) 

THE WITNESS: No, it is not so • 
.,.... . 

COMMANDER BARTLETT: That is wrong. "My duty was 

to prepare plans and supervise the execution of the 

of the procurement and distribution of food to the entire 

army, including sold_iers, prisoners and internees. I 

did not have the power of executing thoso plans. 

--- Q (By Captain Calyer) Wasn't it your duty to supply 

the food? 

A I did no~ ·execute those plans for the supply.· 

Q In making your requisitions, how many prisoners of 
-~ 

war did you provide tor in November of 1944? 

• 
3203 

C 



CQMM/.NDER BJI-RTLETT: . ·Will you reed the quest~ 

( l')ues:tion read.) 

(The following Answers were given through Commander 

Bartlett.) 
. 

THE WITNESS: I have not got the pr ecise figures 
i ,, 

i~ my head, but I do know tMt before some prisoners were 

sent to Japan, and Some time after my PrriVel, before 

they were dispatched, there were approximP.tely 10,000 

prisoners. ' .. . 
-t 

Q (By c~pt~in CQlyer) _ How rnony civilian internees 

did you pr~vide for in Nove~ber? 

A This figur~ included internees. 

q H0w mnny of them were t1ffernees? 

GENERLL REYNOLrG : The Commission interrupts. We ,.__ •. 

Rre getting into minute detail, which has no bea ring 

whatever on the case; 10,000 prisoners, including internees, 

is entirely adeqW'\te. Let's get at the mePt of the thing~ 

Ct.PTI. IN C/LYER: f,11 right, sir. 

Q (By Capt~in Calyer) Was thnt figure increased or 

reduced in December? 

f I believe it WPS reduced by the number of prisoners 

who were sent to JRpan. 

q How many were you providing for in Janu~ry? 

A I believe it WP.S the s ame as in December. 

Q You testified that the Japanese loft rice at Los 

Banos P-nd I believe CRb~nAtuan sufficient to last two or 

throe month,. Where did you get th~t. information? 

A I cannot remember whether I received thPt informa-

. <) 
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tion from the line· ot c9mmunication or from ~he prisoner-ot- - · 
war office. 

GENERAL REYNOLDS: Ther~ will be a recess tor approxi-

mately ten minutes. 

(Short · r~eess) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

On the .subject now umer discussion there is one ·essen-

. tial matter remaining .to ask this question: Did this witness · 
·,. 

ever visit Cabanatuan, Santo Tomas, Los Banos and Old Bilibid 

Prison to see tor himself whether the prisoners of war and 
t' 

civilian internees received on· the~r mess tables the food he., 

claims to have provided for them? .,,-

The Prosecution may explore this OQe matter. 

Q (By Captain Calyer) Did you ever visit Los Banos 

Internment Camp? 

A (Through Commander Bartlett) No. 

Q Did 
/ 

you ever visit Cabanatuan Internment ' Camp? 

A No. 

Q Did you ever visit ·Santo Tomas Internment Camp? 

A No. ' 

Q Did you ever visit Old. Bilibid Prison? 

A No. 

Q Did you ever visit any -prisoner-of-war or internment 

camp in Luzon? 

A No. 

Q W'as the food ration supplied to the prisoner-of-war 

and internment camps the same as the food ration supplied 

to the Japanese Army? 

-- A- T.hey should have been the same. 

\ - . ·- -- 3205 



----

Q Was the_supply ru;rnished by your intendance department 

'thE' same for. both purposes? 

CAPTAIN REEL: Sir, the testimony was not that the 

intendance. departmen~ ·:tlirnishe . any supplies. Supplies 

we·re furnished by the Hei-Tan Commissariat. · That has been 

. the t~stimoey• . 

. GENERAL REYNOLDS: The Commlssion reels that turthe;r 

exploration or the food situation ·w1~ respect to this wit­

ness will be wholly unfruitful. He has stated his respon­

sib111;ty to procure and distribute. .He has already dis-

cussed how much he had to distribute and the· b~ on which 

he did it. It is admitted that he never inspected afl7 or 

the camps· themselves to s~e whether they actually received 

what ,his testimony indicates theY, were entitled to receive. 
. I 

.Any further questioning along the -line ot tood would be 

wholly sterile, in o'lµ' opinion. We shall listen to' Pro­

secution if you wish to tell us cogent reasons why you 

should ask more· questions about ro.od. 

CAPTAIN CALYmi _It the Commission please, there is 

one other question that I ·should like to ask him about food. 

GENERAL REYNOLDS : - Very well. 

Q· (By Captain Calyer) Did yo~ procure food tor the.· 

Japanese Army trom native Philippine sources? 

A (Tllrough Commander Bartlett) You mean myself, per-

sonally? 

Q You or the unit tha~ ,you. commanded. 

A ·Units within the command of the 14th Area Army Group 

did so procure food. 

- - CAPTAIN CA1;,YER: No o-ther questions. · 
,, 



. 
GENERAL RE~LDS: The Commission des~res - that . you 

explore the responsibility of this witness, if any, with 

re~pect to 
\ 

procurement and distribution of Red Cross .supplies. 

(By Captain Calyer) Was your department charged with 

the duty of recei-ving ·and distribµti'1g Red Cross supplj,es? 

·A That was the duty of the line of communications com- -

mander. 

Q Who was that commamer? 

A First it was Lieutenant General Shimono. 

Q Who was the command.er ot the commissariat during the 

period trom 9- October 1944 until the time ·or the surrender? 

COMMANDER BARTLETT: By "commissariat" do you refer to .,,,.,,.-
the same organization that has been called the "line or~ 

communications" here? 

CAPTAIN CALYER: I understood that they are the same. 

If they are, that is what I mean. If they are 1'.lOt, I am 

interested in the commander who had charge of the receipt 

and distribution or Red Cros~ supplies. 

k (Th..;ough Commander Bartl~tt) First it wa~ Lieutenant 

Generai Shimono and then it was Lie~tenant General Ko. 

Q (By CaP.tain Calyer) When -did Gene~al Ko take over that 

duty? 

A I am no.t positive of my details but it is my impression 

that it was at the very end of December. 

. /'Q· 1944? 

A Yes. 

Q Where was his headquarters? 
. 

COMMANDER 
. 

BARTLETT: Will you give me the question again? 

(Question .read) 
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A (Througl:1 Commander Bartlett) When I first met him as 
I 

. head of the line or communications his headquarte-rs was at 

Bamban. 

Q (By Captain ·calyer) When was that? 

A 1'he beginning of this -year. · 

Q· Had his headquarters been in Manila before that? 

A Yes. 

CAPTAIN CALYm: Would you read that answer, please? 

(Answer read) 

Q (By· Captain Calyer) Where in Manila? 
., 

A (Through Commander Bartlett) I lmow the place but I do..,,-
not lmow the name or the street. 

Q What was the place? 

A North side of the business center. 

Q Was it near Old Bilibid Prison? 

A I believe there is some distance between the two places. 

Q Was it at· the Far Eastern University? 

A I don•t lmow. 

CAPTAIN CALYER: Are there any other questions that the 

Commissi~n wishes to ask? 

GE~AL REYNOLDS: There is one additional question 

which the Commission will ask. 

D14i the Japanese ' Army consider repatriation of prisoners 

or war and civilian internees when it became clear that deaths 

were occurring from malnutrition and starvation? 

· COMMANDER BARTLETT: W111 you read that one e more, 

please? 

(Question read) 
I • 

-----trBE- W1!11NESS- (-T-hr.-rug..h Commame.r Bartlett): That was not 
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·- .-
wfthin mf spher e of r esponsibility and · I am unablo to answer 

that question. 
\ 

Cl .PT t IN Cl LYER: No other questions.­

REDIRECT EX/.MINf. TION 

Q (By Capt_ain ·Ree l) · Did Stt1 f f, ' Officer Li eutenant Colonel 

Ishikawa visit tho prisonor-of-wP. r 8nd ipt errunent camps? 

A I donJt know• 
.. 

Q Wa s . it the r esponsibi lity of the Hei-Tan Commissariat 

t o f eed --

COMM/NDER B/ RTLETT: May I interrupt ther e t o say 

that the dictionF1 ry docs not givc the word "comrnissaria t 1 

RS the transla tion for "Hei-Tan". 

C/,PT/IN REEL: ''1ell, whatever 

CO!OV NDER B/ RTLETT : Doe s wha t you have i n mind cor-

r espond more or l ess t o the Quartermaster Corps? 

Ct PT/ IN REEL: No. Services of .Supply. 

COMf.Y: NDER B! RTLETT :, Services of Supply? 

C/iPT t IN REEL: Services of Supply. Would you p:refer 

th~ t I c~ 11 it tho t f or your purpose? · 

COMMf,NDER B/ RTLETT: Just s o thP. t you CPll it one 

thi-ng. Then I cP.n get· it and put it together es a rule . 

Cf PT/ IN REEL: Strike -0ut the question thus f Ar. 

Q (By Captain -Reel) Was the Hei-:-T.an r esponsible f or 

the actua l delivery of foods end other ma t eriPls to tho 

prisoner-of-war nnd internment camps? 

t. Yes. 

Q In Baguio 1n January 194z 'did the Japanese soldiers 

get any fruit? 

A I am afraid they did not. 

"' 
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Q Any eggs? · 

A No~·. · 

Q Any meat? 

A . No. 

Q Any fish? 

A No.• 

· . Q AM what amount,' if any, o'r vegetables did they .get? · . 
.. . 

A I believe the max~um was 100 grams per man • . . . f ·... 

Q Now, you have testified that General Yamashita ordet'fd 

a tpod cut or. ration cut in December. Upon whose reoommen- . 

dation was that? ., 

COMMANDER BARTLETT: -Just g'!ve me the date. 

REP<.mTER CONKLIN: December. 

A (Through Commander Bartlett) After a conference be-

tween the head ot the intendance and the staff their re~m­

mendations were submitted to General Yamashita through his 
..

chiet o't statr. 

Q (By Captain Reel) Am did they recommend the cut? 

A . Yes. 
I

GENERAL REYNOLDS: 'the coratniision interrupts to clarify 

the answer to a former question. It was the question relaw 

ting to eggs and other articles in Baguio district • . 

Will you please read the question itself? 

'(Question and answer read) 

GENERAL REYNOLDS: I believe we shall need clarifica-.- . 

tion or that i~ view of the use of the word "get". The 

question you may ·have intended was tp inquire whether eggs, 

fruit, and so. f'orth, ·were issued troops in Baguio ·rrom ~ 

Japanese central. supplies or A_rmy supplies. · It needs clari-
----- - - -,-..~--,-

" 
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r~ation in· view or the testimony tha:t in that area· and during 

tifat period rice and· fruit and other rood supplies were con- -. 
fiscated from the residents. Your q~estion was, Did the 

Japanese soldiers "get". . 

CAPTAIN REE~: Yes, sir. 

GENmAL REYNOLDS: Will you clari ty i ~ 

CAPTAIN REEL: I had 1n mind, sir, whether they actually 

received it .as part or their daily meals. · r can put the 

question as to whether anything was "issued" to them. 

GENERAL REYNOLDS : You need , then, to break .1t down 

into two .parts: (1) were _they issued from Japanese central 

supplies? {2) Did they get any from local re,rurces? 
\• 

COMMANDER BARTLETT: May I explain that,-ttie word used 

was, Did they 11 receive 11 ?· It would mean, Did the imividuals 

rtactually have" these things? without any mention ot the source. 

Did they "receive" these things'l 

GENERAL REYNOLDS: It we accepted that point, then we 
' would wish to kno,r whether the witness was there and saw 

this ror himself. 

CAPTAIN 'REEL: · Yes, sir • . 

GENERAL REYNOLDS: Ask him a few questions, please, to 

straighten out the picture. 

Q (By Captain Reel) Relative to the food situation in 

Baguio in January 1945', were you · there in Baguio your self? 

A Yes. 
,-

Q In addition to what you haTe testified to, was there 

any fruit is sued to the Japanese Army in Baguio in January 

1945? 

A No. 
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-Q W~re any eggs issued? 
I • 

A No. 

Q Any meat issued? 

A ·No. 

Q Any fish issued? 

A No. 

Q Any ve~etables issued? ' ~ . 
A A little. . f 

Q How much? 

A In general abo~t 100 grams. 

Q , A hurd~ed gra~ per w~ t:,.--

A One day, one nan. 

Q Am when you say "vegetables" do you include potatoes 

or camotes? 

A Yes~ 

Q , Were potatoes and camotes a rice substitute? .. 
A Yes • 

. GENERAL REYNOLDS: The Commission wi:11 ask the re­

mai~ing question. 

Did ·the Japanese Army or its units procure foodstuffs 

from the-residents or the Baguio area? 

(Translate~ _by Commamer Bartlett.) 

THE WITNESS: I believe they did procure potatoes 

or camotes, root ·vegetables, from the vicinity of Baguio, 

but not within the ci~y ' limits. 

GENE:!AL REYNOLDS: ·nid they procure bananas within 

the Baguio area? 
·. <) 

(·Translated by Commander Bartlett) 

THE-VIITNES-Sr . !--be H.eve - t-ha t - is not impossible. 

.... 
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that units stationed ·there may ·have obtained bananas ,!ran 
. . . . 

the vicinity wmre they were ~tationed.- ~ 

GENERAL REYNOLDS: _Did the troops statione·d there 

procure pigs _am chickens from the residents or t~e Baguio 

region? . 

(Translated by Commander Bartlett·) 
-· 

THE WITNESS: I don't know. ·' 
. . ' CAPTAIN REEL: No turther questions • .. .. , .. f 

. <, 

• 
/ 

3213 



-- . - ... _.... ·;c.·. , ,I 

RECROSS EXAMINATION 

.Q · (By Captain Calyer) Was Colonel Ishikawa a member 

or ~eneral Ko's staff? 

,4 · (Through Comm.arider Bartlett) He was in Army head-

quarters • 
. i 

CAPTAIN CALYER: No other qu_est~on~. 
, • 

GENERAL REYNOLDS: The witness is dismissed. ·' 
{Witness excusect.) ·,. 

KIICUO ISHIKAVIA 

-called as a witness on beh~lr of the Defense,- being ri;st 
,; 

duly sworn through Comm~der Bartlett, was examined and 
,;,--

test1r1ea as follows through Colrmlander Bartlett, with the 

assistance ~r Major Pratt and Lieutenant Asano:. 
DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) . What is your name? 

A (Thro~gh Commander Ba.rtlett) Ishikawa, Kikuo. 

That should be ~kuo Ishikawa. 

Q ·A'nd your rank 1n -the Japanese Army?_ 

A Lieuten~t Colonel. 

Q And are you a pr1so~er of war? 

A Yes • . 

Q When did you come to the Philippine Islands? 

A 27th of Sep.tember or last year. 
,, Q And what. was your assignment here? 

A Supply and t!ansporta~ion. 

Q And are you · a member of the staff of general he.ad-,., ' 

quarters, 14th Army group? 
-~A Yes. 

Q Did you keep that" asslgmnent right- on through to the 

'• 
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of surrender? -
A Yes. 

Q Now,. when you first came to the Philippines, where 

were you stationed? 

A ·Fort McKinJ.ey. .. ·-
Q And when General Yamashita came here, was that his 

headquartera? 

A Yes. 
·.. 

Q Now, how long did you stay at Fort McKinley? 

A Until the ,th or .January. 

Q Where did you go then? 

A On the ,th or January I went to the Midquarters or 

the line of communications and stayed there until the 8th. 

Q Were you on the staff of ,the Rei Tan? 

A Yes. 

Q And when were you on the staff of the Hei Tan? 

A From the 5th to the 8th of January. 

CAPTAIN REEL: What was the answer? 

(Answer read.) 

Q (By Captain Reel) In answering my previous question, 

did you say you were on the s.tarr, or you were at the 

location of the Hei ~Tan headquarters? 

A My meaning was that I was at the place, the location 

of the staff. 

Q And you were at no time a start officer of Hei Tan? 

A No. 

Q Now, as I understand it, you left on the 8th of 

January. Where did you go from there? 

A San Jose. 
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Q Bow long 'did you stay there? · 

A As· ·1 remember it, it was until the 29th of January. 

Q , Where ·did you go then? 

A I went t() Bamban. 

Q ·ao~ long were you ther~?-

A Until the. 20th or February. 
~· . ' Q Where did y~ g_o then? 

... 
A On the 26th of February I arrived 1n-~gu1o. '"" 

. I •Q How long did you · stay there? 

A Until the 23rd ot April. 
\" 

Q Where did you ~go after that? 

A Intikaku. 

Q And you stayed there until May 12, and then went to 

~pang~, is that right? 

A Yes, Kapangan. • 

Q You were in Kapangan at the time of your surrender? 

•A 'At the time of the surrender I was at No~ 3 R.H., 

or Rest House. 

Q · Now, at Fort McKinley and at Baguio and at Kapangan, 

w~re you in General Yamashita•s headquarters? 

A Yes. 

Q Now, as staff officer in charge of supply and trans-

portation, tell us briefly just what your duties were. 

A With respect to supply~ briefly, it was divided into 

food, weapons, ammunition., and medical- supplies. With 

respect to transportation, just motor transport. 

Q What was your connection, if any, with General Kira, 

the Intendance Officer? 

A -To· explain by an example, General Kira would have_ 
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,,,,,-­
charge of dai1y issue ·of rations at all times, whereas I . 

. ·-
wO\lld make plans concerning ~at101µ1 only during .operations. 

The actual ration$ ~hemselves were always under the control 

or General Kira. 

,JQ· Now, · where did the Hei Tan come "into this p'icture? 

A They actually executed the plans with ·respe~t to 

food, _weapons, 8Jld ammunition; medical supplies, anci care 
·'of hospital patients. .. . 

't. ',e " . 'f ' Q Now, wo\lld requisitions from General Kira, th~ . · 

Intendance Officer, for food come to you? 

COMMANDER · BARTLETT : The first answer 1-was "Important., 
matters came to me. 11 In ~1?,er explanation, the answer is 

"They-did not come to me every day." 

Q (By Captain Reel) So only the important ones would 

be routed up to you, is that correct? 

A ·Yes. 

And why would these matter's of supply be routed to · .. 
you? 

A. As examples, if a shipment 1n rice should arrive 

from Saigon, or, _on the other hand, the extreme scarcity 

or rice made it necessary to cut the ration, or something 

of that sort, then it would come to my attention• . 

Q And in _your capacity as transportation officer, were 

you concerned with the food supply? 

A Very close connection. 

Q What was that, and why? 

A F:_or instance, if a ship should arrive ·1n Manila, it 

was necessary to get it unloaded before anything happened 
. ~ 

to 1.t, and· _as a result it was neces sa:ry to route all 
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, available transportation'tor discharging the ship and haul-
1 . 

, 
. ·.. 

I 

· 1.rtg , the supplies to places or safety• . I 

-Q_ Did you have authority to make changes 1n the requi-

sitions or General Kira? 

A I did not have that authority.. . 

Q What ac_tion WQuld you take, it you disagreed with a .. . . . 

requisition ot General Kira? 

A I would make a recommendation to the Anny- commander 

through the chiet-ot-start, requesting an aiteration or 

the order. 

Q And would the chiet-of-statt 
,t 

then decide, 1n the 
.,,--

fin~ analysis, as to what the order woul:d be? 

A No; · the Army commander. 

Q Now, trom what you saw and what you lmow, what was 

.the condition or food and · supplies 1n so tar as prison~r 

or war camps, internee camps, and the Japanese Army,, were 

concerned? 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the question, 

please? 

(Question read. ) 

A (Through Commander Bartlet-t) In my knowledge, it 

was no d1fferenoewhatever between the prisoner ot war 

camps, internee camps, and the Japanese Army; .they were 

the same: 

· Q (By Captain Reel) Now, what was the con:lition of 
. ' 

the food supply between O~tober and December, 1944? · 

A -- I will tell-you the con~itions in October first. 

·Q All right.-..--~--
A ~ e-;- I arrived in October., a.lthough -the standard 
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ration tor troops was 450 grams, the7 were !actuall.y r~-
- • ..

I • . ceivi.ng not more than 400 grams. 

According to my memory, in November·, on the 9th day, 

10.,000 -tons ot rice· arriTed ~om Saigon. or this, 
. . . 

approximately halt ·was •ent to Leyta. On tl)e-ass1.DDption 

that thf remailµng halt muat be stretched out over tw~ 

months, the dally ration was again cut to 400 grams. As 

a matter ot tact, the actual rati_on received by the men 

was less than 3;0 grams. 

I w111 now speak ot December. No tood arrived by 
I" 

boat 1n December. All , the ships were sunk by enemy- action. 

As a r~~ult, the t~od situation deterior~ted turther and 

many organizations were actually receiving not more than 

25'0 or 260 grams. Therefore, it appear·ed necessary to 

take steps to secure· part o·r the new crop or rice being 

harvested at the end or December and early 1n Jan~y, 
' 

and I brought this matter to the attention of the 

commander -- to General Kira's attention. 

That is all. · 

GENERAL REYNOLDS: The Commission regrets to announce 

that Lieutenant Commanders. c. Bartlett, Jr., United 

States_Naval Reserve, our chiet interpreter, has been 

recalled to Tokyo. 

Th~ Commission is .grateful to you, Commander 

_Bartlett, for the help you have given us-. 1n training 
. . 

interpreters, the pDoper us~ of interpreters, and for -the 

excellence of translations ' and interpr~tations 1n the 

Japanese language. 

The Commission will reces~ until 1:30 this afternoon·. · 

(Whereupon a re9es~ was taken until 1330 hours, 24 . 

November 1945'.) 
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AFTERNQOH SESSION 
-(The trial was resumed, pursuant to recess, at 

1330 hours.) 

GENERAL REYNOLDS: The· Commission is in session and­

you may proceed. -

MAJOR KERR: . Sir, all members of the. Co~ission are 

present. · The Accused and Counsel are present. 

KIKUO ISHIKAWA 
., 

the witness on the stand at the time of recess ~ving been 

previously .duly sworn, was examined and further testified 

as follows through Interpreter O~shi, with the assistance 

of Major Pratt and Lieutenant Asano: 

DIRECT EXAMINATION (R.sumed) 

·CAPTAIN REEL: May I have the 1$St question and 

answer read back? 

REPORTER .WINTER: "Now, what was the condition of the 

food supply between O~tober and December 1944? 

"A I w111 · tell you the conditions in October first. 

"Q All right. 

IIA Whep I arrived in Octo_ber, although the standard 

ration for troops was 450 grams, they were actually receiving 

not more than 400 grams. 
-"According to my memory, ih November, on the ,9th 

day, 10,000 tons of rice arrived1 from Saigon. Of this, 

approxt-mately half was sent to Leyte. On the assumption 

that the remaining half must be stretched out over two months, 

--t:h dld:ly ration _was agn-n cut to 400 grams. As a matter of 
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. 

iact, the ,actual ~ ation received by the men was less than 

350 .grams. 

"I will now speak of Decell)ber. No food arrived by 

·boat in Decemoer. All the ships . were sunk by enemy action. 

As a result, the '.food st tUS: tion ·.deteriorated further and many 

organizations were a7tually receiving n~t more than 250 or 

260 grams. There~ore, it .appeared necessary to take steps 

to secure part of the new crop of rice being harvested at 

the end of ·December and early in January, and I brought this 

matter to tpe attention of the commande~ -- to General 

Kira's attention. 

"That is all." 

Q ·(By Captain Reel) Now, you just stated that a ship 

arrived aDproximately the 9th of November, 1944, containing 

10,000 tons of rice. Are you sure of that figure? 

A Yes. 

Q General Kira was on the stand and said that sometime 

in .November · 16,000 tons of rice arrived. Was he corre~t?· 

A I 'think what he said is a mistake. 

Q Now, that 10,000 tons of rice, what was done -- strike 

that. What was done with the 10,000 tons of rice? 

A Of the 10,000 tons, 5,000 tons were sent or lent to 

the navy --

CAPTAIN REEL: Was that 500 or 5.,000? ,... 

INTERPRETER OISHI: Yes, 500. 

TJ-,::E WITNESS: The actual amount -qsed in ?tanila was 

4,ooo·ton. There was some spoilage. 

Q Now, how many meals a day did the Japanese army 

soldiers get? 
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-A Three ~i~s a day, but on occasions two times a day. 

Q Now, was that . general rule of three times a day cut 

to two times a day sometime in January of 1945? 

A Yes. 

Q That included yourself? 

A Yes. ' 

Q . And you were at the headquarters or General Yamashita 

at that time? 

A - No. · 

Q Where were you when that occurred? 
.,; 

A From January 5th to the 8th I was at the>111e of 

communications headquarters. 

Q And· after that did you go to Baguio? 

A San Jose. 

Q You didn't get to Baguio until 26 February, is that 

right? 

A That is right. 

Q Now, did you go on any inspection trips of prison 

or internee camps? 

. A · Yes. 

Q And on whose order~did you make these inspection 

trips? 

A The Chief of Staff. 

Q Thal is General Muto? 

A" Yes. 

Q · Now, where did you g<?_ ·on . these trips, which camps? 

A To ~anto Tomas Internment Camp, the B111bid Internment 

Camp and McKinley Internment Camp; the three places in all. 
,----- ~ -

Q D1d you go. to any others? 

3222 



A No. -
Q And what did General Muto tell you to do? 

A The matters dealing with sup.ply, particularly food. 

Q· And wha·t did you .find on your inspections to these 

three camps relatiye to food? 

A .. The food supply was the same as those of the Japanese 

army but· they were gradually diminishing. Ships had not come 

in. There were no fueis for transportation purposes so we 

had to borrow those items from the air force. 

CAPTAIN REEL: ·1 would like to ask the Interpreter 
1· 

whether ·the witness in the fitst part of his answer said 
.,,,,,--

that the inmates had to make local ~urchases or whether the 

camps had to make -local purchases. 

INTERPRETER OISHI: Not to my knowledge, sir. 

CAPTAIN REEL: I will ask him. 

Q (By Captain Reel) Did you find tha t th~ army officials 

at the camp had to make local purchases? 

GENERf.L REYNOLDS: You better clarify that question. 

Identify whether you mean Japanese army officials or inmates 

of the prison. 

CAPTAIN BEEL: I will withdraw the last question. 

GENERlL REYNOLDS: Also establish the date. 
' 

Q (By Captain Reel) Did you find ~hat the Japanes.e 

army,,.. had to make local· purchases in the vicinity of those 

three c·amps? 
.r-

A They purchased v:egetables but I doubt if they purchased 

rice. 
qQ Now, what were the dates upon which you visited those 

.... 

three camps, as near as you can recollect? 
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.,, A I believe it was ebout November 20th, 1944. 

Q As a result of those visits, did you make a report 

to General Muto? 

A ¥es. 

Q What '{as the nature of ·that report? 

A The food was the same as thos.e or the Japanese army ~· 

but it was meager. ' .. 
. ,. f Q Did you make.any recommendations? 

A Since ships didn't come in and we couldn' t very well · 

requisition any supplies from the locali~y somethiing must 
~ 

be done to requisition them from Luzon • .,,-
CP.PT/i IN REEL: Could- that word be "procure" as well · 

as "requisition"? 

MAJOR PRATT: If the Commission please, the inter­

pretation given in tpe military dictionary for this wori . 

could be "levY", "requisition", or ".forage". .. 
GENERAL REYNOLDS: Very 'fell. 

Q. (By Captain Reel) · How would this requisition, as 

it has been interpreted, be done? 

A I didn't mean -"requisition"; "buy" is the word. 

CAP~AIN REEL: Could I have the last answer? 

(Answer read) 

Q (By Captain Reel) Now, what was t~e ·recoDlJDendation 

that you made ·to General Muto relative to buying rice?. 

A First of all, even ff we didn't buy rice we didn't 

have the fuel for automobiles• V'e Should have arrangements 

made to obtain fuels from the air force. 

Q In other words, you recommended getting fuel from 
.-

tne 4~h Air .Army? 
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A Yes. 

Q And what did General Muto ~o when you reported that 

to him? 

A He_imme_dia_tely dispatched myself and Deputy Chi,_et of 

Staft Nishimura to .this 4th Air Force• . 

Q For what purpose? 

A Iri order to obtain gasoline. 

Q And how much ·gasoline _were you to obtain? 

A A minimum of 10,000 drums. 

Q Did you get it? · 

A No. 
. .,,,,,,- . 

Q Did you make further rips and attempts to get gasoline 

from -the 4th Air f. rmy? 
•A I made about seven trips. 

Q And did you finally ge~ any gasoline from the 4th 

Air Army?· 

A On December 15th of last year I received 1500 drums. 

Q Did you actually get 1500 drums in your _possession? 

A I actually received 600 drums. 

Q. And what happened to the rest of it? 

~ In Lingayen ~nd Naga which is in the Bicol District 

.Cf PTfIN nEEL: Will you repeat the question _to the 

witness? Please tell us what happened _to the other 900 drums. 

,... (Question read) 

THE WITNESS: I did not receive them. 

Q (By Captain Reel) Where were the 600 drums that you . 

did receive? 

A \Ve used that to · tra.nsport munitions ard food supplies 

from Manila~ 
I. " 

.... 
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. Q }ow, a~ T;~nsportat~on Sta~r Qtficer for transporta-

\ 
tion, do you know the sourc_e ot supply of fuel and ga_soline 

for the Japanese army in the Philippine Isla~s? 

GENERfL REYNOLDS: The Commission interrupts. We 

well recognize. the trans~ortation di~ficulties and the fuel 

;) shortages during this period. Let us proceed with something 
. '}

else. 

CJPTf,IN REEL: All right,. sir. 

~ (By Captain Reel) Now, after the 4th ~ir Army came 

under the jurisdiction or General Yamashita did you then get 

gasoline from them? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupty Let 
-us drop this subject or gasoline. We grant that the trans-

portation difficulties and gasoline shortage difficulties 

were present and that they were acute and that they affected 

_their operations. We see no occasion -for pursuing this 

any further • . We will now. take up some other subject. 

dtPTAIN REEL: All right, sir. The only purpose or · 

going into the fuel · question was- because the lack of fuel 

was .the bottleneck that prevented the shipment of food. That 

i& its relationship to the food question, if the Commission · 

please. 

GENER~L REYNOLDS: We grant that. 

ClPTfIN REEL: Yes, sir. 

Q (By Captain 'Reel) Now, do you recall an order 

relative to the release of prisoners of war and .civilian 

internees? 

J. Yes-. 

And tell us what that order· was and who it came from. " 
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A It came from Tokyo, from the ~rmy CoDlllander through 

· Yamashita and ·it was issued to the various · internm·~t camps. 

Q In other wor.ds ,· the order came from Tokyo but . was 

passed on by General- Yamashita, _1s that right? 

A Yes.· 

Q When did the order first come. to your at~ention? 

A · I believe it was about December 20th.· 

. Q And what was the subst·ance ot the order from Tokyo? 

· A It first was to treat prisoners ·in a friendly manner 

and in caso the Americans should approach to leave as much 
)· 

food and medicine as possible for the internees and prisoners. 

The third item was not to treat the pris6rs or 

internees in any atrocious manner whatsoever before retreating. 

Q Now, did ·part of the order have to do with withdrawal 

and leaving the prisoners thore? 

/.; Yes. 

Q Now, did General Yamashita add anything to the 

original order from Tokyo? 

A That is the third item. 

Q In other words, the thir~ item that you gave us was 
. , 

added by General Yamashita? 

A Yes. 

Q And as I understand it, whPt you gave as a third 

item was: 
/ 

That upon with~rawal they should make sure there 

would be ·no ill-treatment accorded to prisoners of war and 

internees. 

MfiJ0R KERR: If the Commission please, that was not 

the statement of this witness at all • 

. C/.PTf,IN REEL: That -is a question of interpretation· 
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~d the.t is why I Rm put.ting the question. I underste.nd 

thtlt is what the witness SRid. 

GENER/.L REYNOLDS: The Defense must be · .cautious and 

not misquote t estimony. · Now we Mve ~n official interpreter 

here. He used the word "atrocious" r- nd there is no objection 

to your gning bac·k over the testimony wi_th--the w1 tness but 

do npt pervert the -testimony. Confine yourself strictly 

to 
' 

whet the official interpreteT said. 

C/.PTt.IN REEL: · There was no intent to misquote the .. 
witness. The question was asked deliber etely becaus e it 

was our understanding that the actunl words wor e us ed well, 
1-

I will withdraw the question an6 r ephrase it. 
~ 

GENERf L REYNOLOO: Be very CAr~ful ~b0ut the matter. 

It has occurred beforo. 

Q (By Captain Reel) Tell us aga in just wh~t the third 

part of the order saiq. • 

/l In case of a wi thdrti wal precautions must pe t aken so 

as not to -- so there would be no changes in the treatment 

of prisoners or internees and thPt no mistrea tments must 

t ake place. 

Q Now, was that A written order? 

P, Yes. 
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And do you have that order with you? 

I\ No. 

Q What happened t .o it? 

A I had to throw all the papers I had away at the Luton.. 
P.V,' •. Camp No~- l ~ 

Q Did you have it until you got to the Luzon P. w. Camp. 

. No. 1? 

· A Yes. 
,.

Q And why did you throw· it away? 

A There was instructions to that effect. 
1-Q From whom'? ,, 

A From one who is in charge there~ .,,.,---
~ 

Q Somebody in charge ot the prison? 

A Yes. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission i nterrupts for clari­

fication of words. I belie~e he said 11 throw away". Is that 

correct? 

INTERPRFTER OISHI: Yes. 

GENERAL REYNOLDS: Could it also have meant "surrender" 

or "give tip"? because it seems inconceivable that American 

officers would ask pris.oner_s of war to throw away official 

documents when their mission was to capture or gain posses-

sion or
' 

· them. 

MAJOR PRATT: Sir, the word which the prisoner used 

was 11 sutE!ru11 , which means to "discard" or- 11 throw away". 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: , We understand, sir, that the word.. 
can mean as suggested ,bY the Commission: "give up"; 11 sur.­

-~ 
render"; "discard 11 ; "throw away11 ; in other words "ge_t rid 
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of in one way or another" • 

Q (By Captain Reel') Did you at any time either during 

your tri~s to Santo Tomas·, Bilibid, Fort McKinley or at any 

· other time hear any reports o~ cruelty and 111 treatment of 

prisoner·s of war -and internees? 

A No. 

Q At some time 1n ·November did. you know of any orders 

for the transfer of prisoners or war to Japan? 

A Yes. 

Q And as a result ot those orders what happened? 

A One thousand prisoners who 11ere at Cabanatuan were 
\• 

sent to Bilibid. · 

Q And where were they sent to from Bilibid? 

A They embarked from Bilibid. 

Q Under whose jurisdiction was that trip to Japan? 

~ The Third Maritime Transport· Command. 

Q And was that 'connected with General Yamashita at that 

time? 

A No. 

Q Did you have any conversations with General Yamashita 

relative to the amount or food to be given to prisoners of 

war and internees? 

A Besides reporting what I · s·aw of the internees and the 

prisoners of war I have not talked to General Ya!Dashita. 

Q . In December 1944 did you have any orders from General 

Yamashita relative to eva~uating ~upplies from Mani~a? 

A On December 15th of last year I spoke with General 

Yamashita concerning the evacuation o! military supplies 

· from Manila ·and at- :the same·. time received order to that 

_,
' . 

~ 
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erreet. 
Q , And what did you ·do about evacuating supplies trom 

Manila? 

A On Decembe~ 16, 1944 we. commenced evacuating military 
. . 

supplies · to Antipolo to the east, San Jose to the north · and 

_Rosario to the northwest by motor transports and rail. 

Q And how much or the sup.plies were you able to get out 

before ~he Amerlcans took over? 

A About 30 per cent ot those that should have been trans-

ported. 

Q And why is that all that you could get ~out? 

A Because there were no gasolines for the automobile...,-

and rails and roads were damaged by. bombings and guerrilla 

actions. 

CAPTAIN REEL: I think that is all. 

GENERAL REYNOLDS: Cross examination? . 

CROSS EXAMINATION 

·Q (By Captain Calyer) You testified ab~t some prisoners 

of war being transferred trom Cabanatuan to Bilibid. 

A Y~s • 
. 

Q How did they leave Bilibid? 

A They went from Bilibid to the harbor • 

. Q By what means'? 

A I do not remember distinctly right now, but I believe 

that it was by automobiles. 

Q Were you there when they were t~ken away? 

A No. 

Q Was General Ko there? 

A- I believe he. was there. 
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Q Under whose superv1s1bn .were they moved? 

\ . A I do not remember .distinctly, but I believ~ the com~ 

mander of the internment C4DIP dispatched an officer with them. 

Q Who was in c~rge of the movement from Cabanatuan to 

Bilibid? 

A An officer from Cabanatuan Intemment Camp went along 
,; 

with -them. 

Q · Do you know Lieute~ant Toshino? 

A I do not Jmow him. 

Q You ·spoke ot an orde~ with reference to treatment or 

prisoners of.war and internees. 1· 

., 

A Yes, as I said before. 
~ 

Q How much of that or·der came from Tokyo? 

A As I said before, other than the third item, -the .rest 

came from Tokyo. 

· Q When was the person sent to· get gasoline from the 4th 

Air Army? 

GENF.RAL REYNOLDS: The Commission interrupts. Unless 

there is some real _purpose back ·or it, let•s omit the gaso­

line. 

CAPTAIN CALYER: Sir, I am _attempting to show the in­

formation upon which thls witness bases a statement that he 

made in his direct testimony with· reference to the relative 

- condition of the Japanese Army and the internment and prisoner-
,.,.. 

· of-war _camps. I think all this has a bearing. 

GENERAL REYNOLDS: If it has a material bearing you may 

proceed. 

Q (By Captain Calyer) When were you sent to get gasoline 

_____trom the 4~!} Air Army? 
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· A On November 21st am thereafter about seven times. 

Q You ha~ inspected Santo Tomas, ·Bilibid and Fort 

· McKinley prisoner-ct-war or· internment camps on the 20.th 

ot Novemt,er; i~ that correct? 

A Yes. 

Q Did you visit each of those places on the ·same day? 

A On different dq._ys. 

Q On what date did you visit each one ot them? 

A I visited Santo Tomas about November 18th or 19th. 

I visited Bilibid about three days afterward. I visited 

McKinley in the early part of December. 

Q Was that the only time that you visited those camps?.....--

A That was the orµy time. 

Q Do I understam that you never visited any otber 

prisoner-of-war or internment camps? 

A No. I did not visit any other camps. 

Q In December 1944 you were already moving supplies from 

Manila; is that correct? 
/

GENERAL REYNOLDS: Before that question is answered, 

the witness has· testified t~t he visited these prisoner­

of-war and civilian internee camps and made investigations 

as to the ration, but -before we leave that subject we must 

know whether he went into the prisoner-of-war · dining rooms 

and saw the food on ,,....their tables and saw the storerooms arxl 

compared w~t prisoners of war were eating with the_food 

served to the Japanese guards at that time. The mere state·;. 

ment . that he visited the four camps does not in any way set 

him up as qualified to make the statements until we find that. 

out.- . Pl.ease exploi-e 1 t further. 
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All right, s~r. 

Q\ (By Captain Calyer) On. your visits to Santo Toma.s, 

Bilibid and Fort MclCinley did you go into the Qining rooms 

when the prisoners were being ted? 

.. A At McKinley I ·happe.n~d to go t ere when they were just 

preparing the rood' that is' when the food was ready to be ' 

served. 

Q What was being prepared? 

A They had rice together with tried · pot$toes, with some 

beans. 

Q That was in December? 

A Yes. .,,,,..--
Q What was the diet ot the Japanese soldier at that time? 

A Something very similar. 

Q Did you inspect the storehouses at Fort McKinley? 

A . -No. 

Q Did you inspect the dining rooms at Santo Tomas? 

A I went to Santo Tomas after they had already -eaten supper. 

Q Do you know what had ..been served? 

LIEUTENANT ASANO: Hold it! He hasn't finished the 

answer. 

· CAPTAIN CALYER:' . 

tion. 

Oh, I am sorry. Withdraw the ques-

A (continuing) And I visited the warehouse. 

Q (By Captain Calyer) What did you find at the warehouse 

with regard to supplies? 

A They had food stored there , similar to our standards. 

Q What kind of food 1 

A Mostly rice. 
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Q Do you knc,,r what had been served with the· meal before -
you got t"he re? 

A I do not know. 

Q Did you examine or il'l,Spect the dining room at B111bid1 

A ! arrived· at Bilibid after meal al~o~ I inspected 

the ,rarehouse and the Kitchen •., 
Q · What did you find? 

A I round that the rations were the same as those or .. 
the Japanese soldier. 

Q On your trips to these three places did you talk with 

any of the internees about rood~ 

A No. 

Q Were any reports or complaints submitted to you by 

the camp committee at any or these places1 

A. No. 

Q Did you talk with the Japanese officials i~ charge ?t 
the camp'? 

A Yes. 

Q Were they -satisfied with food conditibns 1n their re• 

spective cam~? 

A They were not satisfied.­

Q What was done about it? 

A They requested more rice and more canned goods. 

Q 
,-What did you do about it? 

A I wanted to increase their rica and canned goods but, 

as far as the rice went, -as I mentioned before, they were 

getting the same amount' as the Japanese soldier and I do not 

remember now, but, as far as the canned goods are concerned, 

believe ·! did someth~ng about those. 
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;. 

What did yo1:1 do'l. ,--
· : .. 

A I g~ve instruc~ions to increase the amount of 

canned goods they were to get, but at that time. there 

_ weren't many canned goods· available and what the results of ­

my instructions ~ere I do not know. 

Q Were those increases ~nten~ed for the internees 

or_ftir the Japanese ·garrison? 

A . What I have stated concerns the internees and the 

prisoners. 

Q What c,µmed goods were you supplying to the in-

ternees at that time? 
,; 

A I do not know those small details. · .,,,,,-­
Q Weren't you in charge of supply:yig them? ·-
A I was in charge ot the over-all planning of 

supplie~ for the entire army, and I do not lmow those 

minute details regarding the matter on hand. 

Q When you i~pected Santo Tomas, did you find any 

canned goods there? 

A I do not remember distinctly now whether there were 

canned goods -there or not. 

Q · When you inspected at Bilibid, did you find any 

there? 

A I believe there was. 

Q What? 

A ...--Salmons. 

Q • Salmon? 

A Salmon. - Q How much did you find at Bilibid? 

A-- I believe · there w~re · more than ten boxes • 
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GENERAL REYNOLDS: There wil1 be ·a recess for ten / 

-minutes •. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOU)S: The Commission is in session• 
. . 

. Before yo~ ·1eave the question of food in the camps,. . 

we will recall that the American civilian internees and 

. prisoner~ o! w~r complaine4 abO':lt the ro~d qualitatively, 

that is, that it contained insufficient vitamins and 
.,

minerals, and quantitatively~ that is to say, not_ enough 

to prevent malnutrition and starvation. This witness 

testifi~d that he inspected the .mess hall during tne 
~ 

preparation of a meal at one prisoner of~ camp, 
~ 

which was in Bilibid; and he had nothing to say about 

the quantity, that is, how much per person was being 

served that day in comparison to the Japanese army; 
~ 

nor did he have anything to say about the extent of 

his inspection, ,how long he inspected. 

Will you explore that further? 

CAPTAIN C.ALYER: Yes, sir. 

GENERAL REYNO:WS: Also, if he saw any American 

soldiers or internees, to compare their physical condi­

tion with the: guards. 

CAPTAIN CALYER: Will. you read the last question 

and answer? 

(Question and answer referred to was read by the 

r~porter as follows:) 
' "Q How much, did you find at Bilibid? 

11A I believe there were more than ten boxes. 11 
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(By Captain Calyer) .How many prisoners w•re at 

Bilibid at the time you made your inspection? 

A About 2100. 

Q How much food was being prepared to serve the 

prisoners at th~ time that you were there? 

A Do you refer to the entire · prisoners? 

Q . - How ·lDUch too~ was being cooked for· the meal tor the · 

prisoners at Bilibid when tou were there? 

CAPTAIN REEL: Sir, I beiieve the d\f'fictilty comes 

from the fact that the q~estion is asked about Bilibid. 

The test~ony or the witness was,, that l}e was at McKinley \• 

when food was being prepared, and at Bilibiµhere was 

no such preparation. 

GENERAL REYNOLDS: That is correct; it was McKinley. 

CAPTAIN CALYER: That was my memory, too, but the 

Commission had asked about Bilibi·d. 
' 

/ GENERAL REYNOLDS: Fort McKinley was · the correct 

place. 

CAPTAIN CAL YER: I will ·withdraw that question. 

Q (iy CaptainCalyer) What was the date or yo~ in-

spection at McKinley? · 

A It was about December 2nd. 

Q Did you find any canned- goods there? 

A I do not remember distinctly whether I saw cmned 

good~ or not. 

Q What was being cooked tor the prisoners when you 
. . 

made your inspection at, McKinley? 

...A Rice and tried potatoes, and there was a little 

beans aaded. 

3238 



CAPTAIN CALYER: What was the last part of that · 

answer? 

(Answer read.) 

Q • (By Cap,tain Calye;r) How many prisoners were at 

,.McKi~ey at that time? 

A About 300. 

Q Hoy1 much .rice WU being prepared .to~ that meal? 

A Since there are three kettles cooking, I assumed 

that it must have been about ·trom half a sack to one sack. 

Q -How much was in a sack? 

A There are two kinds or sacks: 50 pounds and 100 

pounds. 

Q Which kind do you refer to? 

A I am referring to the 50-pound sacks. 

Q Do I understand you to mean, then, that about 25 

pounds of rice was being prepared tor 300 people? . 

A I was referring to amount of rice from 50 ' to 100 

pounds. 

Q That is what you meant -when you said "hal:f a- sack"? 

CAPTAIN REEL: Sir, the testimony was one-half to 

one sack. 

THE WITNF.SS: ~(Through Interpreter Oishi) One 

sack usually contains about _100 pounds, ~o halt a sack 

would be 50 pounds. 

,.. GENERAL REYNOLDS: We are getting rather involved. 

Let us go back and see what the witness really said about 

those facts. 

As the Commission recalls, he said there were two 

~ kinds , 50-pound and 100-pound sacks, but tha kind he w.as · 

3239 

http:WITNF.SS


,,,,---
r~fentng. to was the 50-pound ~aek. Now let us see what 

!:e· really said. 

And further ·, that he saw cooking there trom one-
' 

half a SO-pound sack to a tull sack. 

Now let us see what he really said. 

(Portion ·of the record referred to was -read by the 

reporter as follows:) · 

"Q How much rice was being prepared ·ror .~hat .. · 

meal?' 

~'A Since there are three kettles cooking, I 

assumed ~that it must have 
• 

been about 
l"

from halt 

a sack to one sack• ....--

"Q Ho" much was 1n a sack? 

"A There . are two kinds o! sacks: 50 pounds and 

100 pounds. 

"Q ·Which kind do you refer to? 

"A I am referring to ' the 50-pound sacks." 

GENERAL REY?;OLDS: · That would seem to settle tha.t 

question. Let us proceed.
' 

CAPTAIN CALYER: Does the Commis s1 on wish anything 

further about the quantity or quality of the food being 

prepared at that time? 

GENERAL REYNOLDS: Just 
/ 

~or ·curiosity, I would like 

to lmqw how long he was in the kitchen making this in­

spection. 

CAPTAIN CALYER: Yes; I was coming to that point, 

sir. , 

Q (By Cq, tain Calyer) How long were you in the 
_Q 

-

.J 

.. 

kitchen ·at Fort McKinley making this -inspection? 
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A About: 1~ minutes. 

Q How long was your . inspection at Bilibid? 

A About 20 minutes. 

·Q Was your inspection of the kitchen at McKinley the 
. 

ent~re inspection that you made there? 

A I inspected-the latrine. 
_, 

Q How long di~ your entire insP3ction at McKinley 

last? 
·' 'A About 40 minutes. ... 

·... ' . ::If!, 

Q How long ,vas your 1.napection at Santo Tomas? 

·A It v,as dar!c then, so I inspected for about 20 

minutes, 

Q During ~ny orthese inspections, did you observe 

the internees? 

A At McKinley I observed some, but other than that 

I wasn't able to observe them. 
' ' 

Q How did those whom you observed at McKinley compare 

in physical appearance with the J~ anese guards at 

McKinley? 

A · I thought it was similar. 

Q How did you happen to make these inspections? 

A As I stated before, in the early part of November 

I was ordered to make an inspection tour concerning the 

shortage of rice and other food supplies. 

Q Weren't you the staff officer in charge of prisoner 

of war affairs? 

A I was in charge of provisions and medical supplies, 

as far as the prisoners were concerned. 

Q Is that all that you had to do with p~isoner of war • 
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camps? -A That is correct. 

Q, Did you have the same duties -with respect to 

internee camps? 

A Same. .1 

Q Was that with regard to ·a11 prisoner of war and 

· internee camps in the Philippines? 

A Yes. 

GENfltAL REYNOIDS: The Commission interrupts. We 

feel the benefit ot tnis testimony from this nitness has . 
about run out, and inquire i/ · there is anything of real i-

material value still to be extracted trouvhim. 

CAPTAIN CALYER: I believe there is, sir. 

GENERAL REYNOLDS: What is it? 

CAPTAIN CALYER: If I remember correctly, a pre­

vious witness, General Muto; testified that the present 
. ' 

witness was the staff officer in charge of prisoner of 

war affairs. I am simply attempting at this point to find 

out which of .these statements is correct. 

GENERAL REYNOLDS: Very ,1ell. Proceed. 

CAPTAIN CALYER: Is there a question pending? 

(Last question.. and answer were read by the reporter 

as above recorded.) 

Q (By Captain Calyer) w If General Muto testified that 

you were the staff officer in ch~ge of prisoner ot war 

affairs, was your duty restrictea as you have just stated? 

CAPTAIN REEL: , Sir, we object to that question. 

We haven't yet found the place in the testimony. 

CAPTAIN CJi. YER: .Page-3076 • 

. 3242 



CAPTAIN REEL: Thank you • . 

GENERAL REYNOLDS: Does Prosecution have the -testi­

mony before them? 

CAPTAIN CALYER: . I do not, sir. It ,vas just t'ur­

nished me. 

CAPTAIN REEL: Our _recollection·, sir, is that that 

statement was not made; that General Muto stated tha.t this 

officer ·, on his request, made the inspection, but not that 

this officer was the star~ officer in charge of prisoner 

of war affairs. 

GENERAL REYNOLDS: Let us waiVE!, the point until both 
. 

Prosecution and Defense can study the record, aruvwe will 

know what we are talking about. Let us go on. 

Q (By Captain Calyer) You did have charg~ then , of 

the supply of food and medicine for prisoner of war camps, 

is· that correct? 

A Yes. 

Q. And these inspections were made on special order of 

General Muto? 

A Yes. 

Q Was ·there any other officer vrho made inspections 

of food .conditions at these camps? 

A No other beside myself. 

CAPTAIN REEL: Pardon me, sir. 
_.,. 

Could that be interpreted, "!There w~ no subordinate 

officer under me to do that"? 

Sir, we have~ record, page 3076. Apparently 

General ·Muto did. st,te on that occasion that he was staff 

of~icer in charge of prisoner of war affairs. 
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G~ REYNOI.DS: In other words, the objection 

· · of counsel 1s now withdrawn? 

CAPTAIN REEL: It 1s now withdrawn. 

·oENERAL REYNOµ>S: Proceed. 

CAPTAIN CALYER: . May we have the last -question and 

answer,. read? 

(Question and answer read.) 

I ' 
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I 

Q General 'Muto testified that you wer~ the statt 

offi_cer in c~~e or prisoner of war affairs. Is that 

statement correct? 

A Yes. 

Q And ·yet the oni inspections you made were those 

which you have ·testi!ied to, is that correct? 

·, A I could not make an inspection before. 

Q Whose stai'f were you on? 

INTERPRETER OISHI: · There is a correction. ·.. 

"I could not make any inspections after that." 

1Q (By Captain Calyer) Why not? -

A Since that time I have been to ~t McKinley only 

once due to gasoline shortages and due to operational 

preparations. 

Q Didn't you testify that you were stationed at Fort 

McKinley until the 5th of January, 1945? 

A Yes. 

Q Weren't you somewhere in the vicinity or Cabanatuan 

in the latter part of January or early par.tor February, 

1945? 

A Yes. 

Q But you never visited Cabanatuan, is that correct? 

A I did not go. 

Q Whose staff were you on? 

A I was a staff officer for General Yamashita. 

Q I believe at the beginning of your testimony this 
. I . 

morning you said ~hat your job concerned supply and 

transportation. Was that statement correct? 
_q . 

A Yes • 
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--

Q And ycur duties, as start officer in charg• of 
. -

prisoners or war attaira, wer~ additional, is that also 

correct? · 

A Yes 11 • 

Q Which ·was your primary ,du~? . --

A Supply a.nd transportation tor operatic~ purposes. 
-

-Q For operat1Qnal purposes only? ..... 

A Not only that; tha1: is my principal duty. 

Q_ Where does General Kira tit into the picture?. , 

A General Kira ' had charge or buying military supplies
l" 

- and ·clo~hing and the handl"ing of s~pplies coming from 
.,,,--

Japan, and the distribution or supplies to the troop1. 

CAPTAIN CALYER: !'.hat is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) _What Army wrt or group had 

charge of prisoner or war camps? , 

A It was under the direct command or the commander or 

the line or communicati~ns, who was the commander ot the 

prisone_r o·r . war · camps. 

Q And that 1, separate and distinct from the 14th Army 

group, _is it? ~ 

A After General Yamashita came to the Philippines it 

was under the 14th Area Army. 

--Q Was that ·after Marshal Terauchi left in November of 

1944? 

A I think this :was before. 

Q Who was the officer of the Hei Tan who was 1n charge 

-~of p~isoner or war camps until January 1, 194,? 

A The line of COIDDlWlications commandcn- w~. Genera Ko-.----

~ 3246 
.. 



. . 

A~ a priso~er or war ·commander Lieutenant. 'C~lonel ~ayaahi 

was representing General Ko, and after General Ko bec&D)e ~ 

line or communications commander tha~ happened. 

Q And before General ·Ko became commander or the Hei 

Tan, ·who was in charge ot prisons? 

A It was Lieutenant General Ko. 

Q ..And would Lieutenant General Ko make the ord~y 

inspections or the prison campa? 

A Yes. 

GENERAL. REYNOLDS: We will recess for ten minutes. 
. . 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session• 
.,,,-

You may proceed. 

Q (By Captain Reel) Before January 1, 1945, on what 

office rested the primary responsibii'ity of administering 

and inspecting prisoner of war camps? 

A · The prisoner of war camp commander. 

(Whereupon the following answers were given through 

Interpreter Lieutenant Asano.) 

Q (By Captain Reel) What was his name? 

A It was Lieutenant _General Ko, and after him Lieu-

tenant Colonel Hayashi. 

Q Did you ever live at Cabanatuan? 

A No. 

Q One more question: On your inspection trip to Fort 

McKinley, when you saw a meal being prepared, how many 

pounds of rice did you se, being prepared for that meal? 
' A Approximately anywheres from 50 pounds to 100 

pounds. 
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. 

~ , IN REEL: H., turtber questions, 
_, 

GENERAL REYNOLD.7': Is_.there anything ot moment that 

. the Prosecution wishes to b~ing out fl-om this witness? 

CAPTAIN .CALYER: Just one more question, it the 

·commission please·. 

GENERAL REYNOLDS } Very _well, one more question• ., 
ltECROOS .EXAMINAXION 

Q (By Captain Calyer) As General Yamashita•s start 

otticer 1n charge ot prisoner of war affairs ·did you 

receive reports ot inspections of prisoner ot war and 

internee camps :f'rom -General Ko? ~ 

A Yes, I had. 

Q What reports did you receive? 

A The report was regarding sanitation, food, and 

disciplin•, and the geJleral facilities. 
,-

Q How frequently were those reports made? 

A It was a monthly report; once a month only. 

Q ·What did t~ey indicate with re~erence to conditions 

in prisoner of war camps in November and December, 1944? 

A . I didn't receive the November report until December. 

However, in November the reports were about the same as 
' that as what I saw during my inspection tour. 

Q How about the December report? 

A Due to the withdrawal of various troops at the 

latter part of December and January, the early ;,art or 

January, I gid not receive any reports from the P. w. 
·camp commander. 

Q Did you receive one for January? 

A No. --

• 
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Q Was it only the report tor the ·month ·ot November that 

you, in fact, receive~? 

A I received reports for October and November only. 

Q Wha~ was the report for October? 

A There · were no special -matters that I rememb•r now. 

CAPTAIN CALYER: That is all, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The_,Commission has one question. 

EX~NATION ON BEHALF OF THE COMMISSION 

Q (By General Reynolds) While the witness was actj.ng 

on General Yamashita's staff' on prisoner of war matters, 

we wish. to know whether any ot the complaints filed by 
~ 

American prisone~s of war and civilian internees were 

brought to his attention. 

A No, I haven't. 

Q Did General Yamashita's orders require that such 

complaint_s be forwarded to his headquarters? 

A Yes·. 

Q As staff officer did you consider the overall 

responsibility for prisoner of war camps and civilian 

internees squarely on General Yamashita? 
. . 

A I believe that the m·ost responsible person is the 

commanding officer of the prisoner of war camp. 

GENERAL REYNOLDS :. Does the Defense have anything 

further? , 
CAPTAIN REE!r: No. 

CAPTAIN CALYER: May I ask just one m0re _question, 

sir? 

GENERAL REYNOLDS: Yes. 
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Q (By paptain Cal~er) '110 pr•pared .the regulations 
1 

regarding the· conduct ot prisoners ot war and civilian 
• ~ I t • . • 

. - internees . in the camps? 

A The regulations per~aining to the conduct in 
' · 

. prisoner ot war camps was imade by a discussion be~ween 

the camp commander and: the· 9m1t~••, and that is 'tI!Y 

understanding. 

Q Were t~ey approved by any higher authority? 

· A I don't remember, but probably it was so. At the 
.. 

t~e of my arrival things we?"e put into practice ~ready, 
., 

and· those things were .dec~ded long betore my arrival... .,,--
Q As start ottiaer 1n c barge ot prisoner ot war affairs 

did you ever inquire what regulations w~re in ettect1 

A Matters pertaining to the conduct within the P. w. 
camps were the responsibility or the camp commander, and 

I didn't have much to do with what ,was going on within the 

camp. 

Q Did you_ever inquire what thQse regulations were? 

A Since those regulations -were made by the inmates 

themselves I didn't think I should say or do anything about 

it. 

Q W~ll you answer t;he ·question; please, whe~her you 

inquired what \he regulations were? 

A No·. 

Q Do you lmow who prescribed regulations with r~gard 
. . 

to the .punishment or civilian internees 
'
and prisoners ot 

war? 
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· ~AIN CALYER: That 1s . all. 

FURTHER EKAMINATION ON BEHALF OF THE COMMISSION 
- . 

Q · (By General Reynolds) Who did the .Japanese Gove~n-

ment, the Japanese High Command at Tokyo, hold responsible 

for the administration· of prison~of war and civilian 

internees? 
\ 

INTERPRETER ASANO: ·W11 you read the question? 

(Question read.) 

A Prisoner of war commander, . the. camp commander. 

Q (By Ge~eral Reynolds) Do you mean to tell me that 

the Japanese High Command in T"okyo held that General 

Yamashita did not have complete responsibil_ity .for 
. .,,,..,.-

prisoners of war under his cont~ol? 

A No, I did not. 

Q What did you mean? 

A Direct responsibility with the prisoner of war camp 

commander. 

GENERAL REYNOLDS: Read the original question and 

ask the wi"tness tq be very care:f'ul. ~ answering it fr~kly 

and fully. If the _Interpreter wishes to do so he might 

~ite the question out. 

(Question read .. ) 

THE WITNESS: I believe there are some responsi~ilities. 

Q (By General Reynolds) What is that responsibility? 

A As ,fo~ carrying out the .orders, that was the 
. . 

responsibility. of the prisoner of war camp -commander. 

However, the overall respo~sibility lies in the Army ·· 

commander. 

-- Q- Who -was- responsible.. f.o_r_the g@l:Q c ·ommander ~arrying 
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out the· order-a? 

A First, there was Lieutenant General Ko, and afterwards 

· it was Lieutenant ..Colonel Haya·!Jhi. 
f 

Q And af"ter that who was it? 

A That is all. , 

Q And abov~ LieutenanT" Colonel Hayashi and Lieutenant 

General Ko, who was then responsible to see that thg orders 
~· 

of Tokyo were carried out? ... 
A The next responsible person is the COJDD18.!1c\1ng o _ _-.f'icer 

of the line of communications unit • 

. Q Who is the next one? 
~ 

A Af'ter that the re.sponsible person was myself', who was 
.,,,,-

a member or the stat-f 1n charge or the P. w. arfairs! 

Q And who was next? 
.. 

A The next person, the next responsible person, is the 

chief-of-staff. 

, Q And who was next? 

A And the next resp~nsible person is -the commanding 
.. 

_ofticer ot the 14th Area Army• 

. Q What was his name? 

A General Yamashita. 

Q ~ Of all the people he has named who had responsibility 

tor the prisonel$of' war and civilian internees, which or 

them vras responsible to Tokyo for their administration? 

A I believe it is the 14th Area Army comm8:f1der. 

GENERAL REYNOLDS: Why should he believe it; doesn't 

he know it? 

THE WITNESS: Since the prisoner or war camps are 
_. .,__~ 

·-~-==--==.=::tL. _co_~~_e_r, _and_sin& most 
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. . 

.of the\ a9JD1nistrati~e matter~ ~o through ~he Ar.my commander, 

I be11i ve it is his responsibility. 

GENERAL REYNOLDS: Any further questions? 

CAPTAIN REEL: Yes, I have a · question-•. 

· FURTHEll REDIRECT EXAMINATION 

Q (By CaptD.in Reei) . · And who was next in command above 

General Yamashita? 

A Ma-rshal Terauch1·. 

Q And did all your CODlDl\lllications to Tokyo go through 

the Supreme S outhe_rn Commander, Marsha 1 Terauchi? 

A Reports pertaining to p~isoners were sent directly 

to Tokyo, to th~ office ot informatio~ for prisoners. 

Q And reports from Tokyo, did they go throu.gh,....Marshal, 

Teraucl:i, the Supreme Southern Commander? 

A I. believe they came direct. 

Q Did reports other than routine reports have to go 

thro~h the Supreme Southern Commander? 

A Yes. 

Q · And did reports other than mere routine reports 

coming from Tokyo go through the Supreme Southern 

Commander? 

A Yes. 

CAPTAIN REEL: Tha.t is all. 

GENERAL REYNOLDS: The witness ·1s excused. 

(\\"jtness excused.) 
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CAPTAIN REEL: · It the Comm1ss1~ please, Defense 

has reference t.o 'Prosecution's Exhibit No. 238, a statement 
. . 

of General Shiyoku Koh. · By putting -in this statement the . . 
Prosecution, i~ ettect, makes General Koh its witness • . There 

are in this statement, the CoDIDission will recollect, -some 

57 pages. · It is quite_complete. In tact, it is too complete; 

it has extranaous matter in it.• 

At the time or its introduction the Defense was ·ottered -.. .,. 
the opportunity ot bringing to the Commission's attention . f 

portions of this statement when it should bftcome material 

to do so. We should like at this time to call the~ Commis-
., 

sion's attention to such portions of this statement as we 
. .,,,.,,.-

deem material,. to the issue . ...... 

GENERAL REYNOLDS: In order to maintain the continuity 

we should like to have it taken up page by page, the Defense 

pointing out -any significant parts it wishes to do. and ~he 

Prosecution pointing out any significant parts they wish to 

do, being caref\11 on both sides to get the· real significant 

matters. Then we shall -have the whole picture at one · t1me 

and it wpuld be better. 

CAPTAIN. REEL: Yes, sir. 

GENER~ REYNOLDS: Start right in with page 1 and go 

right through it. 

CAPTAIN REEL: Is ·the Prosecution ready with a copy 

of the statement 'to follow that procedure? 

MAJCR KERR: We have a copy, sir. We, have a copy 

ot the statement. 

GENmAL REYNOLDS: O. K. Start at page 1 and go 

right thro,igh. 
. <, 

. .--
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CAPTAIN REEL: Startin« on the first page, which is 

numbered 189: 
. 

"SHIYOKU KOH, after having been· duly sworn, testified 

. at New Bilibid P-rison, Mun,t~upa, Rizal, P. ·1., on 1, j, 4, 

8 and 9 October ·1945_, as follows: 

11 Q What is your full name? 
. . 

"A · Shiyoku Koh. I am ot Korean descent am a Japanese 

national. 

"Q What 1s your rank 1n the Japanese Army? 

"A Lt. General. ,-
"Q How long have you been in the army? 

__,.,,-
"A 30 years." 

* •• * * * • 
11 Q When did you come to the Philippines? 

"A March, 1944. 

· "Q What was your position here in the Philippines? . 

"A I came to assume the post or commanding general 

of war prisoner camps at which post I remained until the 

close or December, 1944." 

On the next page, 190: 

"Q When you were- in charge or war_ prisoner head-

·quarters, were you also in ehar.ge ot civilian internment 

camps'? 

"A Yes. 

"Q Who was rour ~d1ate s·uper_ior in the Philip-

pines? 

"A At the beginning, the commander-in-chief of the 

Japanese forces in the P-hiiippines, the 14-tlLArmy. Group_._ _ 
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. "Q wro·was t~t? . 

11A General Kuroda. 

11 Q, When did he leave'? 

11A I believe he left at the beginning ot October, 
-· 

194·4. 

"Q And was succeeded by Yamashita. Is that right? 

"A Yes. , 

"Q Was there anybody else hel'e in the Philippines 

who could give you orders except the top O()mmander? 

·"A At the b_eginn1.ng only General KUrod~, ~ later 

on ·the -chief of the commissariat became my immediate su-

perior. 
., 

11 Q When was this? 

11 A Since J-une , 1944. 

11Q What do you mean by chief of commissariat? 

"A He takes charge or affairs relating to supply 

of arms· and ·ammunition and provisions too. 

"Q What has that to do with war prisoners? 

11 A I believe this was the reason: When that supply . 

corps was establi.$hed in June, 1944, all matters coming 

under teneral administration.came lµlder the jurisdiction 

or the chief .of -.the supply.~corps ·_am ·.,matters '" relating .:. to 

war · prisoners·-were ~· considered.. as.:matters ·_coming ~.imdef:: 

geaeralr.afltilinistrat O • 

'!Q At that" time you had two · ·superioJ;s ·, the chief . 

of .this s~pply section arxi the commanding general~ Is 

tha-t right? . . 

11A My immediate SUJ:erior after June, 1944-~~ 

· chief of supply and just above him was the commander-in­

---c li:fef. 
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"Q o/twas the name of .the ~hiet or the supply 

section?· 

1 , 11A Lt. General ~kkaku Shfmono. 

"Q Haw long was he in that position? · 
. 

"A - He stayed in his position r~m June, 1944 until 

the ~nd of the year· 1944. 

11 Q Where did he go tl'len? 

"A He '{as transferred to the headquarters of the 

Eastern_Japanese Garrison. 11 

On the next page, page 191: 

"Q Who followed him in that job? 

"A I became his successor and held the position 
.,,-

until I surrender·ed. 

11 Q Who became your successor? 

"A As no general was appointed as my successor, the 

senior of my junior officers became acting chief. 

· 11 Q Was that_Colonel Hayashi? 

"A Yes, Lt. Colonel Hayashi. 

"Q · When was the last time you saw him? 

"A January 3, 1945'. 

"Q Do you know what_happened to him? 
. 

"A Colonel Hayashi was reported to have been killed 

in action east of Manila." 

II_Q Was the Navy under a separate command until the 
,.-

American landings -here? 

"A The Japanese army and navy had independent com-

mands. 

"Q Was that true up to the end? 



"A I have no accurate intol"Dlation. 

"Q Did· you get any ·orders directly from Tokyo? 

11A No, but I received orders through channels coming 

outor Tokyo. 

"Q Where did they coma .from in Tokyo? 

"A From~the war ministry. 

"Q What branch? 

,..,.A Bureau of PN Intelligence and .the War Prisoner 

Administration." 

-On the next page I see no questions that are material. 

On the next page I see no questions that are material. 
.,,,-

On the next page, which is 194, I see no questions 

which are material. 

Ori the next page, 195, I see no questions or answers 

that are mterial. 

On the next page, 196, I see no questions or answers 

that appear . to be neterial. Or on 197. Or on 198. 

GENERAL REYNOLDS: Are you prepared to go ahead swiftly? 

Is it nerked out so that we .--

. CAPTAIN REEL: Yes, sir. I have some here on page 199. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: They are mrked. 

On page 199: 
11 Q Were all PNs in the Philippines kept in these 

three camps?. 

11 A Yes , at least while I was in command. 

"Q HCM' many FWs were there ' here? 

"A At the time of my arrival there were around 

-.-. 10,ooo~ 
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"Q Am the rest had. been shipped elsewhere? 

"A · According to my information there were around 

17,000 to 18,0<Y' PWs at the begi~ing but then they started 

shipping them to Japan, so tha.t when I came there were only 

10,oon. A 

"Q Did any prisoner.s get shipped ·out after your 

arrival? 

11 A ·Yes. 

"Q How many? 

"A Since my arrival so many PWs were sent to Japan 

that at the time I 
. 
resigned the post in .,January, 1945', there 

were only 1,3-00 left. 

"Q Who ordered these prisoners sent to 
"-

Japan? 

"A Orders from the ]Uni~try of Waz:. 

"Q Fro~ the war prisoners headquarters in Tokyo? 

· "A From the PW Administration. 

"Q How many shiploads were sent? 

"A I do not remember quite clearly but every time 

the prisoners were shipp~d -only one shipload was sent at · 

a time except once when two shiploads were sent. 

"Q Do you remember the_,, approxi~te dates of these 

shipments? 

"A No. 

"Q How many were in Cabanatuan Camp when you came? 
,, 

"A Around _4,ooo. 
"Q. How about in Davao? 

· "A Around 2 ,ooo. 
11Q How about tn Old Bilibid? 

"A 700 to Son in the hospital. The rest were ...,, 

.. 



dispatched to the army and the navy 'far the construction ·ot 

a.irfi~,lds and loading and .unloading or nanl ships. 

11 Q Who detailed them tor such work? ~· 

"A By order ot the commande~~in-chiet ot the Japa­

nese forces in the Philip-pines. None were dispatched after 

I came, as al; ot them that were needed had been assigned 

to such woTk a~eady. 

"Q At the end how many -were lett in Cabanatuan? 

"A I remember there were ,oo lett. 

"Q How about at Old Bilibid? 

"A Around 80<\ 

"Q How many internees were in Santo To~ s? 

"A Aroupd -4,000. 

How many were there at the end? 
I 

II A At the time ot my arrival there were around 
. . 
4,'500 civilian intemees confined in Santo Tomas but the 

place was too crowded · so some were transferred to Los· Banos 

and at the time I left the position there were 4,000 civi­

lian internees lett in Santo Tomas. 

11Q How about in Los P.-.mos? 

11 A At the time of my arrival there were only 1, 500 

civilian intemees confined in Los Banos but later on it ,. 
was increased to 2,,00. 

"Q And 
/ 
at the Baguio Camp., how many? 

"A Less than 5'00 at the time of my arrjval. 

11Q Was it closed up? 

"A When the Baguio Camp was closed by the end of 

December, 1944, there were 460. 

- uQ - And where were --those ~nternees s~nt?-



.. 
~ 

11 A They were -brought to Old Bilibid. Old Bil1b1d 

was divided into two sections: that part of it facing 

Azcarraga Street was used to confine PWs as before and 

the backyard enclosure was used for conf~ntng non-combatant 

civilians. J 

"Q Who appointed ·the command.ant for each camp? 

"A I did. · 
' 

"Q Were these commanding officers fJyer, ~embers of 
. f 

too militarypolice? 

11A No. 
1-

' 

.. 

t 

• 
. <) 

~ -~~ ----------

,, 
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.No further matter on that page. Nor the next. · -
Nor the next·. · Nor 204. Nor 205', 206, 207, 208, 209 .• 

On page ~10: 

"Q Wlier~ did y01;1· go after you left your post_in 

December, - 1944? 

"A I was promoted to chief of supply and general 

administration. 

"Q Ho,v long did you stay there? ·.. 
"A Until I came do,·m to surrender myself. 11 

• * * • • • 
"Q Bow long did Old Bilibid operate as a war ,.,,.,,-

prisoner camp? 

"A I do not know when it began to be used as such 

but when I arrived in the Philippines Old Bilibid was 

already being used as a prison camp and it remained so 

until the last days of the occupation. 

"Q Who was the commanding officer at Old Bilibid 

when yo~ came? 

11A This Old Bilibid Prison, at the time of my 

arrival, was used a~ a hospital attached to the PW ~amp 

headquarters and,nobody was there except PW patients, and 

the chief of the hospital then was surgeon Capt. Nogi 

whom I mentioned previously. 

_,,. "Q And Nogi ,vas their doctor during the entire 

time that you were in office? 

"A I do not remember quite ,;1ell the date but Old 

Bilibid was converted into a PW camp some time in 

October, 1944, and Major EbikQ was appointed chief of 



...,._ 

hosp.ital. Capt·. ~og1, however, continued to ·be the orrfur 
in charge pf affairs relating to medical care of pri~oners. 11 

Nothing further on that page. 
~ 

Nor the next. Nor 

pages 213, 214,' ·215. 

·A~ ·the bottom of page ~J.6: 

"Q Were the shipments or· prisoners of war to ·Japan 

- .. by your order? 

"A By the order of the War Ministry. Before June, 

1944, the orders went di~ectly to the Commanding Gen~raI 

in the Philippines and from him to the chief of the PW 

Administration. From June to October, the orders Vftlnt from ., 
T~kyo to Southern Army Headquarte~d then directly to 

the chief of -supply a.nd administration. Beginning in 
L . 

' . 
November, 1944, the orders went .from Tokyo to Southern. . 

Army Headquarters to the Commanding General in the 

Philippines to the chief of supply and general administra­

tion. 

"Q Who in the Foreign Off.ice or War Office ordered 

that, would that be -the head of the war prisoners bureau? 

"A Head of war prisoners administration." 

GENERAL DONOVAN: May I interrupt. What are you 

talking about now? Movement of pr~soners? 

CAPTAIN REEL: . Yes, sir. 

GENERAL DONOVAN: · That's all. 

CAPTAIN REEL: The original question was: ''Were · 
' 

the ~hipments of prisoners of war to Japan by your order?" 

"Q Do Y.?U r·emember when the order came to ship all 

prisoners to Japan? 
.<, 

, · 

' ... 
t!; 

' • :; 

of war prisoners ha~ already started_______._"A 

I 
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,,,--­
when I came ·and I do not know when the movements began. 

"Q But did they have definite orders .from Tokyo? 

"A · Yes. 
. 

"Q H~~ about the ships they. were carried on, were 

they ~der the control of _the army or the navy? 

"A A great· majority of the ships used tor transportinf 

Ff~s--were army ships but at times they used navy ships. 

"Q Who would be 1n command of these army sh_i.ps, t!,ie & • 

~ ' . ; 

commander 1n the Philippines? 

"A . In the Philippines there was established a mari-
1· 

time transportation headquarters of the army which was in 

command of these trans~orts •.,,..,.-

"Q Was the head ot that unit under the Commanding 

General of the Philippines? 

"A No. He did not receive directions nor instruc-
.' 

tions from General Yamashita. 

"Q From whom did he get instructions? 

11A This maritime head4uarters received direct orders 

from Field Marshal Count Terauchi. His jurisdiction was 

limited to work performed by that martime head4uarters 

in a specified aree. That area included the Philippines 

and the southern seas. He was the supreme commander or 

the south seas' region and Yamashita was under him. II 

Now, on the next page, page 218: 

"Q Did you ever. see the prisoners' ships while they 

were being loaded to go to Japan? 

11 A' Yes. 

"Q How.- many ·shiploads.did· you see1 ' <) 

"A ,- or 6. .. 

"Q W~t were .they, passenger ships or freighters?· 

"A ·sometimes passenger ships .but mostly freighters. 
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"Q How large were . these ships? 

"A Between 3000 to ?000 tons. 

"Q Did they als~ carry fzreight going to Japan in 

addition to prisoners? 

"A Yea. They did carry freight a.t1d they might have. 

carried Japanese army. or oivllian personnel also. 

"Q What kinds of freight were. loaded in these 

ships? 
' ...

"A I do not know. ' . ;."" 

"Q How many prisoners went into each one of these. 

3000-ton freighters? r-

"A I forgot
., 

the number but the same space allotment ..,-
as for the Japanese army. 

"Q Did they have beds or bunks er berths? 

"A No, the men slept on the floor. 

"Q How w~s it that you went down there_to .see 

these ships? . What interested you in that? .. 
"A I felt that at that time the space was inadequate 

for the men and, I wm ted to make .more space but 1 t was. 
. ' 

controlled by the military transport service and I could 

· not do anything. 

~"Q Yes, but why did you happen to come down to ·see 

those prisoners? 

11A Those prisoners were under me and I had an.. 
interest in how their condition was, and also to bid 

farewell to them." 
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Going now, sir, ·to page 22+ at the bo.ttom, after 

naming the six prison camps: 

"Q You have named six camps. Were those all the 

·camps operat1~ under your control? 

"A Yes. 

"Q Who was the Chief or start when you came? 

·11A Lieutenant General Wati. 

"Q What was his first name? 

"A Takaji. 

"Q When did he become Chief or Start? 
\• 

.,. "A I do not know. 
.,,,­

"Q When did he leave his post? 

11A Some time 1l'l June, 1944. I am not sure or ·the 

date. 

11Q Do you lmow where he went? 

"A He became Assistant Chief of Starr of the 

Imperial Japanese Southern Army. At that time,_SoutheTn 

Army Headquarters had moved to Manila. 

11Q Was Field Marshal Terauchi actually in the 

Philippines in June, 1944, when his headquarters moved 

to Manila? 

"A Yes, and General Wati became his Assistant 

Chief of Staff. 

11Q When d1d · Count Terauchi come to the Philippines? 

"A Some time in June or July, 1944. 

"Q When did he leave? 

11 A I am not sure but it was some time 1n October 

or November~ 1944. · .<.t 
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~ •i, I had · been told that Count Terauchi 'moved his 

headquarters to r aigon, French Indo-China. 11 

t t the bottom of th~t pAge , sir: 

"Q Was KurodA in command of all army forces in the 

Philippines when you c~me? 

"A Yes. 

"Q ·:Did he have command or army a ir forces also? · 

"I. No. 

"Q 1,Uho WEIS in comI!land of those ? 

"A Lieutenant Gener ?.l Teramoto whos e firs t name I 

do not know. 

" Q Do I underst c1 nd t M t Kuroda could n~t give 
~ 

orders t o Gener a l Ter amot o concerning tho use of ar my 

air f orces here? 

"A No, he could not. 

"Q To whom W?. S the air forces gener a l r esponsible? 

"A He was directly under Fie ld Marsha l Terauch~. 

"Q ro Ter Buchi WP S in command of a ll army And air 

forces? 

11 / , Yes. 

''Q How a bout the na-vy, was Ter auchi in command, 

too? 11.1E1 s it not Gener a l Terauch1 who commAnded tho nave ..l 

forces here in the -Philippines at the time you were here? 

11 /, The best information on this c11n 'bo obtained 

from Vice-/rdrniral Okawachi 11 --

GENER/ L REYNOLDS: We have had such' a conclusive 

StRt emcnt as to the COl11I!l?.nd responsibility in the 

Philippines that it 1s hardly necessary t o r e~ d excerpts 

pertaining t o that subject. 

3267 

http:COl11I!l?.nd


---------

CAPTAIN REEL: ~es_, sir. I .will not read any parts 

· ' having to do with command unless I reel that there is 
- ' 

something n,w or important that can be added, 

This matt,r has. been take~ ·up betore, but I think 

it adds to have this particu.lar bit or corroboration, slr. 

This is at the ~ttom or. page 226: 

"Q I asked you before and I now ask you again it 

you remember that -atter the American landings in _Luzon 

General Yamashita wu -in control or all the Japanese 

forces here. 

11A In matt~rs c;,f importance he received orders 

trom his superior, Field Marshal Count Terauchi. In 
addition to the army ground forces, ~s of January l, 194,, 

all army air forces came under the supervision of General 

Yamashita apd as far as land operations were -concerned 

marine and navy forc_es came unde~ his control. The naval 

air force ~ght· not have come under his command. 

"Q In other words, · any navy and marine forees "' 

fighting on land would be under General Yamashita•s 

command? · 

"A General Yamashita exercised his control over 

naval and marine forces as far as fighting Qn . land was 

concerned. For administration they were under the navy, 
but the tactical command was under General Yamashita." 

-Now at the bottom of the next page relative. to pre-

vious questions which describe instructions on how to run 

camps: 

"Q When you came did you find thesf3 orders 'in • 

written -form' ·' -- .. .. . 
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·. I had ~ etter · re~d the previous· question: 

uQ Did the war prisoners bureau in Tokyo give you 
\ ~ . , 

specific· instructions on how to run the· camps? , 

"A These specific instructions or orders must have 
. . . 

been given by the P. W-. Administra_tion ·at the time or the 

establishment or P. w. camps here but dur~ my stay· in 
office I did no~ receive any particular instructions or 

,· 
orders how to run them. 

i,Q When you came did you find these orders in 

written form to be .guided by them? 

11A We were guided by law providing for treatment 
' ., 

of these prisone-rs of war and each army, for instanc.e the.,,,..-
14th Army Group, had also rules and regulations r"'egarding 

the enforcement of this law and in my office we also pre­

pared some detailed rules pertaining to the treatment of 

P • . W. 1s. There is a book containing the provisions of the 

Geneva Convention. I receive~ that book from Tokyo and I 

carried out. ·the policy expressed in it regarding P. w_. 

camps. 

"Q But Japan did . not recognize the Geneva Conven­

tion• . Were you still ordered by Tokyo to carry out its 

provisions? 

· 11A Yes. Although Japan did not ratify the Geneva 

Convention there were specific instructions from Tokyo 

that in the treatment of P. w.•s · the offices concerned 

should follow the provisions of the Geneva Conyention. 

"Q Did that come through in writing from Tokyo? 

11A The specific instructions came before my arrival 

and I heard personal~y and definitely _from my predecessor 
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• about the instructions received fr0111 Tokyo. At the time 
I 

P. W·. camps were established throughout the Japanese 

occupied territories including Japan proper, a three-day 

convention was held in Tokyo summoning all the officers 
. . 

·1n charge of P. W. camps 1n given regions, giving 'them 

detailed instructions on how to run those camps. In 

November, _1943, there was also convened another· conference 

in.which all chiefs of P. w. camps in .various regions and 

internee camps .were called together." 

Nothing more on that page. 

On the next page: 

"Q Did you receive any instructions on food? 
~ 

11A During my administration in the P. W. head­

quarters I did not receive any specific instructions trom 

Tokyo on food. I honestly admit that the food given to 

these P. w.•s and internees did not live up to any prope~ 

standard but the food supply available in the Philippines 

then was so low that even the Imperia~ Japanese Forces 

here were given redu~ed rations. 

"Q Was that from the moment you came? 

"A Yes." 

On the next _page, or at the bottom of the same page: 

"Q You said these soldiers could buy food from the 

Post -Exchange. What did they use fdr money? 

"A These P. w.•s were permitted to bey cigarettes, 

cigars, toilet articles, pencu,: paper, and 1nk with cash~ 

"Q Where did they get this .cash? 

.,. 11A These P. W. 's were paid. a monthly salary and 

those who worke out"siae -were g~ extra-wages-for-t-he-1-P-
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11Q· -How much were they paid? 
11 A . The P. W. 1 s were paid 1n accordance with their 

- rank and the pay ~as exactly the same as received by the 

Japanese. soldiers. at equivalent rank; 
4 

if a :e.._ w. is a 

captain, he receives the pay or a ·captain in the Japanese 

Army. 

"Q Did a Prisoner of War captai.... gFt the SfJD e 

food as a captain 
, 

in the Japanese Army? 

"A· They gave them .the ingredients, vegetables_,_ 

rice, meat and other things and tQe· P. W. 1s cooked for 

themselves. .,,,,,,-

11Q But did they get enough so that they could 

eat the same as the Japanese Army? 

"A There was no difference. 

'1Q ..n.-'1m:mrican prison~rs getting the same 

food as Japanese soldiers? 

11 A Generally speaking, they were getting the 

same food, but · 1n ~he case of the camps in Cabanatuan 

and Davao where · they kept gardens fo1· themselves and also 

raised cattle; sometimes the P. w.•s were able to eat 

better than the Japanese soldiers. 

"Q You said that Tokyo did not giye you any direct 

instructions on how much fQod to give the prisoners, but 
,-

only or_dered you to follow the Geneva Convention. Is 

·that right? 

"A While there -were no direct instructions, the 

subject was covered by general regulations. 

11Q Did _¥0\LY2urself set the rations for the 
I 
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prisoners ot war and the civUian internees? 
.. 

-"·A The basic rule trom the War Minist~y was to/ 

give P.. w.•s rations equal to the Japanese Armyis. When 

I arrived · in t~e Philipp~esi I round .additional written 

instructions from the Comm.anding General in the Ph1.lippines, 

setting forth the exact amount or meat, fish, rice, etc., 

to be given ~ach prisoner per day. I do~'t know when these 

. rules went into eftect, but probably it ~as trom the 

beginning ot the .occupation. The original rations were 

furnished until about Jun~, 1944, when they were cut by
l 

orders of Southern Army Headquarters, theti 1n control. . . 

They were cut again in November, 1944, by order~or t~ 

Commanding General 1n the Philippines. Both outs were 

necessitated by the food shortage. All we did was to make 

~~t re9uisitions and bring them .to the Quartermaster and 

draw the food. 

* * • * * 

"Q Were the rations ever set so low that Prisoners 

of War or civilian internees starved to death, or died 

of malnutrition or beri-beri or similar diseases? 

"A Not while I was 1n office. 

"Q So the Quartermaster always allowed enough food 

to keep the prisoners alive? 

"A Yes,~ 

·"Q Did the Quartermaster corps ever fa-11 to fill 

your requisitions? 

"A Sometimes they had to. ' During the last three 

months of 1944, there was an acute shortage of food in the 

· Philippines even tor _apa.nese oldfers so- that the daily 
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ration of rice gf ven to Japanese soldiers was cut to 300 
.~ 

g_rams and therefore the ration g·1ven to P. W. 1s was cut 

'\ . ~own accorqingly and therefore these prisoners constantly 

. appealed to War Prisoners Headquarters for a larger allow-
. 

ance of food during those three .months. However, 1 t was __ 

impossible for my headquarters to do anything for them. 

"Q It a requisition .was ·put in tor a certain 

amount of ~ood, the Quartermaster would give that much. 
I

Is that correqt? 

"A In the latter part of Decembe.r, 1944, there was 

an instance where the quartermaster corps was orµy able to 

give three days ration when the requisition was for one .,---

month. Prior to that time the situation was not ·so bad. 

"Q But up until then the situation was that .they 

would follow regulations in filling requisitions. Is 

that right? · 

11 A Only until October. 

11Q And these requisitions were prepared 1n your 

office? 

11 A The requisition slips were prepared in the 
,- . 

camp concerned to be submitted to the quartermaster. 
. -

11 Q Were the men you have named as quartermaster 

officers in the camp the ones who prepared the ·requ~i­

tions? 

11 A Yes. They were actually 1n our finance and 

. supply department, but they are the men l ·n~ed as 

quartermaster officers •. 

"Q Once the men drew the food, did you issue strict 

----ordeP.s- that--the-:Co.od- drawn.._ should b~ _given·. tp the prisoners? 

.. 
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"A It was " t natural that the food drawn should 

be given to the prisoners. ·There v,ere: no specific orders 

~ but I did not tolerate t11.e stealing or aey. rood~ I did. 

my best to stop· it. There wer~ ca~es, however, where 

_the quart~rmf,lster cofps said they .were giving a specified 
. . 

quan~ity of a certain type ot food, but actually !Urnished 

us with a lesser quan-tity when we actually picked up the · 

food. · • 

"Q Did you provide for. a uniform ration for all 

the camps or 
. 

_\ias it up to 
. 

the . particular ~ommandant? 

· ) A The food given by the quartermaster co~ps was 

unifo~ to all the camps but in reality there was some .,,-

difference 1n the sense that camps like Cabanatuan which 

kept a farm and garden and raised cattle, were better .off. 

11Q But you insured that nothing could be deducted 

from the rations by any ~ocal commandant? 

"A The rations stipulated by the regulations I 

mentioned before were given the prisoners by the camp 

authorities concerned without failure and I remember no 

instance wh~n I gave any camp commandants any warning or 
. 

reprimand for failure to comply with instructions and 

regulations on this point. 

"Q · So you certainly ·did not permit anyone of them 

to deviate from the rations set by your office? 

·!'A I did my best to see that my junior .officers 

followed my orders. 

"Q Vl~re there any instructions from Tokyo on what 

type of medical care should be give~? 

------11 A --J.- reee-iv-ed -an or-der fr.om Tokyo. -- an_ explicit 

• 
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order -- that medicine be given to P. w. 1s and therefore 

I ·r .equisitioned the medicine for the P. W. 1s from the 

medical unit of .the army and delivered it· to P. W. 

camps. After the exchange boat 'Tein Maru 1 broug~t 
... .. , · ,., 

_ Red Cross medicine in November, 1943, Americnn medicines 

were so abundantly supplied-to P. W. 1s that there was . . 

practically no need for the /apanese medicine. A great 
. . 

majority. of the medical -starf~ttached to P. W. camp~ 
~ - ·,,.. ' . f 

u . . 

were P.W. 1s themselves~ ~hey p~eferred American 

medicine to Japnnese medicine." 
1· 

That is all on that page. 

"' 

i 
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}h~ ne~t page: 

"Q Now, there were ._times when the military police 

would come and tak~ out people for questioni~g. Whose- per­

mission would they ask to do that? 

11/. They didn 1 t · have to ask 'any pe~ssion. War 

Prisoner Headquarters could. not interfere. However, they 

would report to the commandant. 

"Q Who ordered you not to 1nterfere? 

11A It is because of the tact thfl t Kempei tais could 

exercise vast ·powers concerning military police duties; and 

I could not stop them. Any trivial offenses committed by · 

the PWs in the camp were summarily punished by the_,J&cal camp 

authorities, but any serious offenders would~be taken out 

by ihe MPs to be court-marttalled. 

"Q -It you can tell me what kept your hands tied, I 

would like ·to know about 1t. · 

"A There is no order but it was customary w1 thin 

the army. 

11 Q You said in minor offenses the camp euthorities 

administered summary punishment. Can you give some examples 

of such minor .offenses? 

11A Any offenses not~ punishable by provisions of the 

military crimin~l law. One· example .J s the stealing of food. 

There are two sets of criminal 1a,,(" in the army, one is milit ary 

criminal law' and the other is the military ordinance for the 
' punishment of misdemeanors. 

11 Q If a prisoner retu~ed to obey a guard, is that a 
rserious offense necessitating a court-martial? 

-------'J' ~~I~ a~m unable to give the correct answer because-----~ --- -- -- - ------

• 
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yo} have no~ ·given a specifi~ case but if· the case is such 

that a pris~ner break~. through the gate and tries to escape 
-

then the matter comes under the juris'di~tion of the MPs and 

he is liable to be punished by court-martial. 

"Q. What sort ·of SWIIID8ry punishment would be given -

a man? 

'' "A The same given 1n the Japanese army. 

"Q l 1hat would be the punishment f'Or stealing food, 

for instance? 

"A · It is very hard to generalize but the PW who 

1steals food may be punished summarily by a9J11oni tion or repri- • 

mand, or it the stealing is very s erious then_Jle-may be put 

in solitary confinement. · 

11Q Well, now, it .is my understanding that the 

Japanese army is very strict toward its own soldiers and that 

if one steals something he would ·be beaten for that. -Is that 

correct? 

11A As far as the rules and regulations prescribed 

for the discipline of th_e army are concer_ned, .no one is , 
permitted to beat the offending party. 

"Q I know of a case where a guard at Santo Tomas 

exceeded his authority ~Y beating an internee. If a 

Japanese guard beats an interne~ would the commandant ad­

minister punishment to him? 

'A It all depends upon the degree of the beating or 

· slapping. The guard concerned could be reprimanded or 

punished phy'sical.ly. I r ~member having received repor~s 

of a ·case where the commandant punished a guard for the 

__·......a.t..ter.•s beatin an internee but I do not remel?).ber the 
~ - - ,_ . 

• 
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actual case. 

11Q Did you ever is~ue any order- that it a guard 

beat a man he should b~ punished for that? 

.•i1• . I did not issue s~ch ~rders but should any of 
. . 

the guards commit atrocitied against the internees or Pwa 

,, confined, w1 thout reasonable' cause, the g~rd would be 

punished in accordance with his crime. 
' . . \"Q Whenever such a case was reported to you, what.. . f 

action would you take if the act was without r easonable 

catuse? 
\• 

~

"A I would approve the 1119asure of any commandant 
.,,,,,,-

giving physical punishment to--any ot the members of the 

s ta:f'f' or guards commit ting a troci ti es to the internees. 

"Q · But would you actually order the {>unishment o:f' a 

man for doing that? 

"A I did not issue specific ins t;ructions . to that 
' 

effect but all the existing rule~ and regulations ·Concerning 

PW .camps or civilian .internment camps do not permit ~ny of 

the .guards or start attached to the camp to commit these 

beatings or slappings. 

"Q You said that you would punish any beating 

given without reasonable cause. How serious an ot'fense 

would the prisonpr have to commit so that he had to be beaten 

for it? 

"A The fact that any member of the staff of the 

camp or member of the guerds of the camp beat up or. slapped 
' 

internees or ·Pws is in ftself intoierable, however serious 

might be the offe~e committed. 
- --,. ----

"Q The· internees at Santo Tomas sentprotes ----·-



-------

/
the commandant concerning . rood, beatings, etc. : Did these -protests - ever reach you? 

''A 

"Q 

I did not r~ceive any. 

Did _you ever receive any protests that the in- ~ • 
-ternees at Santo_ Tomas sent to their commarxlant? 

. . 
"A I received a report ·of the fact that the commandant 

~ . 
of Santo _Tomas ·camp received protests from the internees · 

~ . 
but I am not sure wh~ther or not they were referred to mo. 

"Q Did you ever receive any protest from the Santo 
·~ 

Tomas 'internees that th_oy were being required to do certain 

work but _they were not willing .,to do it? 

"A Yes. 

"Q What did you order the commandant to do? 

"A Considering the situation prevailing I concurred 

with the commandant. 

"Q What were the circumstances that made you concur 

with the commandant? 

"A The protest of the internees of ~anto Tomas 

referred in parttcular to the requirement by the camp 

authorities to work and till the vacant lots to convert them 

into vegetable gardens. I overruled that protest on the 

ground that by converting ·the vacant lots the internees 

themselves would be able to ha·ve more food by raising · 

vegetables. ~-

11.Q Wha. t about their protest ~gainst building 

certain fences? 

"A I did not receive any report about that. 

"Q /,re you sure that the protest ag_ainst tilling 
·.. : 

----...h.0-gar.dens...._c,eme . from _Santo Tom~ or might it hav':_:o~e from 
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another camp? 

"A The protest on the tilling of tne soil to· make 

vegetable gardens came from Santo Tomes Camp. These 

vegetable ·gardens were' kept not only in Santo Tomas- but also­

in the Baguio Internment Camp." 

-~ On page 238: 

"Q Did you ever call' in the MPs to arrest any PW? ,. 
11A No. It is the · commande.n t of the camp concerned - · f 

who contacts the MP to deliver the PW. 
. . 

"Q Whenever there was a court-martial of a prisoner 
~ 

~oul_d your office send a representativey attend that 

court-martial? 

"J. No." 

On page 239: 

"Q Did you ever inspect these camps? 
# 

"A I i_nspected around rpril, 1944, and a t that time 

I felt that the food supply was enough." 

That question had to do with camps in. Pasey and 

Paranaque, which apparently were navy camps and it is not· 

material. 

This is what I hl\d reference to on page 239: 

' ."Q Did you ever visit the Cabanatuan camp while you 

were in office? 

"A Yes, four times. The first time was in March, 

1944, and then later in tho yea! but I do not remember :the 

dates. But the last was around September, 1944, so the 

. others must have been in between. 
.<.t 

"Q On your vis~t in March, 1944, did you observe the 

e ng urntsned o -tnep rtson--ers? 
., .-::--
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,.f · Yes, 

"Q Did you order .any" changes to be me.de in the · 

system for supplying food? 

"A No. 

11 Q Did you inspect the clothing furnished the 

prisoners? 

"A I noticed that they did not have enough clothes 

and I obtained more clothing for ·them on several occasions. 

I s ·~w to it that all PWs going to Japsn got new and warm 

clo.thing. 

"Q How about medical supplies, did you notice if they 
_,,.,,.-

had enough? 

"A Yes.. I was satisfied tm t they had enough 

because they received Red Cross supplies from the United 

States. 

"Q Did you inspect the sanitary facilities? 

"A The prison was very clean and had satisfactory 

sanitary facilities. 

"Q Did you notice if the prisoners were getting 

en·ough soap? 

"A They were given enough soap· and looked ?lean. 

They got this soap from the ·•Teia Maru.' 

"Q How about their shelter -- barracks or tents -- · 

were those ad~quate? 

"A Yes. · They were the former Americ_an barracks. 

"Q Were they kept in san~tary shape? 

"A They were not such good barracks. They wore 

kept clean. 

- 11 ~ Were the -men overcr.o.wded'l 
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"A Not so crowded. 
. . 

"Q Did you check into such things as _punishment 

given to prisoners .when they _broke the rules? 

"A, Each Ume a ~n was pw:iis.hed a ~eport was sent ., 

in to me an(j"-I did not tind it .necessary to check into the 

matter 1n my .visits • . 

"Q Mlenover you had a rep_ort thl;\t a prisoner was pun-
• • ' & • 

. _ished, did you look 1t over to de~eJ"JDine i hether the punish- · 

ment was right? 
. ., 

"A I neve~ round. any p~ishment too hoavy and I 

n~ver changed them • 
.,,-

~Q Did these conditions apply to all of your visits 

in Cabanatuan camp, that is, . did you find all th!ngs 

satisfactory in those tour visits you made? 

"A I was satisfied in a 11 four.· 

"Q Did you .give any orders for any changes in camp ~ .. 
administration on any of these visits at Cabanatuan or as 

a result of such visits? 

"A No. 11 

Then there are some questions relative to Davao, 

which is not concerned in this case. 

• 

{ 
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q~estioil on the -noxt · pnge: ~ . · 

"Q How about" Old Bil1b1d, when did yo~ visit there? 

11 1\ Many times. 

"Q Were you s atisfi-ed with food, medic t:i l supplies, 

sanitory condition, clothing and· shelter .furnished tot he 

prisoners? 

"A '.l'he .shelter was better than ,-the other camps. 

There WA S not as much fo od as in ·other·' cn-qips a s ther e was 
. . ,. 

no ge.rden. They hed better clothing', ' tlhd .becaus e they did 

not work th eir clothes lasted longer. · ·Medical care was 
. . 

satisfactory because there wer e many American doctors and 
~ 

also sufficient supplies and equipment. I was s a tisfied.,,,-
with .tne sanita ry conditions. 

"Q Did you do anything e bout the food s1 tuation? 

111. I tried to get some vegetables from CPbana tuari . 

' from wh~t they raised ·ther e . 

"Q But afte?! all these visits, did you .. over issue .I. any
. 

ins tructians· for changes i 
0 n the adminis trP. tion of the camp? 

11A Ye s • . 

"Q Did you find conditions still s satisfactory 

RS they were before? 

11 / , Yes, except food. 

"Q Did you ever have occasion to increase tho 

ration for any camp? 

"A I was not !n charge of handling of supplies. 

"Q Was it not Lieutenant Momota•s job? 

111. Even Lieutenant M0mota could not do anytlll;ng .. 

•· •.. ·.• . . _IIQ ~'as it not Momota' s job to obtain· sufficient • 

rations? 
~ 
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"A Yes. 

"Q Did you ever visit Santo Tomas? 

"A Several times. Tne first visit was in March; 

1944, the others later in the year .. 
--- "Q Did ·you find conditions satisfactory? 

"A . When I inspected it th~ buildings were over­

crowded and I ordered 500 -ipterneestransferred to Los 
. . ' · " . 

Banos in April, 1944. ·.., , . f- . 

"Q Was everytl}.ing else satisfactory? 

"A ·Yes; except t-0r a sho~tage of toilet and shower 

facilities •.,,,,-
"Q Did you order anything -done about it? 

"A I told the -commandant about it. 

"Q Did the commandant do anything? 

"A No • . When I .inspected the car,, I learned that 

l'he Santa Oatalina building \V&S boing rented by the.,, 
. .. 

internees as a hospital. I ordered that not only should 

all the ~ack rents be refunded by the· army but in the 

future · the army should pay the rents. 

"Q When did you visit Los Banos? 

."A Five or· six times ';-between Uarch, -1944 and 

November, 1944. 

"Q How did you find the food, sanitary conditions, 

medical care, hospital and shelter? 

"A When I went_there for the first time over 1000 

internees were there • . They were using the gymnasium and 

the Agriculture Buildi_ng, and the internees were 9atisfied 
• 

at that time. Later the number of internees was increased 

so'18bU t'" more barra~ks. Ther.~. was a shortag.e of water· 

and I ordered more pumps put in. At that time the hos- · 
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pital was a little bit sma11; so some patients were 

transferred to the P.h111pp1ne General Hospital in Manila, 

and otherwise I found everything sati'stactoey. 

"Q Did you ever ~isit Baguio? 

II A Three .l_imes. When -I went there I found some' 

of the married couples could not live together, so I 
; 

ordered that partitions be made· tor them so they could . 
I • 

live together. I also ordered that they p_l~t· more 
.,.

·:A 1 

gardens.- There nere two men who escaped frQril the camp,
' 

and I sent 1n more guards. 
1- . 

~ "Q What happened to the tvio men who escaped? 

11A They wer-e never captured. Nothing else was 

unsatisfactory. 

"Q At any time you visited the prison camps ) did 

you have a superior officer with you? 

"A I took along with me my subordinates and also 

my superior officer General Shimono. He visited alJ- the 

camps except Davao." 

On the next page: 

"Q How about General Yamashita, did he inspect 

the· camps? 

11A No." 

And at the bottom of tho page, and this is the 

last subject matter, , in the statement that we believe 

"' material: 

11Q Were you in control of all prisoners of war 

in the Philippines when you uere ·here as head of the 

prisoners or war administration? ·. " 
_Q 

"A Yes except for those assigned on d~tails. 

• 
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"Q Were you in control o-f the prisoners who -weire 

kept at the airport at Puerto PrincesA Pl\lawan? 

"A I had no control over the airport at fyerto 

_Princes~, Palawan. It came under the immediate co~ .-
' . 

- of . the a~~ force headquarters. --

11Q Were the men who worked there _not prisoners 

of war? ·' ,. .. ' 

"A Yes, they_were. ·.. . f 

'!Q- Were you not in charge of prisoners of war in 

the Philippines? 

"A Yes, I was." The regulati.ons concerning that 
..,,-

particular instance or sim:1:lar instances were as follo\Vs: . 

In general, I had control over all prisoners or' _war but 

those prisoners of war attached or sent to other units 

for TiorK came automatically under the control and 

responsibility of the p.a.rticular unit ,commander. 

"Q But would not that unit commander be in turn 

responsible to you~ 

"A He would not be responsible to me. 

"Q Could you demand that the prisoners be returned 

at any time? 

"A I had no right so to demand. 

"Q If a given unit wanted the services of some 

prisoners of war held .in one of the prison camps, how 

would that unit go about getting these prisoners? 

"A I dO: not remember the exact regulations and 

tbere was no 
' 
specific case of this after I assumed office •. 

"Q What did you do if you wanted to get some 

prisoners 
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"A I remember that in the case of prf'soners ot 

war dispatche4 to work in· airfields I had no control. 

In the case of airfields the chain of command was not. . 

under General Yamashita but under _the 4th ~ir .Army. _ 

"Q What was the- jurisdiction of the 4th Air Army? 

"A I do not know definitely but I believe j. t was. 

the whole of the Philippines." ·' 
' & • 

Tha.t is all, sir. . f 

., 

I 

.. 

. . 
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GENERi- L REYNOU)S,: /re there any coDID_ents by" the -Prosecution? 

M/JOR KERR: ~ir, there are quite a number of ex-• 
cerpts from this exhibit which the Prosecution would lilce 

to read·. It· lQ.1.1 take some timo. I wonder if the Com-
. ' 

mission de.sires to have it read now? 

- GENER:'1L REYNOLM: It has already been introduced 

in evidence in its entirety, has it not? 

11/iJOR KERR: Well, sir, I will point out to the Com­

mission that, of cou~sc, such portions of this exhibit the t 

expres~ly relate to a period ., or time prior to 9 October 

1944 are not in evidence, and a number oJ:-,-rct er ences read 

by Counsol are or that nature. Therefore , they are not_ 

applicable. 

Furthermore, C.ounscl did not read all .of the portions 

of this exhibit which relate to the subjects that he had . 
in .mind, and it the Commission desires we will be very glad 

to read for the record the portions which were omitted; . 

otherwise·, we_ar e perfectly content to let it stand as an 

exhibit. 

GENERP.L REYNOLDS: Is there anything in the document 

which hasri't bc~n read, which indicates how General Ko 

made his inspections? We -have already had examples where 

official reports were_submitted, and everything was in fine 

s~pe,. then we find that they really made no investigation 

whatever; they did no~ see food on the prisoner _of war 

plates, or anything like that. Is there anything in it to 

'indicate that General Ko did more than to ask the camp 

--~mmand-er-1 f-everyt-hl-ng-~wa·s- s a-t!s-~aotapy-? 

·.. 

• 

• 
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~ - MAJOR KERR: No, sir, I believe not. 

GENER!. L REYNOLIS: Can he be brought in here? 

MAJOR KERR: Sir? 

GENERf.L REYNOLOO: Can_Oeneral Ko be brought in her e? 

M/.JOR KERR: I believe he can. I think he is 

available. 

, Cj PT/ IN REEL: He is available, sir. We will bring 

him ·in~if .the Commission desires. It was our opinion tha t, 
. fl: • :; 

w~ th . t _he Pros ecution putting in a . statement of 57 pages, 

that there was no point in calling him for any futur e 
)· 

testimony. However, it the Commission desires him called 

on the understanding that he is a Prosecution witness, not 

ours, we will be glad to. 

GENER/.L REYNOLDS: There is . nothing mor e of General · 

Ko wanted by Defense? 

.CJiPTl\IN REEL: Not sir . 
., 

GENERAL REYNOLDS: Is there anythi ng more wante~ by 

the Prosecution of General Ko? 

MAJOR KERR: We wou~d have to consider that, sir. 
1/ 

. -
I understand General Ko is now upstairs in this building. 

GENERt.L REYNOLOO: Then we will call him as a 

Commii sion•s witness only, and inquire into the natur~ of 

his inspection. 

Mf,JOR KERR: Yes_, sir. Any particular time the 

Commission would desire him to appear? 

GENER.J1L REYNOLDS: What do you have scheduled for 

Monde.y morni-ng? 
6 \ · . 

CJ~PTJ\IN REEL: We could put him on Monday morning. 

GENERJ\L REYIOLm: - Whom else do you nave- for Monday~ 

- 3289 



C/PT.AIN REEL: We have a number of wftnesses, sir. 

G~ERt.L .R.EYNOLDS: The Commission would like to have 

General Ko for a sho'rt time Monday morning. 

14/.JOR · KERR: Sir~ Monday morning? 

GENER/,L REYNOLDS I Monday morning. ' 

MhJOR KERR: I suggest, sir, that he be removed from 

the custody of Defense. 

C/.PT/.IN REEL: · Sir, I beg to differ with the Prosecu­
. f' 

tion. He is not, as far as I know -- we have not requested 

him to be here today-. They had him here a couple of days 
1-

ago, and as I understand it~e is not here today. We will 

be glad to see to it that he is bt_ought-"'up with our other 

prisoners; we have to have them brought up from there anyway. 

·GENER/,~ REYNOLOO: As long as he is here at 8:30 

Monday morning, we_Will be very satisfied. I 

Unless there are other important matters in that 
. . 

document bearing on the subject, why, we will consider tho 

matter of the document closed. 

M/.JOR KERR: Sir,. I had in mind reading a number of 

its provisions. However, I would suggest th t I be permitted 

_to scan it over the weekend and read a limited number of 

those Monday. · 

GENERt,L REYNOLOO: Very well. 

Does the Defense have additional witnesses immcdia tely 

·available? 

Ct PTlIN REEL: , Today? We have witnesses available, 

sir. It would take a considerable time for the next witness. 

GENER/.L REYNOIDS: We will adjourn until 8 :30 Moriday 

morning. 

(Where~pon,, at . 1655' hours, 24 November 1945, the trial 

£ was adjourned until 0830 h~urs, 26 November 1945.) 
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